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Αθήνα, σήµερα στις 19 Ιουνίου 2009, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Α’
σύνθεση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Γ’ Αντι-
προέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ ΝΕΡΑΝΤΖΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18-6-2009
εξουσιοδότηση του Τµήµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ∆’ συνεδριάσεώς του, της Πέ-
µπτης 18 Ιουνίου 2009 (απόγευµα) σε ό,τι αφορά την ψήφιση
στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Λειτουργική τακτοποίηση
και λοιπές διατάξεις».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις
αναφορές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από την κ. Αθανασία Με-
ρεντίτη, Βουλευτή Τρικάλων, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Πλατανιά
Νοµού Χανίων ζητεί να σταµατήσουν άµεσα οι εκµισθώσεις
και οι εκποιήσεις του παλαιού αιγιαλού και να παραχωρη-
θεί η χρήση του στο ∆ήµο.

2) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟ-
ΝΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εθνικό Κέντρο Κοι-
νωνικών Ερευνών διαµαρτύρεται για την επιχειρούµενη
κατάργησή του και την αναδιάταξη των ερευνητικών δοµών
της χώρας.

3) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Ζαγοράς
Πηλίου ζητεί την άµεση χρηµατοδότηση της µελέτης εφαρ-
µογής της αναδιάρθρωσης της µηλοκαλλιέργειας του Πη-
λίου κ.λπ..

4) Οι Βουλευτές Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ, Ευ-
βοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία οι ∆ήµαρχοι των ∆ήµων Αγίου Κηρύκου, Ευδήλου και
Ραχών Ικαρίας Σάµου ζητούν την αποµάκρυνση πλοίου από
το λιµάνι του Αγίου Κηρύκου.

5) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία οι εργαζόµενοι του Σταθµού
Παραγωγής Ενέργειας της νήσου Άνδρου ζητούν την άρση
της απόφασης σχετικά µε την κατάργηση της βάρδιας του
Σταθµού Παραγωγής Ενέργειας της νήσου Άνδρου, γεγονός
που θέτει σε κίνδυνο την εύρυθµη ηλεκτροδότηση του νη-
σιού.

6) Οι Βουλευτές Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ, Α’
Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία οι ∆ήµαρχοι Αγίου Κηρύκου, Ευδήλου και
Ραχών Ικαρίας ζητούν την αποκατάσταση της ακτοπλοϊκής
σύνδεσης του Αγίου Κηρύκου και των Φούρνων µε τον Πει-
ραιά κ.λπ..

7) Οι Βουλευτές Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ
και Β’ Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία το Συνδικάτο Εργατοϋπαλλήλων Με-
τάλλου Νοµού Πειραιά - Αττικής και Νήσων διαµαρτύρεται
για την αντεργατική συµπεριφορά της εργοδοσίας της επι-
χείρησης «ΚΑΡΜΟΝ-ΛΟΡΑΙΝ ΕΛΛΑΣ» κ.λπ..

8) Οι Βουλευτές Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ και
Αττικής (Υπόλοιπο) κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία το ΠΑΜΕ Εκπαιδευτικών ζητεί την επα-
ναλειτουργία των Μαθητικών Εστιών του ΟΑΕ∆.

9) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια
Οµοσπονδία Ξεναγών ζητεί απαλοιφή της διάταξης περί πτυ-
χιούχων αρχαιολογίας και ιστορίας τέχνης χωρών- µελών της
Ε.Ε. κ.λπ..

10) Οι Βουλευτές Μαγνησίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ, Τρι-
κάλων κ. ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ, Λαρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ
ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η ΠΑΕ ΟΛΥ-
ΜΠΙΑΚΟΣ Βόλου ζητεί να ληφθούν µέτρα για την αντιµετώ-
πιση του προβλήµατος της ρύπανσης που προκαλεί το
εργοστάσιο της ΑΓΕΤ στο Βόλο.

11) Οι Βουλευτές Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟ-
ΠΟΥΛΟΣ και Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέ-
θεσαν αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Ανέργων
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και Συµβασιούχων Γεωπόνων ζητεί την άµεση προκήρυξη
µόνιµων θέσεων εργασίας για ΠΕ Γεωπόνους κ.λπ..

12) Οι Βουλευτές Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ
και Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η ∆ιοίκηση του Σώµατος Εργατών και
Εργατριών Κλωστοϋφαντουργίας Νάουσας Νοµού Ηµαθίας
Η ΚΛΩΘΩ ζητεί πλήρη σταθερή εργασία για όλους, πλήρη

κάλυψη όλων των ανέργων κ.λπ..

13) Οι Βουλευτές Β’ Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ και
Β’ Αθηνών κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία το Σωµατείο Συµβασιούχων Χειριστών Ανυψωτι-
κών Μηχανηµάτων Ολυµπιακής Αεροπορίας ζητεί την άµεση
καταβολή των δεδουλευµένων στα µέλη του, των οποίων οι
συµβάσεις έχουν λήξει από τους µήνες Μάρτιο, Απρίλιο και
Μάιο.

14) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Ηρακλείου ζητεί
να εφαρµοστεί καθολικά σε όλη τη χώρα η ΚΥΑ για την εγκα-
τάσταση οικιακών Φωτοβολταϊκών Συστηµάτων.

15) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Πα-
ναγιάς του ∆ήµου Αρκαλοχωρίου Ηρακλείου Κρήτης ζητεί
την καταβολή των αγροτικών επιδοτήσεων στους δικαιού-
χους ελαιοπαραγωγούς της περιοχής του.

16) Ο Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑ-
ΣΤΑΝΙ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία πρώην ∆ήµαρ-
χοι και Κοινοτικοί Σύµβουλοι της Χαλκιδικής ζητούν τη
διαγραφή των καταλογισθέντων οφειλών τους.

17) Οι Βουλευτές Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ και
Β’ Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία η Ένωση Τεχνικών ∆ΕΗ Τµήµα Σύρου Νοµού Κυ-
κλάδων ζητεί την άµεση πρόσληψη τεχνικού προσωπικού
κ.λπ..

18) Ο Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑ-
ΣΤΑΝΙ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Στεφιάδου
Ευγενία ζητεί να ελεγχθεί η νοµιµότητα του διορισµού ως
προσωρινής προϊσταµένης του Φαρµακευτικού Τµήµατος
του ΓΝΘ της κ. Αργυρίου Αναστασίας.

19) Οι Βουλευτές Β’ Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ, Λέ-
σβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία το Εργατικό Κέντρο Νοµού Σάµου ζητεί να σταµα-
τήσει να δίνεται η φύλαξη του εργοστασίου σε γραφεία και
να προσληφθεί προσωπικό απευθείας από τη ∆ΕΗ κ.λπ.

20) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΕΡΑΝΙ-
∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλή-
λων Γενικής Τραπέζης της Ελλάδος διαµαρτύρεται στην
καθυστέρηση που έχει σηµειωθεί αναφορικά µε την ένταξη
του Ταµείου Αλληλοβοηθείας Προσωπικού Γενικής Τραπέ-
ζης της Ελλάδος στο ΕΤΑΤ.

21) Οι Βουλευτές Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ και
Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Αγίου Κήρυκα Ικαρίας Νοµού
Σάµου ζητεί να βρεθεί λύση στη διαχείριση των αστικών
απορριµάτων της Ικαρίας.

22) Οι Βουλευτές Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ και Α’
Αθηνών κ. ΕΥΘΑΛΙΑ (ΛΙΛΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ κατέθεσαν αναφορά

µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων Θεραπευτηρίου Χρό-
νιων Παθήσεων Εύβοιας ζητεί την άµεση στελέχωση του Θε-
ραπευτηρίου µε µόνιµο ειδικευµένο προσωπικό κ.λπ..

23) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία Έλληνες φοιτητές του Πανε-
πιστηµίου της Λάκουϊλα της Ιταλίας ζητούν τη µετεγγραφή
τους στα Ελληνικά ΑΕΙ.

24) Οι Βουλευτές Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ και
Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία γονείς παιδιών ΑµΕΑ του πρότυπου Παιδικού Σταθ-
µού Νεάπολης Βόλου ζητούν την επαναλειτουργία του Τµή-
µατος Νηπιαγωγείου του παιδικού αυτού σταθµού.

25) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται να καθιε-
ρωθεί ως τοπική εορτή η Μάχη της Κριτσάς.

26) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος των Απανταχού Βυ-
τιναίων και Φίλων της Βυτίνας «Ο Άγιος Τρύφων» ζητεί το
νοσοκοµείο Καλαµάτας να συντηρήσει τις κτηριακές εγκα-
ταστάσεις του σανατορίου της Ιθώµης και να τις αξιοποι-
ήσει ανάλογα κ.λπ..

27) Οι Βουλευτές Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ και Α’
Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία ο κ. Καραδήµος Γαβριήλ ζητεί την άµεση ολο-
κλήρωση και λειτουργία του Ειδικού Σχολείου στην περιοχή
του ∆ήµου Αγίου Αθανασίου Θεσσαλονίκης.

28) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μιαούλης Ανδρέας δια-
µαρτύρεται για την ελλειπή εκποµπή των ψηφιακών καναλιών
της Κρατικής Τηλεόρασης.

29) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕ-
ΝΤΙΤΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλ-
λήλων ΟΠΑΠ Αποσπασµένων στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού ζητεί οι συµβάσεις των υπαλλήλων µε σχέση ερ-
γασίας ορισµένου χρόνου να µετατραπούν σε αορίστου χρό-
νου

30) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πολιτιστικός Σύλ-
λογος Κρητών Σύρου ζητεί τη µόνιµη ακτοπλοϊκή σύνδεση
Σύρου - Κρήτης δια µέσω της δροµολογιακής γραµµής Θεσ-
σαλονίκης - Σποράδες - Κυκλάδες - Ηράκλειο.

31) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Προστασίας της
Ενιαίας Μάνης «ΕΥΝΟΜΙΑ» καταγγέλλει παράνοµες εδαφι-
κές δραστηριότητες στη Μάνη.

32) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Ενώσεων Προσωπικού Λιµενικού Σώµατος ζητεί να έχει την
ίδια φορολογική µεταχείριση µε τους υπόλοιπους εργαζόµε-
νους στα Σώµατα Ασφαλείας.

33) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση
Εργοληπτών Γεωπόνων Έργων Πρασίνου ζητεί άµεση χρη-
µατοδότηση των φορέων του δηµοσίου Περιφέρειες, ΟΤΑ
έτσι ώστε άµεσα να προβούν σε εκτεταµένους καθαρισµούς
και αποψιλώσεις σε όλους τους αστικούς και περιαστικούς
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χώρους κ.λπ..

34) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Συντονιστικό Συµβούλιο Συλ-
λόγων Αξιωµατικών - Υπαξιωµατικών Στρατού, Ναυτικού και
Αεροπορίας ζητεί την τροποποίηση του νέου σχεδίου νόµου
για την ιεραρχία και εξέλιξη των µονίµων Αξιωµατικών των
Ε∆.

35) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑ-
ΝΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία προσωπικότητες του
πνεύµατος, της τέχνης και της πολιτικής ζητούν την άµεση
εξέταση από την Επιτροπή Ανταγωνισµού των καταγγελιών
σχετικά µε την ύπαρξη καρτέλ στην εµπορία του οικοδοµι-
κού χάλυβα.

36) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Όµιλος Παροχής Ασφάλειας
G4S Security Solutions S.A. ζητεί την επίσπευση και τον εξορ-
θολογισµό των διαδικασιών αναγνώρισης Οργανισµών Ασφα-
λείας, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία και τον ISPS
CODE, καθώς η περαιτέρω καθυστέρηση δεν προάγει την
ασφάλεια των λιµένων της χώρας.

37) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μιναντάκης Μανώλης κα-
ταγγέλλει παράνοµες προµήθειες και συσσώρευση χρεών
στα νοσοκοµεία.

38) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Οροπεδίου Λασιθίου
ζητεί να µην υπάρξει περαιτέρω εµπλουτισµός του φράγµα-
τος Αποσελέµη από το Οροπέδιο κ.λπ..

39) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Μεταποι-
ητών - Τυποποιητών Εξαγωγέων Επιτραπέζιων Ελιών ζητεί
την επέκταση της Υπουργικής Απόφασης του Υπουργείου Οι-
κονοµικών που αφορά στη ρύθµιση οφειλών προς Τράπεζες
και στις επιχειρήσεις του κλάδου της.

40) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παπαγεωργίου Γιώργος δια-
µαρτύρεται για την έλλειψη γιατρών από το Υποκατάστηµα
του ΙΚΑ στην Ιεράπετρα Λασιθίου.

41) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μεγκαλακάκης Γιάννης, Χο-
ροδιδάσκαλος ζητεί την οικονοµική στήριξη της χορευτικής
του οµάδας.

42) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Αταλάντης Νοµού
Φθιώτιδας ζητεί να ενταχθούν σε πρόγραµµα οι εργατικές
κατοικίες στην Αταλάντη για την κατασκευή τους.

43) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Καραλάκου Γεωργία ζητεί
να µη ψηφιστεί η τροπολογία, που αφορά στην αναγνώριση
της προϋπηρεσίας των αναπληρωτών και ωροµισθίων εκπαι-
δευτικών γενικών ειδικοτήτων στις Σχολές του ΟΑΕ∆.

44) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι Κάτοικοι του ∆ηµοτικού ∆ια-
µερίσµατος Νεράιδας και των οικισµών ∆ριστέλλας,
Βουρλιάς, Σάπουνας και Αρκοδοπουρνίου του ∆ήµου Στυλί-
δας ζητούν την κατασκευή νέας εθνικής οδού Αθηνών - Θεσ-
σαλονίκης, και την παράκαµψη της Στυλίδας.

45) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Αναπλη-
ρωτών και Ωροµισθίων Καθηγητών Γενικής Παιδείας ΤΕΕ και
ΕΠΑΣ ΟΑΕ∆ ζητεί σχετική νοµοθετική ρύθµιση για την ένταξη
στους πίνακες αναπληρωτών του Υπουργείου Παιδείας των
ωροµισθίων καθηγητών Γενικής Παιδείας στα πρώην ΤΕΕ του
ΟΑΕ∆.

46) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος ∆οµοκού Νοµού Φθιώ-
τιδας ζητεί την ενίσχυση της αίτησης για χρηµατοδότηση
της πράξης µε τίτλο «προσθήκη κατ’επέκταση χώρων υγιει-
νής (WC) στο ισόγειο του κτηρίου του Λυκείου ∆ήµου ∆οµο-
κού - κατασκευή τοίχου αντιστήριξης και βελτίωση αιθουσών
δηµόσιας δαπάνης 310.000 ευρώ».

47) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία επιχειρήσεις εγκατεστηµέ-
νες στη Βι.Πε.Σερρών διαµαρτύρονται για την προβληµατική
ηλεκτροδότηση της περιοχής αυτής.

48) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αµφίπολης Σερρών
ζητεί την ολοκλήρωση της τοπικής οδού σύνδεσης µε τα
Παλιά Κερδύλλια.

49) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Καλλιεργητών -
Επενδυτών ∆άσωσης Γεωργικών Εκτάσεων Νοµού Φθιώτι-
δας ζητεί την τροποποίηση των όρων ένταξης στο µέτρο «∆ά-
σωση Γεωργικών Εκτάσεων» κ.λπ..

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥ-
ΤΩΝ
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Σηµ: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρ-
χείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτή-
σεων)
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1. Στην µε αριθµό 16304/17/03/2009 ερώτηση της Βουλευ-
τού κ. Αράπογλου ∆ήµητρας δόθηκε µε το υπ αριθµ. Β-

753/09/04/2009 έγγραφο από τον Υφυπουργό Μεταφορών
και Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:



2. Στην µε αριθµό 16468/19/03/2009 ερώτηση της Βουλευ-
τού κ. Μερεντίτη Αθανασίας (Σούλας) δόθηκε µε το υπ αριθµ.

21822/09/04/2009 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερι-
κών η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 16614/23-03-2009 ερώτηση της Βου-
λευτού κ. Σκραφνάκη Μαρίας δόθηκε µε το υπ αριθµ. 2185/8-

4-2009 έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 16739/26-03-2009 ερώτηση του Βου-
λευτή κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.
6611/273/7-4-2009 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εµπορικής

Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής η ακόλουθη
απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 16752/26-03-2009 ερώτηση του Βου-
λευτή κ. Κεγκέρογλου Βασιλείου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

ΥΠΠΟ/ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1052/6-4-2009 έγγραφο από τον Υπουργό
Πολιτισµού η ακόλουθη απάντηση:
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σεων).)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα το
δελτίο των επικαίρων ερωτήσεων της Τρίτης 23 Ιουνίου 2009.

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρα 29 παράγραφος 1, 130 πα-
ράγραφος 8 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 18/18-6-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη
Αµοιρίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων Έργων, σχετικά µε την κατασκευή και λειτουργία
νέων διοδίων κατά µήκος του Νοµού Πιερίας κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 22/18-6-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Σπυρίδω-
νος Χαλβατζή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τις
απελάσεις Πακιστανών µεταναστών-προσφύγων κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 24/18-6-2009 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’
Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη ∆ραγασάκη προς τον

Υπουργό Ανάπτυξης, σχετικά µε τις καταργήσεις-συγχωνεύ-
σεις δηµοσίων οργανισµών κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 23/ 18-6-2009 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού κ. Βαΐτση Αποστολάτου προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση
της λαθροµετανάστευσης στον Πειραιά κ.λπ..

Επίσης σας ενηµερώνω ότι σήµερα Παρασκευή 19 Ιουνίου
2009 και ώρα 9.30’ συνεδριάζει η ∆ιαρκής Επιτροπή Κοινω-
νικών Υποθέσεων µε θέµατα ηµερήσιας διάταξης «Ενηµέ-
ρωση των µελών της Επιτροπής από τον Υπουργό
Μεταφορών και Επικοινωνιών κ. Ευριπίδη Στυλιανίδη σύµ-
φωνα µε το άρθρο 36 παράγραφος 7 του Κανονισµού της
Βουλής για το υπό κατάθεση νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Μεταφορών και Επικοινωνιών «Ταυτοποίηση κατόχων και
χρηστών εξοπλισµού και υπηρεσιών κινητής τηλεφωνίας»».
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 1/1/4.6.2009 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών του ΠΑ.ΣΟ.Κ., κυρίων Χρήστου Αηδόνη,
Αλεξάνδρου Αθανασιάδη, Ιωάννου Αµοιρίδη, Αντωνίας (Τό-
νιας) Αντωνίου, Βασιλείου Γερανίδη, Λεωνίδα Γρηγοράκου,
Ιωάννου ∆ιαµαντίδη, Νικολάου Ζωίδη, Κωνσταντίνου Καρ-
τάλη, Χαραλάµπου Καστανίδη, Βασιλείου Κεγκέρογλου, Ηλία
Λαµπρίδη, ∆ηµητρίου Λιντζέρη, Ανδρέα Λοβέρδου, Ιωάννη
Μαγκριώτη, Αθανασίας (Σούλας) Μερεντίτη, Γεωργίου Νικη-
τιάδη, Γεωργίου Ντόλιου, Βασιλείου Οικονόµου, Βάσως Πα-
πανδρέου, Γεωργίου Πεταλωτή, ∆ηµητρίου Ρέππα, Σοφίας
Σακοράφα, Παναγιώτη Σγουρίδη, Κωνσταντίνου Σπηλιόπου-
λου, Εµµανουήλ Στρατάκη, Θεοδώρας Τζάκρη, ∆ηµητρίου
Τσιρώνη, Γεωργίου Φλωρίδη, Παρασκευής (Εύης) Χριστοφι-
λοπούλου και Τηλέµαχου Χυτήρη προς τον Υπουργό Ανά-
πτυξης και Τροφίµων σχετικά µε την πολιτική της
Κυβέρνησης στον αγροτικό τοµέα.

Εξάλλου, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας ∆η-
µοκρατίας απεστάλη στο Προεδρείο επιστολή, η οποία µας
γνωρίζει ότι στην παρούσα επίκαιρη επερώτηση των συνα-
δέλφων του ΠΑΣΟΚ Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας ∆ηµοκρατίας ορίζεται ο Βουλευτής του Νοµού Πέλλας
κ. Ιορδάνης Τζαµτζής.

Σειρά έχει ο πρώτος εκ των επερωτώντων Βουλευτής Ηρα-
κλείου του ΠΑΣΟΚ κ. Εµµανουήλ Στρατάκης.

Ορίστε κύριε Στρατάκη έχετε το λόγο, για δέκα λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα για έναν τοµέα της ελληνικής οικονο-

µίας, που δυστυχώς φθίνει και κυρίως φθίνει µε ευθύνη της
Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας από την εγκληµατική
αδιαφορία που έχει δείξει τα τελευταία χρόνια, γιατί ενώ είναι
µια Κυβέρνηση που υποσχέθηκε προεκλογικά τα πάντα -
ακόµα και το γνωστό σύνθηµα «όλα τα κιλά, όλα τα λεφτά»
όχι µόνο δεν έδωσε και δεν έκανε τίποτα απ’ αυτά που υπο-
σχέθηκε, αλλά αντίθετα αφαιρεί καθηµερινά από όλους τους
Έλληνες αγρότες από αυτά που είχαν. Και βέβαια, υποθη-
κεύεται το µέλλον της ελληνικής γεωργίας, του ελληνικού
αγροτικού τοµέα µε την κοµµατικοποίηση που επιβάλλεται
σε όλους τους τοµείς.

Υποσχεθήκατε κύριε Υπουργέ, µία περιφερειακή ανά-
πτυξη, µε κύριο πυλώνα την αγροτική οικονοµία και µέρα µε
τη µέρα µαραζώνει και φθίνει η ελληνική περιφέρεια. Και το
µόνο που µένει είναι ο απόηχος της κοροϊδίας και της απο-
γοήτευσης των κατοίκων. Υποσχεθήκατε και δεσµευτήκατε,
ως Νέα ∆ηµοκρατία, αλλά και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός της
χώρας, για ένα σχέδιο ανάπτυξης και εκσυγχρονισµού της
ελληνικής γεωργίας και της υπαίθρου και αντ’ αυτού διαπι-
στώνουµε µετά από πεντέµισι χρόνια ότι ακόµα και τα έργα
που είχαν αρχίσει από την προηγούµενη κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ, πριν δηλαδή να αναλάβετε εσείς, έχουν τελµατώσει.

Οι πρόσφατες κινητοποιήσεις των αγροτών σε όλη την Ελ-
λάδα και κυρίως η αγωνία που εξέφρασαν για πρώτη φορά
για το µέλλον του αγροτικού τοµέα επιβεβαιώνει αυτή την
εγκατάλειψη. Η ανυπαρξία ουσιαστικής εθνικής πολιτικής
είναι εµφανής, όπως είναι εµφανής και η κακοδιαχείριση της
κοινοτικής πολιτικής. Το µόνο που ενδιαφέρει την Κυβέρνηση
είναι η µικροκοµµατική λογική, η µικροκοµµατική αντίληψη, η
εξυπηρέτηση «ηµετέρων» και όλα αυτά τα οποία βλέπουµε
στην καθηµερινή πράξη.

Μια µατιά, για να επιβεβαιώσω αυτό, στην έκθεση των κοι-
νοτικών ελεγκτών βεβαιώνει το απόλυτο «χάλι» του ελληνι-
κού συστήµατος διαχείρισης των κοινοτικών ενισχύσεων,
γνωστού και ως ΟΣ∆Ε. Γράφει: Λαθροχειρίες στο εθνικό

απόθεµα, αυθαιρεσίες στην αναγνώριση δικαιωµάτων, παι-
δαριώδη λάθη επί λαθών, κανένας διασταυρωτικός έλεγχος
και χιλιάδες παρατυπίες είναι ορισµένες από τις διατυπώσεις
των ελεγκτών.

Οι αγρότες είναι αγανακτισµένοι. Και εσείς, ως Υπουργός,
αντί να προστρέξετε στην επίλυση των προβληµάτων τους,
όπως κάνατε ως αντιπολίτευση ανεβαίνοντας ακόµη και στα
τρακτέρ, στέλνετε στους αγρότες κατά περίπτωση, ακόµα
και όταν είναι σε κλειστό χώρο, τα ΜΑΤ µε δακρυγόνα και
ληγµένα χηµικά για να τους αντιµετωπίσετε, µη διστάζοντας
να χτυπήσετε µε αυτά ακόµα και τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, αλλά και όσους είχαν προστρέξει να συ-
µπαρασταθούν στον αγώνα τους, µετά από δική τους πρό-
σκληση, τους εκπροσώπους των άλλων κοµµάτων, τους
Βουλευτές των περιοχών τους κ.λπ.. Και αυτό ως φαινόµενο
είναι που δείχνει πραγµατικά τη νοοτροπία και την αντίληψη
της Κυβέρνησης, το πώς θέλει να αντιµετωπίζει τα µεγάλα
και τα µικρά προβλήµατα των αγροτών, αλλά και όλων των
άλλων κοινωνικών οµάδων.

Κάναµε την επερώτηση αυτή, γιατί πραγµατικά η χώρα έχει
φθάσει σε αδιέξοδο. Ο αγροτικός τοµέας είναι σε κατάσταση
που δεν παίρνει άλλο. Και αυτό δεν το λέµε εµείς για να κά-
νουµε αντιπολίτευση. Το λένε τα ίδια τα στοιχεία. Παρατη-
ρούµε ότι το αγροτικό εισόδηµα έχει µειωθεί σε πολύ
ανησυχητικό βαθµό. Και σεις ο ίδιος, αναγνωρίζοντας αυτή
τη µείωση του αγροτικού εισοδήµατος προστρέξατε να δώ-
σετε µε το πακέτο των 500.000.000 µια υποτιθέµενη ενίσχυση
στο αγροτικό εισόδηµα, χρησιµοποιώντας χρήµατα που εδι-
καιούντο στην πράξη οι αγρότες µέσα από τις αποζηµιώσεις.
Και εδώ εφαρµόσατε τη γνωστή τακτική του «διαίρει και βα-
σίλευε», µια άνιση κατανοµή µεταξύ των διαφόρων παραγω-
γικών οµάδων των αγροτών, άνιση κατανοµή µεταξύ των
διαφόρων καλλιεργητών, αλλά και άνιση κατανοµή ακόµα και
στις ίδιες τις καλλιέργειες από περιοχή σε περιοχή, που ση-
µαίνει στην πράξη ότι ο στόχος σας ήταν η πελατειακή εξυ-
πηρέτηση κάποιων «ηµετέρων» και τίποτα περισσότερο.
Καµία λογική σε σχέση µε το πώς πραγµατικά αντιµετωπίζο-
νται τα ουσιαστικά προβλήµατα του αγροτικού τοµέα. Και
αυτό είναι που κάνει τους αγρότες ακόµα περισσότερο να
αγανακτούν, αυτό είναι που δηµιουργεί ακόµα περισσότερες
αρνητικές επιπτώσεις στην παραπέρα πορεία του αγροτικού
τοµέα, που είναι δυστυχώς πτωτική.

∆ιαπιστώνουµε τα τελευταία χρόνια ότι οι τιµές παραγω-
γού έπεσαν σε πολύ χαµηλά επίπεδα σε πληθώρα προϊόντων,
µε χαρακτηριστικότερο παράδειγµα το λάδι όπου έπρεπε να
φθάσει η τιµή κάτω από το 1,60 ευρώ, για να ενεργοποιήσετε
την αποθεµατοποίηση. Και να δούµε βέβαια ποια είναι η πο-
λιτική από δω και πέρα, καθώς στη νέα παραγωγή που ανα-
µένεται αυξηµένη, θα δούµε πώς αυτές οι ποσότητες που θα
διατεθούν εκείνη την περίοδο στην αγορά θα επηρεάσουν
αρνητικά τις τιµές του προϊόντος και την επόµενη χρονιά.
Αυτό σηµαίνει στην πράξη ότι καµµία σωστή πολιτική δεν
υπάρχει και καµµία στρατηγική σε σχέση µε την αντιµετώ-
πιση αυτών των προβληµάτων.

Να πάµε στο κόστος παραγωγής; Είχατε υποσχεθεί τη µεί-
ωση του ΦΠΑ και αντ’ αυτού είδαµε την αύξηση του ΦΠΑ από
το 18% στο 19% κ.ο.κ.. Είδαµε τις τιµές των καυσίµων, για
τις οποίες δεν έγινε καµµία προσπάθεια να φθάσουν στον
παραγωγό τα χρήµατα που έπρεπε να φθάσουν µέσα από τη
διαδικασία που εφαρµόστηκε για την επιστροφή του φόρου
για το πετρέλαιο. Και βέβαια, έχουµε και την αύξηση των
τιµών των εφοδίων. Μόνο τα λιπάσµατα πήραν ένα συγκε-
κριµένο χρονικό διάστηµα µία αύξηση της τάξης του 100%,
που σηµαίνει δηλαδή ότι µε έµµεσο τρόπο υπάρχει µια πολύ
µεγάλη αφαίρεση εισοδήµατος από τους αγρότες, προς όφε-
λος συγκεκριµένων κέντρων. Και ενώ είχατε υποσχεθεί ότι
αυτά τα κέντρα θα τα τιθασεύατε µέσα από τις διαδικασίες
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της Επιτροπής Ανταγωνισµού, εν τούτοις δεν κάνατε απολύ-
τως τίποτα και έχουν παρέλθει πλέον δέκα µήνες, ένας χρό-
νος σχεδόν και ακόµη δεν έχουν βγει πορίσµατα σε σχέση
µε την ύπαρξη καρτέλ ή όλα αυτά τα οποία σεις οι ίδιοι κα-
ταγγείλατε ως Κυβέρνηση.

∆ιαπιστώνουµε επίσης κάτι άλλο που αφορά το εισόδηµα
των παραγωγών. Έχουν αφαιρεθεί υπολογισµένα µε µαθη-
µατική ακρίβεια 1.222.000.000 ευρώ από τις πολιτικές για τον
καπνό, το βαµβάκι, τα οπωροκηπευτικά και την αγροτική ανά-
πτυξη µετά τις διαπραγµατεύσεις στις οποίες συµµετείχε ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός τον Απρίλιο του 2004.

Αυτό σηµαίνει στην πράξη ότι αποποιηθήκατε, λόγω αδυ-
ναµίας ή ανικανότητας, την αξιοποίηση και αυτών τα οποία
είχαν εγκριθεί από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Αν προ-
στρέξουµε σε επιµέρους παραδείγµατα, θα διαπιστώσουµε
σωρεία τέτοιων καταστάσεων που έχουν να κάνουν µε τη δια-
χείρισή σας στην αγροτική πολιτική. Στην πράξη είµαστε ένα
µήνα πριν αρχίσουν να εφαρµόζονται οι διαδικασίες που
έχουν να κάνουν µε το τεστ υγείας. Καµµία διαβούλευση
στην πράξη δεν έχει γίνει, καµµία απόφαση δεν έχει παρθεί
και όµως εσείς βρίσκεστε στον ύπνο του δικαίου. Ενώ αυτή
τη στιγµή θα έπρεπε να υπάρχει µία διαβούλευση σε ολό-
κληρη την ελληνική περιφέρεια για το πώς πρέπει να χειρι-
στούµε τα υπόλοιπα τέσσερα χρόνια αυτές τις υποθέσεις,
δεν γίνεται απολύτως τίποτε.

Όταν είχατε το µεγάλο ζόρι µε τις κινητοποιήσεις, υπο-
σχεθήκατε ότι θα ενεργοποιούσατε το συµβούλιο αγροτικής
πολιτικής, ένα συµβούλιο που το αδρανοποιήσατε επί πέντε
χρόνια και ήρθατε τώρα να το διαµορφώσετε, έτσι ώστε να
είναι πλειοψηφία οι υπάλληλοι και από την άλλη θα το λει-
τουργήσετε για πρώτη φορά το ∆εκέµβριο, όταν είναι γνω-
στό ότι το φθινόπωρο θα τεθούν σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης ποιες είναι οι στρατηγικές που θα εφαρµοστούν από
το 2013 και µετά. Και ενώ θα έπρεπε η χώρα, ο αγροτικός το-
µέας και οι αγρότες να βρίσκονται σε µια συνεχή διαβού-
λευση για όλα αυτά τα ζητήµατα που αφορούν το µέλλον του
αγροτικού τοµέα από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης µετά το
2013, εν τούτοις δεν έχει γίνει ακόµα τίποτα. Γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά ότι οι πολιτικές αλλάζουν. Άλλαξαν το 1992-1993,
όταν από την επιδότηση στην τιµή πήγαµε στην επιδότηση
ανά στρέµµα, για την ενίσχυση του αγροτικού εισοδήµατος.
Ενδεχοµένως θα πρέπει να αλλάξουµε και να δούµε τι συµ-
φέρει τη χώρα µας ώστε να δούµε τι πρέπει να µεθοδεύ-
σουµε να ισχύσει µετά το 2013, για να µπορέσουµε να
έχουµε τα µεγαλύτερα δυνατά οφέλη. Προς αυτή την κατεύ-
θυνση ουδεµία κατεύθυνση, ουδεµία συζήτηση, κανένας
προβληµατισµός. Αυτό σηµαίνει στην πράξη ότι υπάρχει
αδιαφορία, για να µην πω και πω και άγνοια των πραγµάτων
και των εξελίξεων όπως διαµορφώνονται.

Αυτή είναι η κατάσταση που υπάρχει σήµερα, όσον αφορά
στην προστασία του αγροτικού εισοδήµατος. Γνωρίζουµε ότι
ένα µεγάλο µέρος αυτής της προστασίας προέρχεται από τις
πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αντί εσείς να προσπα-
θήσετε να µεγιστοποιήσετε την ωφέλεια των αγροτών µας,
προσπαθείτε µε κάθε τρόπο από αδράνεια, αδιαφορία, ή
αµέλεια να δηµιουργήσετε προβλήµατα και ασφαλώς οι
αγρότες µας να ζηµιώνονται από αυτήν την εξέλιξη. Είπαµε
συγκεκριµένα νούµερα που έχουν ζηµιωθεί από την άσκηση
της Κοινής Αγροτικής πολιτικής. Ζηµιώνονται, όµως και από
τις άλλες πολλαπλές επιπτώσεις που διαµορφώνονται από
τις όποιες αποφάσεις παίρνονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Είναι χαρακτηριστικό το παράδειγµα των αποφάσεων που
παίρνονται για το λάδι και άλλα προϊόντα. Άλλα, βέβαια, τί να
περιµένει κανείς από µία Κυβέρνηση, η οποία όταν είχε πρό-
βληµα το λάδι, µε τα σπορέλαια και το διατροφικό σκάνδαλο
έβαλε πλαφόν στο ελαιόλαδο, αντί να βάλει στα σπορέλαια;

Όσον αφορά τις άλλες πολιτικές που έχουν να κάνουν µε

τις επενδύσεις και µε την ανάπτυξη, το χαρακτηριστικό είναι
ότι σήµερα υπάρχει µία πλήρης στασιµότητα. Επειδή δεν
έχετε τη δυνατότητα να λύσετε αυτό το πρόγραµµα διαπι-
στώνουµε στην πράξη ότι το 80% των πόρων του ΕΣΠΑ, δη-
λαδή του ∆’ Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης είναι δεσµευµένο
για να συνεχίσει έργα που έπρεπε να έχουν τελειώσει µε το
Γ’. Αυτό σηµαίνει ότι όλα αυτά που λέτε, ότι θα συµβάλετε
στην ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα της περιφέρειας, είναι
λόγια κενά περιεχοµένου. ∆εν έχει κανείς παρά να ρίξει µια
µατιά στα όποια έργα είχαν ξεκινήσει και να δει ότι έχουν τελ-
µατωθεί, ότι τίποτα δεν έχει ολοκληρωθεί και τίποτα δεν απο-
δίδει σε σχέση µε αυτά που έπρεπε να αποδώσει.

Να πάµε στις επενδύσεις στον άνθρωπο. Στο πρόγραµµά
σας λέγατε ότι ο ενηµερωµένος αγρότης είναι διπλά ωφελη-
µένος. Εν τούτοις, καταργείτε τον ΟΓΕΚΑ ∆ΗΜΗΤΡΑ. Το κά-
νετε αυτό µε την απόφασή σας να καταργήσετε διακόσιες
πενήντα φορείς στο δηµόσιο τοµέα, χωρίς να προσδιορίζετε
όµως, ποιο είναι το µέλλον της εκπαίδευσης των αγροτών
µας και πώς θα γίνεται. Θέλετε να αφήσετε την εκπαίδευση
των αγροτών µας στο ιδιωτικό κεφάλαιο; Υπάρχουν καταγ-
γελίες από τους εργαζόµενους. Καταγγελίες υπάρχουν και
από τους εργαζόµενους στον ΟΠΕΚΕΠΕ, που έχουν να κά-
νουν µε τις κοµµατικές προσλήψεις που κάνετε, προκειµένου
να διαµορφώσετε ένα κοµµατικό περιβάλλον, για να µην φαί-
νονται τα σκάνδαλά σας. Αυτό είναι το οδυνηρό στην υπό-
θεση.

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ εκτιµάµε ότι όλες αυτές οι πολιτικές που
ασκούνται έχουν σκοπιµότητα, δηλαδή πως θα εξυπηρετη-
θούν πολύ λίγα συµφέροντα στην Ελλάδα. Αυτό αποδείχθηκε
από τους «κουµπάρους» και από άλλες καταστάσεις που
έχετε διαµορφώσει και έχετε εξυπηρετήσει στα πεντέµισι
χρόνια της διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα ∆ηµοκρα-
τία. Όµως ο απλώς αγρότης, αυτός που πραγµατικά συνει-
σφέρει στην αύξηση του αγροτικού εισοδήµατος δεν έχει
καµµία ωφέλεια από τις πολιτικές σας. Γι’ αυτό καθηµερινά
αντιδρά σ’ αυτή την κατάσταση και γι’ αυτό έδειξε αυτή τη
συµπεριφορά στις εκλογές που πέρασαν και θα τη δείξει σε
εντονότερο βαθµό στις εκλογές που έρχονται.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Η κ. Αντωνίου
έχει το λόγο.

ΤΟΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, καταθέσαµε αυτή την
επερώτηση για να καταγγείλουµε την καταστροφική πολιτική
της Κυβέρνησης στον αγροτικό τοµέα και πάνω από όλα για
να εκφράσουµε το θυµό και την αγανάκτηση των αγροτών
της χώρας µας, που βλέπουν εδώ και πέντε χρόνια την Κυ-
βέρνηση της χώρας να µην έχει αγροτική πολιτική. Επί πέντε
χρόνια παρακολουθούµε µία Κυβέρνηση τραγικά αδιάφορη
για τα προβλήµατα του γεωργού και του κτηνοτρόφου, ανί-
κανη να διαπραγµατευθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Βλέ-
πουµε όλοι, οι ήττες αυτής της Κυβέρνησης να διαδέχονται
η µία την άλλη. Ήττα στη διαπραγµάτευση για τον καπνό, µε
αποτέλεσµα οι καπνοπαραγωγοί της χώρας µας να χάσουν
οριστικά το 50% των επιδοτήσεων από το 2010 και µετά.
Ήττα στη διαπραγµάτευση για το βαµβάκι, που είναι το µο-
ναδικό ευρωπαϊκό προϊόν που έµεινε ανυπεράσπιστο στις
διαπραγµατεύσεις στον Παγκόσµιο Οργανισµό Εµπορίου.
Ήττα στη διαπραγµάτευση για τη ζάχαρη και το τεύτλο, που
οδηγείται στην εξαφάνιση, µε αποτέλεσµα να κλείσουν δύο
εργοστάσια ζάχαρης. ‘Ηττα στο συµβούλιο κορυφής το
2005, µε τους πόρους για την περίοδο 2007-2013 να µειώνο-
νται κατά 47% σε σχέση µε την προηγούµενη περίοδο.

Οι αγρότες µας βιώνουν την πιο µαύρη περίοδο των τε-
λευταίων δεκαετιών. Το εισόδηµά τους έχει καταρρεύσει. Το
κόστος παραγωγής έχει φθάσει στα ύψη. Βλέπουν ότι τα
προϊόντα τους µένουν απούλητα και ότι τα καρτέλ κυριαρ-
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χούν. Οι αγρότες υπερχρεώνονται για να µπορούν είτε να
καλλιεργήσουν τη νέα περίοδο, είτε να ζήσουν την οικογέ-
νειά τους. Πέντε χρόνια έχουν δει µόνο αδιαφάνεια και πε-
λατειακή πολιτική από την πλευρά σας. Γι’ αυτούς τους
λόγους και για πολλούς άλλους αναγκάζονται να βγουν στο
δρόµο από τον Έβρο µέχρι την Κρήτη και να διαµαρτυρη-
θούν για πρώτη φορά µε αυτόν το δυναµικό, µαζικό τρόπο
για να ζητήσουν, όχι απλώς οικονοµική ενίσχυση, αλλά πάνω
από όλα να υπάρξει εθνική αγροτική πολιτική.

Τι υποσχεθήκατε, κύριε Υπουργέ; Υποσχεθήκατε διάλογο.
Συζητήσατε στις έδρες των περιφερειών ότι θα κάνετε διά-
λογο, αλλά πάνω από όλα να δούµε πώς θα συζητήσουµε για
να φέρετε την πρότασή σας για το Συµβούλιο Αγροτικής Πο-
λιτικής.

Κύριε Υπουργέ, έχουµε φθάσει στον Ιούνιο και ακόµα δεν
έχετε βρει τον τρόπο µε τον οποίο θα συζητήσετε µε τους
αγρότες. Και βέβαια, δεν περιµένουν οι αγρότες να συζητή-
σουν µαζί σας, διότι γνωρίζουν πολύ καλά ότι το πρόβληµά
σας είναι πολιτικό. ∆εν έχετε θέσεις για τα προβλήµατα και
την αντιµετώπισή τους. Γι’ αυτό και δεν συζητάτε. Επίσης,
προσπαθήσατε τον Γενάρη, Φλεβάρη, µε επικοινωνιακό
τρόπο να αντιµετωπίσετε την αγανάκτηση και το θυµό των
αγροτών. Επικοινωνήσατε µε τις υπόλοιπες κοινωνικές οµά-
δες, λέγοντας ότι θυσιάζεστε και δίνετε 500.000.000 ευρώ
όταν γνωρίζετε καλά ότι ένα πολύ µεγάλο ποσό θα το έπαιρ-
ναν έτσι και αλλιώς από τις αποζηµιώσεις για τις καταστρο-
φές που έπρεπε να πάρουν από τον ΕΛΓΑ που οι ίδιοι
πληρώνουν. Λειτουργήσατε αυτό το πακέτο των 500.000.000
µε τον πιο απαράδεκτο, άδικο τρόπο, άνισα µεταξύ προϊό-
ντων και περιοχών. Με αυτό τον τρόπο δηµιουργήσατε ανι-
σότητες, διότι δεν σας ενδιαφέρει η αντιµετώπιση των
προβληµάτων αλλά η κοµµατική σας λογική. Περιοχές και
προϊόντα να τακτοποιηθούν ανάλογα, για να µην έχετε αντι-
δράσεις.

Κοροϊδέψατε για άλλη µία φορά τους κτηνοτρόφους. Τότε
τους υποσχεθήκατε 100.000.000 ευρώ, αλλά δεν τους δώ-
σατε ούτε ένα ευρώ. Με τις κινητοποιήσεις που έκαναν οι
κτηνοτρόφοι και ήρθαν στο Υπουργείο είπατε ότι κακώς κα-
τάλαβαν και ότι δεν υποσχεθήκατε 100.000.000 ευρώ. Νοιώ-
θουν πολίτες τρίτης κατηγορίας. Στη δεύτερη συνάντηση
που είχαν µε τον Υφυπουργό, κύριο Παπαδόπουλο δεσµεύ-
τηκε απέναντι στους κτηνοτρόφους να φέρει άµεσα τροπο-
λογία στο Α’ Θερινό Τµήµα της Βουλής, για να
αντιµετωπίσουν οι κτηνοτρόφοι το µεγάλο πρόβληµα που
έχουν µε τις άδειες για τους στάβλους γιατί από 1-1-2010 δεν
θα µπορούν να πάρουν τα δικαιώµατά τους. Περιµένουν µία
απάντηση.

Για τους καπνοπαραγωγούς, κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε
να πούµε τίποτα. Τους κοροϊδεύετε κυριολεκτικά εδώ και
ενάµισι χρόνο. Πριν ο κ. Κοντός –που είναι εδώ στην Αί-
θουσα- είχε υποσχεθεί «µην ανησυχείτε, τώρα έρχεται µελέτη
από το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο και θα δώσουµε πίσω το
50%». Εσείς στη συνέχεια πάλι δεν ήσασταν πάλι ειλικρινής
και είπατε «µην ανησυχείτε, θα πάρετε πίσω το 50%». Όλα
αυτά τα λέγατε για να σταµατήσουν οι κινητοποιήσεις των
καπνοπαραγωγών. Πάλι δεν θα πάρουν τίποτα και γνωρίζετε
ότι δηµιουργούνται µαύρες τρύπες σε όλη την Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνοντας, τι να σας πω, κύριε Υπουργέ; Όλο το Μάιο οι
αγρότες είναι αναστατωµένοι παντού για άλλη µία πολύ µε-
γάλη κοροϊδία που της κάνατε, κύριε Υπουργέ, που δεν είναι
τίποτα άλλο από το περιβόητο ΟΣ∆Ε. Οι αγρότες πληρώνουν
πανάκριβο χαράτσι για τη διαχείριση των δικαιωµάτων τους,
δηλαδή δίνουν λεφτά από τα περιουσιακά τους δικαιώµατα
για τη διαχείριση. Αυτό δεν συµβαίνει σε κανένα άλλο κράτος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μόνο στην Ελλάδα.

∆ιαµαρτυρήθηκαν κι εσείς υποσχεθήκατε πέρυσι, µε δική
σας τροπολογία σε νόµο, ότι δεν θα πληρώσουν οι αγρότες.
Φθάσαµε στο Μάιο, πληρώνουν οι αγρότες. Εµείς ζητήσαµε
να µην πληρώσει κανείς. Αυτή είναι η θέση του ΠΑΣΟΚ, να
µην πληρώσει κανείς, όπως συµβαίνει σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Εσείς τους κοροϊδέψατε για άλλη µια φορά και έχετε
βάλει τους παραγωγούς, τις ενώσεις και όλοι διαµαρτύρο-
νται.

Κλείνω, κύριε Υπουργέ, λέγοντας ότι από το ΕΣΠΑ δεν έχει
δοθεί ένα ευρώ και πρέπει να σας πω ότι σε επίκαιρη ερώ-
τηση που είχα κάνει εδώ, µου απαντήσατε πολύ ειλικρινά –και
αυτό σας τιµά- ότι θα ξαναδείτε τα έργα που θα ενταχθούν
στο ΕΣΠΑ και ότι είχαν µπει µε µία πελατειακή και κοµµατική
λογική. Επιτέλους λειτουργείστε το ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στή-
ριξης, αλλά πάλι …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Σας παρακαλώ,
ολοκληρώστε τώρα. Έχετε υπερβεί το χρόνο. Έχετε δευτε-
ρολογία.

ΤΟΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
…διότι το 80% του ΕΣΠΑ είναι ήδη καλυµµένο µε έργα του

Γ’ Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το λόγο έχει ο

Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Μαγνησίας κ. Καρτάλης
για πέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η συζήτηση γίνεται µ’ έναν τρόπο επιδερµικό από πλευ-
ράς Κυβέρνησης, κοιτώντας πρακτικά την τρέχουσα
πραγµατικότητα και αγνοώντας τις µεγάλες προκλήσεις που
έρχονται για την ελληνική γεωργία στο επόµενο προγραµ-
µατικό διάστηµα.

Πριν από περίπου δέκα µέρες στο Μπρνο έγινε η συνά-
ντηση των Υπουργών Γεωργίας, όπου οι Ευρωπαίοι Υπουργοί
προβληµατίστηκαν για το µέλλον της Κοινής Αγροτικής Πο-
λιτικής µετά το 2013, έθεσαν τις απόψεις τους, κατάρτισαν
τις συµµαχίες τους, αποτύπωσαν την άποψή τους, αν θα πρέ-
πει να διατηρηθεί το καθεστώς των άµεσων ενισχύσεων ή αν
θα πρέπει να µετακινηθούν οι πιστώσεις περισσότερο από
τον πρώτο πυλώνα στον δεύτερο πυλώνα, αν θα πρέπει να
δροµολογηθεί περιφερειοποίηση, αν πρέπει να αλλάξει το
εµβαδόν του επιλέξιµου κλήρου, αν θα πρέπει µε κάθε τρόπο
να αλλάξει ο τρόπος µε τον οποίο γίνονται επιδοτήσεις προς
τους αγρότες µετά το 2013.

Η Κυβέρνηση παρακολουθεί αυτήν τη συζήτηση µε µία αν
θέλετε αδράνεια, µε µια αµηχανία, χωρίς να είναι σε θέση να
προσδιορίσει ποιες είναι οι ανάγκες της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής. Φοβάµαι ότι έχει παρασυρθεί εκτός του κλίµατος,
του κλίµατος των δύο µεγάλων µπλοκ που έχουν διαµορφω-
θεί και κυρίως του βόρειου µπλοκ, των χωρών που επιζητούν
την επαγγελµατική γεωργία, τους µεγάλους δηλαδή κλή-
ρους, µε τεχνολογικά µέσα και λίγο αριθµό αγροτών που
εµπλέκονται και καλλιεργούν αυτούς τους κλήρους.

Νοµίζω ότι αυτό είναι µία αντικειµενική δυσκολία που έρ-
χεται µπροστά µας και επηρεάζει καθοριστικά το µέλλον της
αγροτικής ανάπτυξης, αλλά κυρίως το µέλλον της κοινωνι-
κής συνοχής στη χώρα µας, γιατί η αγροτική ανάπτυξη, πέρα
από ένα οικονοµικό εργαλείο είναι και στοιχείο κοινωνικής
συνοχής και συνοχής της ελληνικής υπαίθρου.

Το δεύτερο στοιχείο που προβληµατίζει ακόµα περισσό-
τερο, κύριε Υπουργέ, και νοµίζω ότι το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης πρέπει να σταθεί στο ύψος του σε σχέση µε το
συγκεκριµένο θέµα, είναι η χωροταξική πολιτική. Οτιδήποτε
γίνεται στη χώρα µας σε σχέση µε τη χωροταξία, τις χρήσεις
γης, δηλαδή τις χορτολιβαδικές εκτάσεις, τις γεωργικές
εκτάσεις, τους βοσκοτόπους καθορίζεται αποκλειστικά και
µόνο από το ΠΕΧΩ∆Ε.

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Ε’ - 19 ΙΟΥΝΙΟΥ 2009 295



Το ΥΠΕΧΩ∆Ε κατάρτισε –ο κ. Σουφλιάς- το εθνικό χωρο-
ταξικό σχέδιο µε µια πρωτοφανή αντίφαση των αγροτικών
εκτάσεων σε σχέση µε τα ειδικά χωροταξικά σχέδια του του-
ρισµού, της βιοµηχανίας και των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας. Αν κάποιος κάνει τη σύγκριση των ειδικών
χωροταξικών µε το εθνικό χωροταξικό διαπιστώνει ότι οι πε-
ριοχές που το εθνικό χωροταξικό θεωρεί ότι είναι γεωργική
γη αποκλείονται ή απορρίπτονται από τα ειδικά χωροταξικά
σχέδια, γιατί εκεί τα ειδικά χωροταξικά σχέδια, λόγου χάριν
του τουρισµού, της βιοµηχανίας, προτάσσουν δράσεις που
αφορούν τη βιοµηχανία ή τον τουρισµό,

Πρόκειται λοιπόν, για µια µεγάλη πρωτοφανή αντίφαση
που στην πράξη έρχεται και δηµιουργεί αντικειµενικά προ-
βλήµατα για την αγροτική ανάπτυξη και η κατάσταση γίνεται
ακόµα πιο επικίνδυνη, κύριε Υπουργέ και πρέπει να παρέµ-
βει το Υπουργείο Αγροτικής ανάπτυξης σε αυτήν την κατεύ-
θυνση, µε όλους τους δήµους που καταρτίζουν τα περίφηµα
ΣΧΟΑΠ. Τα καταρτίζουν σε συνεργασία µε το ΥΠΕΧΩ∆Ε,
αλλά εν αγνοία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
αυτό έχει σαν αποτέλεσµα -και πάρτε δειγµατοτοληπτικά,
κύριε Υπουργέ, µερικά από τα ΣΧΟΑΠ που έχουν καταρτιστεί
και στο δικό σας νοµό ή και σε άλλες περιφέρειες- να καθο-
ρίζουν οι δήµοι ποιες περιοχές είναι αγροτική γη και ποιες
περιοχές θα πρέπει να υποδοµηθούν µε αυξηµένους ενδε-
χοµένως συντελεστές δόµησης ή να µετατραπούν σε τουρι-
στικές εκτάσεις.

Μ’ αυτόν τον τρόπο αποδηµείται το παραγωγικό δυναµικό
της χώρας σε ό,τι αφορά στη γη που είναι διαθέσιµη για καλ-
λιέργεια. ∆ηµιουργείται µία ασφυξία στον αγροτικό κόσµο,
αλλά κυρίως δεν προσφέρεται η εγγύηση και η εµπιστοσύνη
γι’ αυτούς που θέλουν να επενδύσουν σε µία επόµενη προ-
γραµµατική περίοδο.

Το τρίτο στοιχείο το οποίο είναι ακόµα πιο ανησυχητικό και
σίγουρα δεν είναι της παρούσης ή, εν πάση περιπτώσει, δεν
είναι της παρούσης µε εντατικό ή µε έντονο τρόπο, αλλά σί-
γουρα καθορίζει το µέλλον της αγροτικής ανάπτυξης στη
χώρα µας, είναι οι κλιµατικές αλλαγές.

Θεωρώ και πιστεύω ότι οι κλιµατικές αλλαγές αποτυπώνο-
νται στον τόπο µας ήδη µε έναν έντονο τρόπο, ενδεχοµένως
αναστρέψιµο, αλλά σίγουρα µε έντονο τρόπο που προβλη-
µατίζει. Αυτές οι κλιµατικές αλλαγές έχουν να κάνουν µε την
ερηµοποίηση επαφών, δηλαδή µε την απώλεια της γεωργι-
κής γης ή της γης γενικότερα να επιτρέψει τις καλλιέργειες
ή συγκεκριµένες καλλιέργειες και µε την αποδόµηση των
υδατικών πόρων, είτε αυτοί είναι επιφανειακοί είτε είναι πόροι
του υπογείου υδροφόρου ορίζοντα,.

Αυτό είναι ένα βασικό στοιχείο µακροπρόθεσµης πολιτικής
για τον αγροτικό κόσµο. Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και το ΥΠΕΧΩ∆Ε δεν παρακολουθούν αυτές τις εξελίξεις. Θα
έπρεπε, κύριε Υπουργέ, να έχετε δροµολογήσει συγκεκριµέ-
νες αναδιαρθρώσεις καλλιεργειών σε συγκεκριµένες περιο-
χές της χώρας µε βάση αυτά τα στοιχεία, να έχετε
δροµολογήσει συγκεκριµένα έργα διαχείρισης υδατικών
πόρων.

Άκουσα το Υπουργείο σας να ανακοινώσει ότι θα εγκριθεί
ένα έργο υδατικών πόρων ανά νοµό. Αυτό, αν ισχύει, θα πρέ-
πει να αναστραφεί. ∆εν είναι δυνατόν να κατευθύνει τα έργα
που θα γίνουν στο ΕΣΠΑ ή στο «ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ», το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης µε µία γενικότερη παραδοχή ή µια
γενικότερη µοιρασιά ανά νοµό.

Κάποιοι νοµοί µπορεί να χρειάζονται περισσότερα έργα,
κάποιες γεωγραφικές ενότητες, κάποια υδατικά διαµερί-
σµατα µπορεί να χρειάζονται ακόµα περισσότερα για να µπο-
ρέσουν να στηρίξουν την αγροτική παραγωγή, τόσο σε ό,τι
αφορά στην αναδιάρθρωση καλλιεργειών που πρέπει να κά-
νουν, όσο και σε σχέση µε τις κλιµατικές αλλαγές που απο-
τυπώνονται στην περιοχή αναφοράς.

Αυτή η διάσταση, που είναι µια διάσταση κεντρική και στην
Κοινή Αγροτική Πολιτική και στις πολιτικές των Υπουργείων
Αγροτικής Ανάπτυξης σε άλλες χώρες, κράτη-µέλη, απου-
σιάζει από το δικό µας προγραµµατικό λόγο, από τον προ-
γραµµατικό λόγο εννοώ της χώρας µας, δηλαδή της
Κυβέρνησης και δηµιουργεί µια ασφυξία που θα έλθει µπρο-
στά µας σε πέντε ή επτά χρόνια, αλλά θα είναι πολύ αργά
όταν θα προκύψει.

Πάρτε λοιπόν, τα µηνύµατα σε ό,τι αφορά στην Κοινή
Αγροτική Πολιτική, στα ζητήµατα της χωροταξίας, δηλαδή
της κατοχύρωσης γεωργικής γης και στα ζητήµατα του πε-
ριβάλλοντος και της επάρκειας των υδατικών πόρων για να
µπορέσει η χώρα να καταρτίσει µια ουσιαστική αγροτική πο-
λιτική, η οποία θα δώσει τη δυνατότητα στην ύπαιθρο να δια-
τηρήσει οικονοµικές δραστηριότητες, αλλά πάνω απ’ όλα να
έχει τη δυνατότητα να συγκρατήσει τους πολίτες στην ύπαι-
θρο και κυρίως τους νέους πολίτες.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ σε ειδικότερα θέµατα
που έχουν να κάνουν µε την κατάσταση των υδατικών πόρων,
αλλά το βασικότερο είναι ότι βλέπουµε πως τα δύο συναρ-
µόδια Υπουργεία, το ΥΠΕΧΩ∆Ε και το Αγροτικής Ανάπτυξης
έχουν τελείως αντιφατικές διαδροµές στα ζητήµατα τα οποία
έθεσα και στα ζητήµατα της χωροταξίας, αλλά κυρίως στο
ζήτηµα της διαχείρισης των υδατικών πόρων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε

τον κ. Καρτάλη. Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο
Νοµό Τρικάλων κυρία Μερεντίτη, για πέντε λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το µέλλον του αγροτικού κό-

σµου της χώρας είναι ένα από τα πιο σηµαντικά θέµατα που
ζητάει διέξοδο στο αδιέξοδο. ∆εν επιδέχεται περαιτέρω αδια-
φορία και αναβλητικότητα. Η αποσπασµατική αντιµετώπιση
του προβλήµατος µε επιλεκτικές, ρουσφετολογικές παρεµ-
βάσεις και κυρίως επικοινωνιακά τεχνάσµατα οδηγεί σε κα-
ταστροφικά αποτελέσµατα. Το περιθώριο ανοχής και η
υποµονή του αγροτικού κόσµου έχουν εξαντληθεί. Αυτό κα-
ταγράφηκε στις ευρωεκλογές και στην εκλογική µας περι-
φέρεια, κύριε Υπουργέ.

Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι χρειάζονται στήριξη, συµ-
βουλές, επιστηµονική βοήθεια, κίνητρα για να παραµείνουν
στη δουλειά τους, για να µην ερηµώσουν τα χωριά, για να
εξακολουθούν να δουλεύουν τα τρακτέρ, να οργώνουν τα
χωράφια, να παράγουν προϊόν, να δίνουν ζωή στην ύπαιθρο,
γιατί γι’ αυτό χρειάζονται τα τρακτέρ.

Η ανάπτυξη πρέπει να συµβαδίζει µε την προστασία του
περιβάλλοντος στην κατεύθυνση ενός νέου προτύπου ανά-
πτυξης της υπαίθρου, ώστε η ελληνική ύπαιθρος να καταστεί
προνοµιακός χώρος ανάπτυξης και ποιότητας ζωής. ∆υστυ-
χώς η διακυβέρνηση της χώρας από τη Νέα ∆ηµοκρατία έχει
οδηγήσει σε απόγνωση τον αγροτικό κόσµο και ιδιαίτερα τον
κτηνοτροφικό, ο οποίος έχει αφεθεί τελείως στην τύχη του.
Στη χώρα µας και ιδιαίτερα στην περιοχή µας, κύριε
Υπουργέ, η κτηνοτροφία αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα.

Οι κτηνοτρόφοι µας υπέστησαν µεγάλη ζηµιά λόγω των χα-
µηλών τιµών κρέατος και γάλακτος αλλά και της µεγάλης αύ-
ξησης στις τιµές των ζωοτροφών. Χαρακτηριστικά το 2008 η
αύξηση ξεπέρασε το 120% έναντι αυτής του 2007.

Επίσης το πρόβληµα επιτείνει ο ανεπαρκής έλεγχος της
αγοράς των εισαγόµενων προϊόντων και η γενικότερη απρο-
θυµία της Κυβέρνησης να καταπολεµήσει το φαινόµενο της
ελληνοποίησης, το οποίο δρα εις βάρος των κτηνοτρόφων.
Και γι’ αυτόν τον λόγο ο κλάδος απειλείται µε αφανισµό και
ως εκ τούτου θα έχουµε ερήµωση της υπαίθρου.

Εµείς θεωρούµε ότι η Ελλάδα µπορεί να παράξει ζωικά
προϊόντα υψηλής ποιότητας και απόλυτα ασφαλή, τα οποία
µετά τα τελευταία γεγονότα, µετά από τις τελευταίες δια-
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τροφικές κρίσεις δηλαδή, είναι όλο και περισσότερο περιζή-
τητα.

Οι γενικές εξαγγελίες του κυρίου Υπουργού µε το πακέτο
των 500.000.000 ευρώ έδωσαν πολλές ελπίδες στους κτηνο-
τρόφους. Αποδείχθηκαν και αυτές φρούδες. Η Κυβέρνηση
διαρκώς αποδεικνύεται αναξιόπιστη και ανακόλουθη στις δε-
σµεύσεις της. Αντί να προχωρήσει άµεσα στην εφαρµογή της
ΚΥΑ σχετικά µε το ισοζύγιο κρέατος, που αποτελεί ένα κοµ-
βικό ζήτηµα για τους κτηνοτρόφους και πάγιο ζήτηµά τους,
γιατί µόνο έτσι γίνεται η πάταξη των ελληνοποιήσεων, προ-
χωρήσατε στη σιωπηρή αναστολή της εφαρµογής της. Είναι
λογικό ότι το ζήτηµα αυτό έχει προξενήσει την οργή του κτη-
νοτροφικού κλάδου γιατί έτσι ενισχύονται όχι οι κτηνοτρόφοι
αλλά ξέρουµε όλοι ποιοι. Πρέπει κύριε Υπουργέ, να προχω-
ρήσετε στην άµεση εφαρµογή της ΚΥΑ, όπως οφείλετε και
προβλέπεται.

Από τη στιγµή που αναφερόµαστε στους κερδοσκόπους
θέλω να σας πω ότι την προηγούµενη χρονιά οι Έλληνες κτη-
νοτρόφοι πλήρωσαν υπέρογκα ποσά στους βιοµηχάνους και
τους εµπόρους προκειµένου να προµηθευθούν τα αναγκαία
εφόδια για τις καλλιέργειές τους. Τότε ο προκάτοχός σας
είχε ανακοινώσει ότι παρέπεµψε τα σχετικά στοιχεία στην
Επιτροπή Ανταγωνισµού για να ερευνήσουν την ύπαρξη
τυχόν καρτέλ στην αγορά. Έχω τη σχετική ερώτησή µου και
την απάντηση του τότε Υπουργού και του Υπουργού Ανά-
πτυξης από τις 17/11. Σας τα καταθέτω. «Περιµένουµε» –λέει-
«να δούµε αν υπάρξει κερδοσκοπία, αν προκύψει ότι υπάρχει
καρτέλ, να το πατάξουµε». Τι έγινε αλήθεια; Θα θέλαµε να
µάθουµε. Υπήρξε κερδοσκοπία, πρακτική εναρµόνισης τιµών
στην αγορά; Επιβλήθηκαν κυρώσεις;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο
Πρόεδρος της Βουλής κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ)

Το συγκριτικό πλεονέκτηµα της ελληνικής υπαίθρου είναι
σίγουρα το περιβάλλον. Ως χώρα οφείλουµε να προωθή-
σουµε και να στηρίξουµε την ανάπτυξη της «πράσινης» οικο-
νοµίας.

Στην περιοχή Τρικάλων η κτηνοτροφία αποτελεί βασική
µορφή απασχόλησης και θα πρέπει έτσι να στηριχθεί και
άµεσα. Τα του νοµού µας είναι ενταγµένα στο δίκτυο
«NATURA» και µε δεδοµένο ότι δεν έχει προχωρήσει ο χω-
ροταξικός σχεδιασµός ώστε να καθοριστούν οι ζώνες, οι χρή-
σεις γης, ουσιαστικά έχει διαµορφωθεί ένα άβατο µε
απόλυτη απουσία αγροτικής παρέµβασης αποκλείοντας την
ήπια δραστηριότητα σε ζώνες προκαθορισµένες και ελεγχό-
µενες. Προέκυψαν πολλά προβλήµατα για την ένταξη των
κτηνοτρόφων στο πρόγραµµα εκτατικοποίησης διότι διαπι-
στώθηκαν προβλήµατα στους φακέλους, τα οποία έχουν
σχέση µε την έκταση και τον χαρακτήρα περιοχών που δη-
λώθηκαν ως βοσκότοποι. Συνέπεια αυτών είναι ότι αποκλείε-
ται η εγκατάσταση ποιµνιοστασίων, πτηνοτροφείων και
συναφών εγκαταστάσεων. Το αποτέλεσµα είναι ότι έχει δη-
µιουργηθεί τεράστιο πρόβληµα στους κτηνοτρόφους. Κιν-
δυνεύουν να χάσουν τις ενισχύσεις, να χάσουν και τα
χρήµατα για τις επενδύσεις τους και κινδυνεύουν να χάσουν
και τις λοιπές ενισχύσεις αν δεν ενεργοποιηθούν εντός της
διετίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε.
Τελειώνει η παράταση τον Ιούνιο και δεν έχετε κάνει τί-

ποτα. Γνωρίζω ότι έγινε µια συνάντηση χθες µε τους κτηνο-
τρόφους των Τρικάλων. ∆εσµευτήκατε δίνοντάς τους άλλη
µία παράταση -δεν ξέρω αν τελικά ήταν προφορική ή θα είναι
και πραγµατική- µέχρι τέλος του έτους. Φοβούµαι ότι και στο
τέλος του έτους εδώ θα είµαστε και θα λέµε πάλι τα ίδια,
διότι δυστυχώς δεν σας απασχολεί το πρόβληµα της κτηνο-
τροφίας, όπως δεν σας απασχολεί και το πρόβληµα της γε-

ωργίας και της ανάπτυξης του τόπου. Το µόνο που σας εν-
διαφέρει είναι τα ρουσφετάκια όπου µπορείτε, να δίνετε τις
επιδοτήσεις -και όχι µόνον- εν κρυπτώ, χωρίς να γνωρίζει κα-
νείς τι γίνεται, για να κλέπτετε, όπως νοµίζετε, να υφαρπά-
ζετε την ψήφο των Ελλήνων πολιτών!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Τα εκλογικά αποτελέσµατα
όµως απέδειξαν ότι δεν µπορείτε να το κάνετε και σας λέω
ότι στις επόµενες εθνικές εκλογές αυτό θα είναι ακόµη πιο
έντονο και πιο καθαρό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ο συνάδελφος κ. Πα-

ναγιώτης Σγουρίδης έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν θα αναφερθώ στο αναπτυξιακό πρό-

γραµµα «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ» που έχει κολλήσει
και δεν προχωρά. Ούτως ή άλλως σ’ αυτό θα αναφερθούν
και οι άλλοι συνάδελφοι οι οποίοι επερωτούν σήµερα. Θα
αναφερθώ όµως στο όραµα του µεγάλου αγροτοσυνεταιρι-
στή Αλέξανδρου Μπαλτατζή που το έχετε αποδοµήσει πλή-
ρως. Και ποιο είναι αυτό το όραµα, κύριε Υπουργέ; Ήταν το
να συνδέσει το χωράφι µε το εργοστάσιο, ένα όραµα που
ακόµα και σήµερα είναι επίκαιρο, γιατί µόνον έτσι θα µπορέ-
σουµε να βγάλουµε τον Έλληνα αγρότη από το αδιέξοδο που
τον έχετε ρίξει, για να δοθεί αξία στο προϊόν του αγρότη, στο
προϊόν της γης, για να υπάρχουν εναλλακτικές λύσεις στις
καλλιέργειες του αγρότη, για να προωθηθούν τα βιολογικά
προϊόντα, για να προωθηθεί η ποιότητα στα αγροτικά προϊό-
ντα και να είναι ανταγωνιστικά απέναντι στα φθηνά αγροτικά
προϊόντα των τρίτων χωρών. Ε λοιπόν αυτό το όραµα το απο-
δοµήσατε πλήρως! Εγκαταλείψατε µέσα σε µια νύχτα όλες
τις µεγάλες αγροτικές βιοµηχανίες χωρίς ούτε µία µελέτη
βιωσιµότητας, ούτε µία µελέτη εξυγίανσης.

Η συνεταιριστική βιοµηχανία παραγωγής τοµατοπολτού
«ΣΕΒΑΘ» έκλεισε. Η συνεταιριστική επιχείρηση και βιοµηχα-
νία κρέατος «ΣΕΠΕΚ» έκλεισε. Η συνεταιριστική γαλακτοβιο-
µηχανία «ΡΟ∆ΟΠΗ» πουλήθηκε σε καρτέλ και τα δυο
εργοστάσια παραγωγής ζάχαρης, το ένα στη Λάρισα και το
άλλο στην Ξάνθη, έκλεισαν. Το κλείσιµο των δύο αυτών ερ-
γοστασίων είναι αποτέλεσµα του καταστροφικού Κανονισµού
για τη ζάχαρη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τον οποίο αποδε-
χθήκατε. Πέσατε αµαχητί!

Θυµόµαστε όλοι αυτά τα οποία έλεγε ο κ. Καραµανλής για
τις µάχες που θα έδινε στην Ευρωπαϊκή Ένωση ώστε να µπο-
ρεί ο Έλληνας αγρότης να έχει ό,τι καλύτερο από τιµές και
επιδοτήσεις για το προϊόν του. Ε λοιπόν ο κ. Καραµανλής µε
τις «µάχες» που έδωσε πιστώνεται τον Κανονισµό για τη ζά-
χαρη που διέλυσε την τευτλοκαλλιέργεια στην Ελλάδα, γιατί
και οι αγρότες των τεύτλων δεν έχουν εναλλακτική καλλιέρ-
γεια αλλά και παράλληλα εισάγουµε εκατόν πενήντα χιλιά-
δες τόνους ζάχαρη ετησίως. Ενώ ήµασταν αυτάρκεις τώρα
εισάγουµε απέξω για να µπορούν όλοι αυτοί οι εισαγωγείς
να κερδίζουν χρήµατα. Και τα πληρώνει αυτά η Ελληνική Βιο-
µηχανία Ζάχαρης. ∆ιότι η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης επι-
βαρύνεται τη διαφορά τιµής απ’ αυτήν της εισαγωγής και απ’
αυτήν της πώλησης στην Ελλάδα.

Η πίστωση όµως αυτή του κ. Καραµανλή στις Βρυξέλλες
εξελίσσεται και σε µια µεγάλη απάτη µε την εξαγγελία της
µετατροπής των δύο αυτών εργοστασίων σε εργοστάσια βιο-
αιθανόλης. Ίσως αυτό θα είναι το µεγαλύτερο φιάσκο στην
ιστορία της ελληνικής αγροτικής οικονοµίας. Ακούστε, κύριοι
συνάδελφοι. ∆εν ξέρω αν είναι για να κλαις ή για να γελάς.
Είχαµε ένα ελλιπές νοµοθετικό πλαίσιο για τα βιοκαύσιµα. Το
2005 ψηφίστηκε ένας νόµος για τα βιοκαύσιµα. Το 2006 τρο-
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ποποιείται ο νόµος αυτός µε έναν ολόκληρο νόµο και ξανα-
τροποποιείται το 2008. Και έρχεται χθες η Κυβέρνηση µε µία
τροπολογία για τα βιοκαύσιµα και ξανατροποποιεί το νόµο.
Με αυτό λοιπόν το νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο ακόµη δηµι-
ουργείται, µε ελάχιστη εµπειρία, η Κυβέρνηση έρχεται και
δίνει άδειες για επενδύσεις σε βιοκαύσιµα για επτακόσιους
πενήντα χιλιάδες τόνους παραγωγής, για να βάλει µέσα και
αυτές τις επιχειρήσεις οι οποίες θα γίνουν, ενώ η χώρα µας
έχει ανάγκη για βιοκαύσιµα εκατόν πενήντα χιλιάδες τόνους
άντε βία εκατόν ογδόντα χιλιάδες τόνους. Και από την πρώτη
ύλη σε ενεργειακά φυτά η ελληνική αγροτική συνεισφορά
είναι µόνον το 10%. Μόνο το 10% πάει από τα ελληνικά αγρο-
τικά προϊόντα σε βιοκαύσιµα. Άλλωστε γιατί να συµβολαιο-
ποιηθεί ο αγρότης και να παράγει ενεργειακά φυτά όταν του
δίνετε επιδότηση µόνο 4,5 ευρώ ανά στρέµµα;

Για του λόγου µου το αληθές, θα σας πω το εξής: Ο τε-
λευταίος συνοµιλητής µε την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης,
η Renew Energy and Cal West Motor Oil, έφυγε από το δια-
γωνισµό για έναν και µόνο λόγο, διότι ζήτησε να φέρνει ει-
σαγωγή καλαµποκιού, το οποίο θα ήταν µάλιστα
µεταλλαγµένο, από την Αµερική, για να µπορεί να είναι βιώ-
σιµη η επένδυση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ολοκληρώστε, κύριε
Σγουρίδη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
∆υστυχώς, δεν έχετε καµµία στρατηγική για τον αγροτικό

τοµέα. Η µόνη σας πολιτική είναι η διαχείριση ρουσφετολο-
γικά της ελπίδας των αγροτών χρεώνοντας τον ΕΛΓΑ
3.800.000.000 ευρώ. Η πολιτική σας είναι η εξής: Αντί να χαί-
ρονται οι αγρότες ότι έχουν καλή παραγωγή, να εύχονται ένα
χαλάζι για να πάρουν αποζηµίωση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επιθυµώ να κάνω δυο ανακοινώσεις στο Σώµα.

Η πρώτη αφορά τη γνώση όλων µας ιδιαίτερα από αυτά
που παρακολουθούµε όλοι τις τελευταίες µέρες, να πραγ-
µατοποιείται δηλαδή µια έντονη συζήτηση στα διεθνή Μέσα
Επικοινωνίας σε ό,τι αφορά τα γλυπτά του Παρθενώνα που
βρίσκονται στο Βρετανικό Μουσείο.

Και επειδή ορισµένοι από αυτούς αναφέρονται σε εκθέ-
µατα, οφείλω ως Πρόεδρος του Σώµατος –και πιστεύω εκ-
φράζοντας όλους σας- να διευκρινίσω ότι αυτά για εµάς δεν
είναι εκθέµατα. Είναι σύµβολα του ελληνικού πολιτισµού.
Είναι εθνικά µας σύµβολα και η θέση τους είναι εδώ που
φτιάχτηκαν πριν από είκοσι τρεις αιώνες και η αρπαγή τους
δεν νοµιµοποιείται ούτε στη συνείδηση των Ελλήνων ούτε
στη συνείδηση της ανθρωπότητας.

Η δεύτερη ανακοίνωση αφορά –ενηµέρωσα ήδη τη ∆ιά-
σκεψη των Προέδρων χθες- στο εξής:

Μετά από συνεννόηση που είχα µε τον Υπουργό Πολιτι-
σµού, τον κ. Αντώνη Σαµαρά, την Τετάρτη 1 Ιουλίου 2009,
στις 18.30’ θα γίνει για τους Βουλευτές που συµµετέχουν
στην Α’ Σύνθεση του Θερινού Τµήµατος παρουσίαση και ξε-
νάγηση στο νέο Μουσείο της Ακρόπολης από τον Πρόεδρο
του Μουσείου τον Καθηγητή κ. Παντερµαλή, µε την παρου-
σία και του Υπουργού Πολιτισµού.

Η σχετική διαδικασία και ο τρόπος για όλη αυτήν τη συµ-
µετοχή των συναδέλφων Βουλευτών θα γίνει µε ενηµέρωσή
σας από το Γενικό Γραµµατέα της Βουλής.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-
πετε;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Παρακαλώ, κύριε Βε-
νιζέλο. Έχετε το λόγο για ένα λεπτό.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αναφερόµενος

στις ανακοινώσεις που κάνατε προς το Σώµα, µε τις οποίες
προφανώς και συµφωνώ, θα ήθελα να µου επιτρέψετε για
ένα λεπτό να πω τη θέση µου και τη θέση της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης στο µείζον θέµα που θέσατε, εκ µέρους όλης
της Βουλής των Ελλήνων, για την ανάγκη ενοποίησης των
γλυπτών του Παρθενώνα που πρέπει να βρουν τη θέση τους
στο νέο Μουσείο της Ακρόπολης.

Χαίροµαι πραγµατικά γιατί ένα οικουµενικό όνειρο της Με-
λίνας Μερκούρη πραγµατοποιήθηκε µετά από πολυετείς κό-
πους, αφού ξεπεράσαµε εµπόδια και αντιξοότητες. Χαίροµαι
γιατί το Μουσείο της Ακρόπολης είναι πια έτοιµο. Ανοίγει επι-
σήµως τις πύλες του. Χαίροµαι γιατί έτσι όχι απλά και µόνο
ο ελληνικός πολιτισµός, αλλά ο οικουµενικός πολιτισµός απο-
κτά ένα σηµείο αναφοράς κάτω από το βράχο της Ακρόπο-
λης και σε άµεση σύνδεση µε τον Παρθενώνα και τα άλλα
µνηµεία του βράχου.

Λυπάµαι γιατί κάποιοι στην Ελλάδα προσπαθούν να µειώ-
σουν ή ακόµη και να κοµµατικοποιήσουν µε τελείως λανθα-
σµένο και µικρόψυχο τρόπο αυτό το πολύ µεγάλο γεγονός.
∆εν θα αναφερθώ σ’ αυτό.

Θα πω σήµερα µόνο, εκφράζοντας πιστεύω όλο το Σώµα,
πως το Μουσείο της Ακρόπολης είναι ένα απτό, σηµαντικό,
ακαταµάχητο επιχείρηµα υπέρ της ανάγκης να επιστρέψουν
τα γλυπτά του Παρθενώνα –τα Μάρµαρα, όπως λέµε- στην
Ελλάδα, να ενωθούν µε τα Μάρµαρα που βρίσκονται εδώ τα
Μάρµαρα του Βρετανικού Μουσείου και έτσι ο κάθε πολίτης
του κόσµου να µπορεί να απολαµβάνει αυτήν την ενιαία ει-
κόνα που την έχουν στερηθεί οι πολίτες του κόσµου επί αιώ-
νες τώρα.

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι επί χρόνια εφαρµόζαµε µια
πολιτική σε σχέση µε τη Βρετανική Κυβέρνηση και το Βρε-
τανικό Μουσείο για την ανάγκη επιστροφής των Μαρµάρων.
Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε –γιατί είστε ρέ-
κτης και αυτά τα παρακολουθείτε και τα στηρίζετε- ότι είχε
υποβληθεί εδώ και πολύ καιρό η πρόταση στο Βρετανικό
Μουσείο να δηµιουργήσει το δικό του παράρτηµα µέσα στο
κτήριο του Μουσείου της Ακρόπολης, ώστε ανεξάρτητα από
οποιαδήποτε νοµική ή ιστορική συζήτηση να πραγµατοποιη-
θεί η ενοποίηση των Μαρµάρων, να διασφαλιστεί η οριστική
επιστροφή των Μαρµάρων στην Αθήνα, στο Μουσείο της
Ακρόπολης.

Θέλω να πιστεύω πως τώρα που το Μουσείο είναι έτοιµο,
τώρα που η έκθεση ανοίγει τις πύλες της, θα επανέλθουµε σ’
αυτήν την πολιτική που θα διασφαλίσει την ενοποίηση και
που θα τιµήσει πραγµατικά το Μνηµείο, αποκαθιστώντας την
ακεραιότητά του.

Είναι πολύ ωραία ευκαιρία, την παραµονή των επισήµων
εγκαινίων, η Βουλή των Ελλήνων να τιµήσει όλους εκείνους
που επί χρόνια αγωνίστηκαν, προκειµένου να πραγµατοποι-
ηθεί το έργο αυτό.

Και αναφέροµαι όχι µόνο στους επώνυµους, αλλά και σε
εκατοντάδες ανώνυµους ανθρώπους, στις προσωπικότητες
που στελεχώνουν τη Βρετανική Επιτροπή για την επιστροφή
των Μαρµάρων και όλες τις ανά τον κόσµο Επιτροπές για την
επιστροφή των Μαρµάρων, τα µέλη του Κεντρικού Αρχαιο-
λογικού Συµβουλίου, τα µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου
του Οργανισµού για την ανέγερση του Μουσείου της Ακρό-
πολης, τους αρχιτέκτονες τον Μπερνάρ Τσουµί και τον Μι-
χάλη Φωτιάδη, όλους τους τεχνικούς, όλους τους
ανθρώπους του πολιτισµού που µόχθησαν, προκειµένου να
στηθεί η Έκθεση και βεβαίως όλους εκείνους που αντιστά-
θηκαν στο φθηνό λαϊκισµό, ο οποίος αν είχε επικρατήσει και
πολιτικά και δικαστικά, το Μουσείο της Ακρόπολης δεν θα
είχε πραγµατοποιηθεί.

Θέλω να θυµίσω απλώς ότι όλα τα µέλη των συλλογικών
οργάνων που ασχολήθηκαν µε το Μουσείο της Ακρόπολης
απολογήθηκαν ενώπιον της δικαιοσύνης, µετά από µήνυση

298 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



στελεχών της Νέας ∆ηµοκρατίας εναντίον τους για παρά-
βαση καθήκοντος. Επίσης, θέλω να θυµίσω ότι η Ολοµέλεια
του Συµβουλίου της Επικρατείας απέρριψε τις σχετικές προ-
σφυγές µε πλειοψηφία µόλις µίας ψήφου.

Χαίροµαι γιατί φθάσαµε στο να εγκαινιάζεται αύριο το
Μουσείο και χαίροµαι γιατί αύριο όλος ο κόσµος, οι πολιτικές
ηγεσίες πολλών κρατών θα παρίστανται στα εγκαίνια του
Μουσείου, για να τιµήσουν τον ελληνικό πολιτισµό ως οικου-
µενικό πολιτισµό, για να συνυπογράψουν το µήνυµα της ενο-
ποίησης των γλυπτών του Παρθενώνα, για να τιµήσουν τη
µνήµη της Μελίνας Μερκούρη και του Ζυλ Ντασέν, ενός
άλλου µεγάλου Έλληνα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Υπουργέ και
Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ, το ένα λεπτό έγινε
πέντε λεπτά. Αυτό δικαιολογείται απόλυτα γιατί υπήρξατε και
ο Υπουργός Πολιτισµού στη φάση που ξεκίνησε η κατασκευή
του Μουσείου. Νοµίζω ότι όλα όσα είπατε τα προσυπογρά-
φουµε.

Θα ήθελα µόνο να κάνω µια ιστορική διόρθωση για το ξε-
κίνηµα, την ιδέα και την απόφαση του 1976 για την ίδρυση
του νέου Μουσείου της Ακρόπολης από τον τότε συνάδελφό
σας και Υπουργό Πολιτισµού τον Τρυπάνη, µε Πρωθυπουργό
τον Κωνσταντίνο Καραµανλή και τη συνέχεια, την οποία είχε
σε όλες τις κυβερνήσεις και όλους τους Πρωθυπουργούς και
µε τον Ανδρέα Παπανδρέου και τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη
και τον Κωνσταντίνο Σηµίτη και βέβαια την τελευταία περίοδο
που ολοκληρώθηκαν οι εργασίες του.

Και αυτό είναι µια κατάκτηση πρώτα-πρώτα για ολόκληρο
τον ελληνικό λαό, γιατί ανήκει πρώτα στον ελληνικό λαό και
βεβαίως όλοι όσοι συνέτρεξαν, για να φθάσουµε στη σηµε-
ρινή ηµέρα αξίζουν και των επαίνων και των ευχαριστηρίων
της Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Θα ήθελα να µείνει µέχρι εδώ µόνο η συζήτηση.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ. Έχετε το λόγο για ένα λεπτό.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θέλω κι εγώ να ενώσω τη φωνή µου µε την
παρέµβαση που και ο Πρόεδρος της Βουλής, αλλά και ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ έκανε προηγουµέ-
νως και να τονίσω ότι πράγµατι το Μουσείο αυτό αποτελεί
ένα πολύ µεγάλο άνοιγµα προς τον πολιτισµό, ένα άνοιγµα
το οποίο πραγµατοποιείται από την Κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας, που κατά τη διάρκεια όλων αυτών των χρόνων συ-
νέβαλε και προσπάθησε προς την πραγµάτωση αυτού του
σκοπού.

Με πρόλαβε ο Πρόεδρος της Βουλής στην παρέµβασή
του, ότι το έργο αυτό ήταν σύλληψης του Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή. Βεβαίως, η συµβολή της Μελίνας Μερκούρη στο
οραµατικό πλαίσιο, αλλά και στους αγώνες που έδωσε, είναι
σηµαντική. Και τέλος, η προσπάθεια υλοποίησης η οποία
έγινε, έγινε καθ’ όλη τη διάρκεια της πενταετίας, έχοντας σαν
βασικό ορόσηµο, σαν βασικό στόχο, την πραγµάτωση αυτού
του πολυπολιτισµικού ιδεώδους.

∆ύο συµπεράσµατα βγαίνουν απ’ όλη αυτήν την ιστορία.
Το πρώτο συµπέρασµα είναι ότι όπου εµείς οι Έλληνες και οι
πολιτικές δυνάµεις είµαστε ενωµένοι και όπου συντρέχουµε
σε ένα σκοπό µε ενωµένες τις δυνάµεις µας πετυχαίνουµε.
Και αυτό το βλέπουµε στο Μουσείο.

Το δεύτερο σηµείο το οποίο πρέπει να υπογραµµίσει κά-
ποιος είναι η πολιτισµική ευαισθησία την οποία έχει επιδείξει
η Κυβέρνηση ετούτη. ∆ιότι, βεβαίως, οι οραµατισµοί υπήρ-
ξαν εις το παρελθόν, ωστόσο, η πραγµάτωση αυτού του

έργου, η πραγµατοποίηση, η υλοποίηση, η οικοδόµηση
αυτού όλου του πραγµατικού διαµαντιού του πολιτισµού
έγινε επί Νέας ∆ηµοκρατίας και υπό των Υπουργών της Νέας
∆ηµοκρατίας και του Κώστα Καραµανλή. Αυτό δε θα πρέπει
να το υποβαθµίζουµε, χωρίς να υποβαθµίζουµε και την κοινή
προσπάθεια, αλλά είναι ένα επίτευγµα πολιτισµικό που σφρα-
γίζει ετούτη την περίοδο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε.
Παίρνουµε το λόγο για να διαµορφώσουµε ένα κλίµα εθνι-

κής ενότητας και οικουµενικής πολιτιστικής ευαισθησίας και
παίρνει το λόγο ο κύριος Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων για να κάνει ένα κήρυγµα µικροκοµµατικής ανα-
κρίβειας και ιστορικής µικροψυχίας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Έλεος πια! Μόνοι σας µικραίνετε και αµαυρώνετε την αυ-

ριανή λαµπρή τελετή!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Βενιζέλο...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Με αυτή την αντίληψη πορεύε-

στε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Βενιζέλο...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Λυπάµαι πολύ, κύριε Υπουργέ.

Έχετε πολιτιστικό έλλειµµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Βενιζέλο, παρα-

καλώ.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): ∆εν παρακολουθήσατε τι είπα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Σας παρακάλεσα

όλους...
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Εγώ είπα ότι όταν οι Έλληνες είναι ενω-
µένοι, πετυχαίνουν. Και αυτό σηµαίνει ότι περιλαµβάνει όλες
τις πολιτικές δυνάµεις και εποµένως, δεν υποβάθµισα τίποτα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Παρακαλώ!
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Εσείς θέλετε να υποβαθµίσετε ένα µε-
γάλο έργο το οποίο συνετελέσθη επί Νέας ∆ηµοκρατίας. Ε,
δε θα σας επιτρέψουµε, κύριε Βενιζέλο! ∆ε θα σας το επι-
τρέψουµε!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ναι, ναι. Καλά, καλά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι µε αφορµή την

ανακοίνωση, την οποία έκανα, την οποία είχα χρέος να την
κάνω, πρώτον, θα ήθελα να αποσαφηνίσω ότι δεν πρόκειται
περί εκθεµάτων, αλλά πρόκειται για τα σύµβολα του Ελληνι-
κού Πολιτισµού. Θεωρώ ότι η Βουλή των Ελλήνων οµόφωνα
αναγνωρίζει το παγκόσµιο αυτό πολιτιστικό γεγονός και τη
συνδροµή όλων και κυρίως του ελληνικού λαού, για να φθά-
σουµε στην αυριανή µέρα. Και θα ήθελα να παρακαλέσω να
µείνουµε µόνο σε αυτό.

Το λόγο έχει ο συνάδελφος Βουλευτής κ. Τσιρώνης.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, χαίροµαι πάρα

πολύ που η Κυβέρνηση φαίνεται, µετά το αποτέλεσµα των
Ευρωεκλογών, το µήνυµα που έστειλαν οι αγροτικές περιο-
χές, που ήταν µία ξεκάθαρη καταδίκη της ακολουθούµενης
κυβερνητικής πολιτικής στον αγροτικό τοµέα, να είναι σύσ-
σωµη εδώ και ο Υπουργός και οι δύο Υφυπουργοί, προκει-
µένου να µας ακούσουν, να ακούσουν τις αιτιάσεις των
αγροτών, να ακούσουν τα προβλήµατά τους και επιτέλους,
να δώσουν τις δέουσες λύσεις που χρειάζεται σήµερα ο
αγροτικός τοµέας, που χρειάζεται ο αγροτικός πληθυσµός,
που χρειάζεται σήµερα η ύπαιθρος και η ελληνική περιφέ-
ρεια.
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Στο πλαίσιο του ασφυκτικού τριλέπτου και του πιεστικού
χρόνου, θα ήθελα να επισηµάνω δύο-τρία πράγµατα. Πρώτα
απ’ όλα, οι αγρότες µας φέτος βιώνουν µία από τις χειρότε-
ρες χρονιές. Πάρα πολλοί απ’ αυτούς σκέφτονται ακόµη και
να εγκαταλείψουν τις εκµεταλλεύσεις τους. Αρκετοί από
τους νέους αγρότες απ’ αυτούς µε τους οποίους µιλάµε κα-
θηµερινά έχουν µετανιώσει που επέλεξαν το αγροτικό επάγ-
γελµα, γιατί αντιµετωπίζουν καθηµερινά την αδιαφορία της
πολιτείας, την αδιαφορία της Κυβέρνησης, δεν νιώθουν
δίπλα τους την Κυβέρνηση.

Σήµερα δεν υπάρχει ξεκάθαρη, σοβαρή και υπεύθυνη πο-
λιτική στον αγροτικό τοµέα. ∆εν υπάρχει διαπραγµάτευση
σοβαρή και υπεύθυνη στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Η διαπραγµάτευση που γίνεται είναι πληµµελής για όλα τα
προϊόντα µας, για τους πόρους µέχρι το 2013, για τη νέα
ΚΑΠ, αλλά και για τους πόρους µετά το 2013.

Χάσαµε στις διαπραγµατεύσεις, λόγω της κακής διαπραγ-
µάτευσης από τον Απρίλη του 2004, 1,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Περισσότερο την πλήρωσαν το βαµβάκι, ο καπνός και
τα οπωροκηπευτικά. Ακόµα και τα εσπεριδοειδή της δικής
µου εκλογικής περιφέρειας, της Άρτας την πληρώνουν κα-
θηµερινά µε την αλλοπρόσαλλη πολιτική της Κυβέρνησης σε
αυτόν τον τοµέα.

Το αγροτικό εισόδηµα βαίνει συνεχώς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µειούµενο και δεν λαµβάνεται κανένα σοβαρό
µέτρο να αντιµετωπιστεί και να αντιστραφεί αυτή η κατά-
σταση. Το αγροτικό εισόδηµα αποτελείται από τέσσερα βα-
σικά µεγέθη και παραµέτρους. Πρώτα απ’ όλα, είναι οι τιµές
των παραγωγών. ∆εύτερον, είναι το κόστος παραγωγής. Τρί-
τον, είναι οι επιδοτήσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τέ-
ταρτον, είναι οι αποζηµιώσεις, είτε αυτές προέρχονται από
τα ΠΣΕΑ είτε από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ.

∆υστυχώς, οι τιµές των παραγωγών έχουν καταρρεύσει
σήµερα µε την ένοχη ανοχή της Κυβέρνησης, µε την εγκλη-
µατική της αδιαφορία, που έχουν επιτρέψει να γίνεται ένας
χορός κερδοσκόπων, τα καρτέλ και οι χοντρέµποροι να λυ-
µαίνονται και να έχουν καταρρεύσει οι τιµές των αγροτικών
προϊόντων. Απόδειξη αυτού το πακέτο των 500.000.000 που
δώσατε στους αγρότες, προκειµένου να µην υπάρξει απώ-
λεια εισοδήµατος.

Τα χειρότερα απ’ όλους τα έχουν πληρώσει οι Έλληνες
κτηνοτρόφοι. Η κτηνοτροφία σήµερα στενάζει, οι τιµές έχουν
καταρρεύσει και στο κρέας και στο γάλα. Και ενώ είχατε ένα
εργαλείο, ένα όπλο απέναντι στα καρτέλ του γάλακτος, την
ηπειρωτική γαλακτοβιοµηχανία «∆Ω∆ΩΝΗ», όπου εκεί θα
µπορούσατε πραγµατικά να πιέσετε τα καρτέλ, δυστυχώς,
ακόµη και αυτή η κρατικών συµφερόντων γαλακτοβιοµηχανία
επί τρία χρόνια έχει καθηλώσει τις τιµές και σχεδιάζετε την
ιδιωτικοποίησή της για να συµµετέχει και αυτή, να σέρνει το
χορό των καρτέλ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

∆εν έχω άλλο χρόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Έχετε ολοκληρώσει,

κύριε συνάδελφε. ∆ύο λέξεις.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Στη δευτερολογία µου θα ήθελα

να συνεχίσω, να πω πέντε πράγµατα για την κτηνοτροφία,
αλλά και για τους Έλληνες αλιείς, τους οποίους τους έχετε
εγκαταλείψει...

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Στη δευτερολογία
σας, κύριε Τσιρώνη.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το λόγο έχει ο συνά-
δελφος, ο Βουλευτής, ο κ. Γεώργιος Ντόλιος για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι,
θα ήθελα να ξεκινήσω µε ένα ερώτηµα, εάν υπάρχει κάποιος

Βουλευτής, στέλεχος της Νέας ∆ηµοκρατίας, αγροτοσυνδι-
καλιστής, κάποιος από το χώρο της Νέας ∆ηµοκρατίας που
µπορεί να πάει στην περιοχή του και εσείς, κύριε Υπουργέ, αν
µπορείτε να πάτε στο νοµό σας και να πείτε ευθαρσώς ότι η
αγροτική οικονοµία στα πέντε χρόνια που κυβερνά η Νέα ∆η-
µοκρατία πάει καλύτερα, ότι το εισόδηµα του Έλληνα
αγρότη έχει βελτιωθεί. Αν µπορεί να βρεθεί κάποιος που να
το πει µε στεντόρεια φωνή, χωρίς τον κίνδυνο να προπηλα-
κιστεί.

Ξεκινάω απ’ αυτό το ερώτηµα για να αναφερθώ και σε µε-
ρικές λέξεις που έγιναν ανέκδοτα. Τι γίνεται, κύριοι Υπουρ-
γοί, µε το θέµα της αναδιάρθρωσης των καλλιεργειών;
Μπορούµε να ξαναµιλήσουµε γι’ αυτό το πράγµα στην Ελ-
λάδα; Πώς αξιοποιήθηκε η ΚΑΠ; Πώς αξιοποιούνται οι αγρο-
τικές επιδοτήσεις µετά την αναθεώρηση; Μετράµε το ρυθµό
της αναδιάρθρωσης;

Υπάρχουν και άλλα ανέκδοτα. Τι γίνεται µε τη βελτίωση της
ανταγωνιστικότητας; Στα πέντε χρόνια βελτιώθηκε η αντα-
γωνιστικότητα των ελληνικών αγροτικών προϊόντων; Τι γίνε-
ται µε την ποιότητα; Βγάζουµε ποιοτικά καλύτερα προϊόντα;

∆ε θα έπρεπε να υπάρξουν κάποιοι δείκτες, κάποιες πα-
ράµετροι, κάποιες σταθερές µέσω των οποίων θα πρέπει,
κύριε Υπουργέ, να κρίνουµε την πορεία της αγροτικής οικο-
νοµίας αυτά τα πέντε χρόνια;

Νοµίζω ότι όλοι οι Έλληνες έχουµε διαπιστώσει ότι µε τη
διακυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας εκχωρούµε ως χώρα
τη διατροφή µας στο εξωτερικό και καµµία σοβαρή χώρα δεν
το κάνει αυτό, όσο χαµηλά και να είναι στους αναπτυξιακούς
δείκτες η αγροτική οικονοµία. Η υπόθεση της διατροφής
αποτελεί καίριο µέληµα σε όλες τις σοβαρές χώρες του πλα-
νήτη. Νοµίζω ότι και αυτό το µέληµα, η Κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας δεν το έχει λάβει υπ’ όψιν.

Ξεκληρίζεται ο αγροτικός κόσµος. Τι γίνεται µε τα σχέδια
βελτίωσης του 2007, κύριε Υπουργέ; Οι αγρότες δανείστη-
καν για την συµµετοχή, ολοκλήρωσαν τα σχέδιά τους. Εδώ
και ένα χρόνο -είµαστε στο 2009- και πληρώνουν τόκους στην
Αγροτική Τράπεζα. Βρίσκονται σε απόγνωση.

Τι γίνεται µε τις εκκρεµότητες του ΟΣ∆Ε του 2008; Πότε
θα πάρουµε απάντηση; Πόσα χρήµατα έχουν να πάρουν
αυτοί οι άνθρωποι; Τι γίνεται µ’ αυτό το -επιτρέψτε µου την
έκφραση- «έλα να δεις» που γίνεται µε τις δηλώσεις καλ-
λιέργειας; Ποιοι πληρώνουν, ποιοι δεν πληρώνουν δηλώσεις
καλλιέργειας; Ποιοι θα τα πάρουν πίσω, ποιοι δεν θα τα πά-
ρουν; Φαντάζοµαι ότι το ζείτε και στο νοµό σας αυτό το πρό-
βληµα. Τι γίνεται µε το πλαφόν για το βαµβάκι; Πολύ αργά
βγήκε το πλαφόν και υπάρχουν ερωτήµατα που δεν έχουν
απαντηθεί.

Και για να δείξω και την αδιαφορία, θέλω να θέσω ένα θέµα
το οποίο είναι πολύ σοβαρό. Ενώ ξεκληρίζεται η κτηνοτρο-
φία, ξεκληρίζεται η γεωργία, τελευταία παρακολουθείτε και
το ξεκλήρισµα της αλιείας, της µέσης αλιείας.

Σας είναι γνωστό, κύριε Υπουργέ -υποθέτω ότι σας είναι
γνωστό- ότι κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού, η ελληνική
µέση αλιεία δεν λειτουργεί στο Αιγαίο και στο Θρακικό Πέ-
λαγος βεβαίως. Σας είναι επίσης γνωστό ότι οι Τούρκοι έχουν
αναπτύξει τα τελευταία χρόνια συµπτωµατικά –και το τονίζω
και το εννοώ το συµπτωµατικά- κατά τη διάρκεια της δικής
σας διακυβέρνησης, µέση αλιεία. Σας είναι γνωστό ότι αλι-
εύουν το Αιγαίο κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού.

Τι γίνεται µε τον ενάλιο πλούτο;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου

οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ολοκληρώστε, κύριε

Ντόλιο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και προπάντων, κύριε Υπουργέ, τι θα αλιεύσουν οι Έλλη-

νες ψαράδες τον Οκτώβριο; ∆εν θα πρέπει να αναληφθεί µια
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πρωτοβουλία από την πλευρά της Κυβέρνησης, στo πλαίσιo
µάλιστα των ενταξιακών διαπραγµατεύσεων, για να απαντή-
σουµε σε ένα πρόβληµα το οποίο αφορά την επιβίωση µιας
πλουτοπαραγωγικής πηγής, αλλά και ένα ζήτηµα που αφορά
τη χώρα µας και µάλιστα …

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: … ένα ιδιότυπο καθεστώς στο Αι-
γαίο;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το λόγο έχει ο Αρχη-
γός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ, κ. Γεώργιος
Παπανδρέου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος του Πανελληνίου

Σοσιαλιστικού Κινήµατος): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ακούγοντας την ανταλλαγή απόψεων προηγουµένως, γύρω
από το µεγάλο γεγονός των εγκαινίων του Μουσείου του
Παρθενώνα, θα ήθελα απλώς να καταθέσω µία προσωπική
εµπειρία.

Εγώ ξεκίνησα την πρώτη µου θητεία το 1985, σε κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ, έχοντας την τιµή να δουλεύω στο Υπουρ-
γείο Πολιτισµού, δίπλα στη Μελίνα Μερκούρη. Αργότερα, ως
Υπουργός Εξωτερικών, συνεργάστηκα στενά µε το Ζυλ Ντα-
σέν για τη διεκδίκηση της επιστροφής των Μαρµάρων. Και
οι δύο είχαν αφιερώσει ολόκληρη τη ζωή τους για την υπό-
θεση του Μουσείου του Παρθενώνα και βεβαίως, της επι-
στροφής των Μαρµάρων στη χώρα µας.

Θυµάµαι χαρακτηριστικά ένα περιστατικό, όταν διεκδικώ-
ντας την επιστροφή των Μαρµάρων, είχαµε την ευκαιρία να
παρουσιάσουµε τις θέσεις µας στο Λονδίνο, στο Κοινοβούλιο
του Ηνωµένου Βασιλείου, όπου υπήρξε ακρόαση από ειδική
επιτροπή που δηµιουργήθηκε, µε θέµα την επιστροφή αρ-
χαιοτήτων, και ειδικώς το θέµα της επιστροφής των Μαρµά-
ρων στην Ελλάδα. Όταν, προσπαθώντας να δικαιολογήσουν
τα αδικαιολόγητα, ένας Άγγλος Βουλευτής, είπε στο Ζυλ
Ντασέν: «Μα, στο Λονδίνο βλέπουν τα Μάρµαρα πολλοί πε-
ρισσότεροι από όσους θα έβλεπαν τα Μάρµαρα στην Αθήνα,
γιατί έχουµε έναν πολύ µεγαλύτερο πληθυσµό και µεγαλύ-
τερο τουρισµό», η απάντησή του ήταν αποστοµωτική. Είπε:
«Τότε, κύριοι, να πάµε τα Μάρµαρα στο Πεκίνο»!

Είναι απλώς ένα δείγµα του προσωπικού αγώνα που έκανε
αυτός ο άνθρωπος για την επιστροφή των Μαρµάρων στην
Αθήνα. Και πέθανε µε αυτήν την αγωνία, αν θέλετε και µε
αυτό το όνειρο. Θα ήταν µεγάλη χαρά, και οι δυο αυτοί να
µπορούσαν να δουν τα εγκαίνια αύριο στη χώρα µας, στην
Αθήνα, και βεβαίως, να δουν να αναβιώνει και πάλι αυτή η ελ-
πίδα για την επιστροφή των Μαρµάρων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Θέλω, όµως, να τονίσω και εγώ, ότι αυτός ο οικουµενικός

συµβολισµός της δύναµης του Ελληνισµού σε παγκόσµιο επί-
πεδο, της δύναµης του πολιτισµού µας, θα έπρεπε να απο-
τυπώνεται αυτές τις ηµέρες σε µια εθνική οµοψυχία γύρω
από την υπόθεση των Μαρµάρων –είναι µεγάλη η χαρά που
σίγουρα έχει όλος ο ελληνικός λαός για τα εγκαίνια αυτού
του Μουσείου- οµοψυχία, που όµως, δυστυχώς, δεν εκδη-
λώνεται µε το σωστό τρόπο από την Κυβέρνηση, η οποία συ-
στηµατικά αποσιωπά, φοβάται –δεν ξέρω γιατί- να αναδείξει
την ιστορία όλων όσων προσπάθησαν να γίνει αυτό το γεγο-
νός πραγµατικότητα.

Και θα ήθελα και εγώ να συµφωνήσω µε την πρόταση του
κ. Βενιζέλου, να τιµήσουµε όλους, όλων των κυβερνήσεων,
και τους επώνυµους, αλλά και τους ανώνυµους πολίτες, που
στήριξαν και στηρίζουν αυτήν την προσπάθεια. Να το κά-
νουµε και στη Βουλή και αλλού. Είναι µια πρωτοβουλία που

την έχουµε ανάγκη, για να δείξουµε σήµερα αυτήν την ευ-
ρύτατη οµοψυχία, αλλά και να τιµήσουµε αυτούς τους αν-
θρώπους που συνέβαλαν ουσιαστικά σ’ αυτήν την
προσπάθεια.

Κλείνω αυτήν την παρένθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, για να έρθω στην πραγµατικότητα που ζει ο Έλληνας
πολίτης και ιδιαίτερα ο Έλληνας αγρότης. Η Ελλάδα διέρχε-
ται µία κρίση πολυδιάστατη. Οι επιλογές που γίνονται και θα
γίνουν για την έξοδο από αυτήν την κρίση θα επηρεάσουν το
µέλλον της χώρας µας, των πολιτών µας, της νέας γενιάς.
Αυτοί που προκάλεσαν την κρίση µε τις πολιτικές τους δεν
µπορούν να δώσουν αξιόπιστες λύσεις. Και αυτό επιβεβαιώ-
νεται παντού και κάθε µέρα.

Η αναβίωση του τροµοκρατικού φαινοµένου, η πανικό-
βλητη, αποσπασµατική και σπασµωδική διαχείριση του µε-
ταναστατευτικού ζητήµατος, τα ψεύδη για την δήθεν
ετοιµότητα αντιµετώπισης των πυρκαγιών, όλα αυτά, αποτυ-
πώνουν, δυστυχώς, την εικόνα της χώρας µας, ως µιας ακυ-
βέρνητης πολιτείας.

Το µόνο που εξακολουθεί µε συνέπεια να κάνει αυτή η Κυ-
βέρνηση, είναι το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας.
Τώρα, πουλάει ένα επιπλέον 5% του ΟΤΕ στη «DEUTSCHE
TELECOM». Πριν ένα χρόνο, σ’ αυτήν την Αίθουσα, ο κ. Κα-
ραµανλής µας βεβαίωνε ότι δεν είναι στις προθέσεις της Κυ-
βέρνησης να προχωρήσει σε περαιτέρω µείωση της
συµµετοχής του δηµοσίου στον ΟΤΕ. Αυτά έλεγε προ ενός
έτους. Μας έλεγε ότι η οποιαδήποτε πώληση µεριδίων των
µετοχών του ΟΤΕ δεν έχει να κάνει µε ταµειακές ανάγκες και
την εκτέλεση του προϋπολογισµού.

Όλα ήταν προσχεδιασµένα. Είχαν από την πρώτη στιγµή
στο µυαλό τους να παραδώσουν τον ΟΤΕ στους Γερµανούς.
Τώρα, επισπεύδετε το ξεπούληµα, για να καλύψετε τις «µαύ-
ρες»τρύπες του προϋπολογισµού, ενός προϋπολογισµού
που για πέµπτη πια χρονιά έχει πέσει έξω. «Μαύρες» τρύπες
που άνοιξαν οι δικές σας πολιτικές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ)

Η πρωτοφανής αδιαφάνεια, µε την οποία η Κυβέρνηση δια-
χειρίζεται τα δηµόσια οικονοµικά, τα χρήµατα του ελληνικού
λαού, τους πόρους, την περιουσία του, όλα αυτά, είναι η
άλλη πτυχή, η άλλη πλευρά του νοµίσµατος της κρίσης.

Προϋπολογισµός δεν υφίσταται. Ήδη από το πρώτο τρί-
µηνο του 2009 το έλλειµµα έχει εκτροχιαστεί. Γιατί; Πού πάνε
τα λεφτά του ελληνικού λαού; Πού πήγαν τα 100.000.000.000
ευρώ επιπλέον χρέος που µας φόρτωσε αυτή η Κυβέρνηση
τα τελευταία πέντε χρόνια; Γνωρίζουν οι πολίτες ότι δεν
πήγαν ούτε στην παιδεία ούτε στην υγεία ούτε στην περιφε-
ρειακή ανάπτυξη. Χάθηκαν στη «µαύρη» τρύπα της διαφθο-
ράς και της πελατειακής διαχείρισης από την Κυβέρνησή
σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Μια άλλη, κρίσιµη πτυχή της κρίσης είναι η ελληνική περι-

φέρεια, είναι ο αγροτικός τοµέας της οικονοµίας µας. Η πε-
ριφέρεια βρίσκεται αντιµέτωπη µε τη συνεχή συρρίκνωση
των πόρων για την ανάπτυξή της. Η κακοδιαχείριση του Γ’
Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης στέρησε τεράστιους πόρους
και, βεβαίως, και έργα από την περιφέρεια. Τώρα, το πρό-
βληµα µεταφέρεται στο ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, το λε-
γόµενο ΕΣΠΑ, διότι όσα έργα δεν ολοκληρώθηκαν από το Γ’
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, λόγω των δικών σας καθυστε-
ρήσεων, λόγω των δικών σας αδυναµιών απορρόφησης των
πόρων αυτών, τώρα θα επιβαρύνουν τους πόρους του επό-
µενου προγράµµατος. Θα επιβαρύνουν το πρόγραµµα, στε-
ρώντας τη δυνατότητα να επενδυθούν αυτά τα χρήµατα σε
νέες υποδοµές. Σηµαντικά ποσά χάθηκαν για σηµαντικές
εθνικές και περιφερειακές υποδοµές. Και αυτό, ισοδυναµεί
µε την υποθήκευση του µέλλοντος της χώρας µας.
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Στον αγροτικό τοµέα, η επίπτωση είναι καταλυτική. Έργα
που θα βελτίωναν τις συνθήκες, το κόστος παραγωγής, κα-
θυστερούν ή και σιωπηρά καταργούνται.

Από την άλλη πλευρά, οι αγρότες είναι καταχρεωµένοι. Το
εισόδηµά τους συρρικνώνεται συνεχώς, τα προϊόντα τους µέ-
νουν απούλητα. Οι κτηνοτρόφοι βρίσκονται στα πρόθυρα της
οικονοµικής καταστροφής, ενώ είναι ένας τοµέας που θα
µπορούσε να είναι άκρως ανταγωνιστικός, καθώς η Κυβέρ-
νηση δεν ενέταξε στο πακέτο ενίσχυσης τους κτηνοτρόφους
του αγροτικού τοµέα.

Η νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική, που ξεκίνησε επί ηµερών
της Νέας ∆ηµοκρατίας –σας το θυµίζω αυτό, ότι επί δικών
σας ηµερών ξεκίνησε η νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης- έδινε τη δυνατότητα να αναπροσανατο-
λίσουµε τον αγροτικό µας τοµέα, τον κτηνοτροφικό µας
τοµέα, σε πιο βιώσιµα ποιοτικά και ανταγωνιστικά προϊόντα.
Όµως, αυτό απαιτούσε σχέδιο. Απαιτούσε σοβαρό πρό-
γραµµα κατάρτισης, επιµόρφωσης, στήριξης των αγροτών
και των συλλογικών µορφών οργάνωσής τους. Απαιτούσε
όραµα, µία διαφορετική παραγωγική ταυτότητα για τη χώρα
µας, για την περιφέρειά µας. Απαιτούσε τη βούληση, από
πλευράς της Κυβέρνησης, να συγκρουστεί µε πελατειακές
αντιλήψεις, µε µεσάζοντες και µε αναχρονιστικές πρακτικές.

Αντί, λοιπόν, για µια σοβαρά σχεδιασµένη πολιτική, ούτε
τη σωστή διαχείριση των δικαιωµάτων των αγροτών δεν κα-
ταφέρατε να πετύχετε, ούτε ακόµα µε τις αλλεπάλληλες αλ-
λαγές Υπουργών που πέρασαν από το Υπουργείο Γεωργίας,
όπου και εδώ, πάλι επικράτησαν πολύ απλά οι πελατειακές
αντιλήψεις στη διαχείριση αυτών των δικαιωµάτων. Οι αγρό-
τες είναι εξοργισµένοι -και δικαίως- για το κυβερνητικό χα-
ράτσι που τους επιβλήθηκε, για τη διαχείριση των ίδιων των
δικαιωµάτων τους. Μάλιστα, πολλοί αγρότες φέτος καλού-
νται να πληρώσουν ακόµα πιο πολλά για την ενεργοποίηση
των δικαιωµάτων τους.

Εµείς, εξ αρχής ξεκαθαρίσαµε ότι το κόστος της όλης ορ-
γάνωσης και βεβαίως της απόδοσης των δικαιωµάτων πρέπει
να το αναλάβει το κράτος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
∆εν µπορεί ο αγρότης –είναι απαράδεκτο- να πληρώνει για

να πάρει αυτά που δικαιούται από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Όµως, το χειρότερο από όλα όσα υφίστανται οι αγρότες

και οι κτηνοτρόφοι είναι η απογοήτευση, η βαθιά αίσθηση
αβεβαιότητας. Γιατί οι αγρότες ξέρουν τρία πράγµατα σή-
µερα: Πρώτον, ότι η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας τους
ενέπαιξε συστηµατικά, τους κορόιδεψε. ∆εύτερον, ότι η Κυ-
βέρνηση δεν έχει ούτε όραµα, ούτε σχέδιο. Ακόµα περιµέ-
νουν τις λεγόµενες «µελέτες» για παραγωγικές επιλογές, που
τόσες φορές έχετε εξαγγείλει. ∆υστυχώς, τώρα που ξέσπασε
η οικονοµική κρίση και διεθνώς, ο αγροτικός τοµέας παρα-
µένει χωρίς σχέδιο και χωρίς όραµα και ο αγροτικός πληθυ-
σµός αισθάνεται ότι είναι πια σε τραγική κατάσταση.

Τρίτον, αυτό το οποίο ξέρει πια ο αγρότης, είναι ότι έχει
µια κυβέρνηση, που αδυνατεί να διεκδικήσει, οτιδήποτε για
οποιοδήποτε θέµα στις Βρυξέλλες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Πόσω µάλλον στον αγροτικό τοµέα, όπου υπήρχαν συνε-

χώς προεκλογικές υποσχέσεις για την παρουσία ακόµα και
του Πρωθυπουργού εκεί!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Το ξέρουν αυτό οι καπνοπαραγωγοί, το ξέρουν οι ελαιο-

παραγωγοί, το ξέρουν οι βαµβακοπαραγωγοί, το ξέρουν οι
πάντες!

Ακόµα χειρότερα: Οι αγρότες γνωρίζουν ότι το φθινόπωρο,
στη Σύνοδο Κορυφής, θα αρχίσουν συζητήσεις για τις νέες
δηµοσιονοµικές προοπτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την
περίοδο 2014-2020, στις οποίες βεβαίως περιλαµβάνεται και
η χρηµατοδότηση της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής.

Ποιος θα τους εκπροσωπήσει; Ποιος θα τους υπερασπι-
στεί; Ποιος θα εγγυηθεί ότι θα υπάρξουν ενισχύσεις γι’ αυτή
τη νέα περίοδο; Αυτά ρωτάει ο αγροτικός κόσµος, βλέποντας
µια Κυβέρνηση παραιτηµένη. Και βεβαίως αναρωτιούνται αν
πρέπει να συνεχίσουν να είναι αγρότες, ή αν πρέπει να εγκα-
ταλείψουν από τώρα την ύπαιθρο. Αυτά είναι που ρωτάει σή-
µερα ένας αγρότης, αν πάτε να τον ακούσετε.

Η συζήτηση για τη µορφή του καθεστώτος των άµεσων ενι-
σχύσεων, καθώς και για τους όρους και τις προϋποθέσεις κα-
ταβολής τους στη µετά το 2013 εποχή, ήδη έχει αρχίσει εδώ
και µήνες στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Επίσης, οι αποφάσεις «ελέγχου υγείας» της ΚΑΠ, άνοιξαν
µία σειρά νέων ζητηµάτων και, ως χώρα, θα έπρεπε να
έχουµε διαµορφώσει θέσεις. Ήδη, αυτό το ζήτηµα απασχό-
λησε την άτυπη συνεδρίαση του Συµβουλίου Υπουργών Γε-
ωργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που έγινε στο Μπρνο της
Τσεχίας. Σ’ αυτή τη σύσκεψη φάνηκε ότι, όλο και περισσό-
τερα µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης θεωρούν ότι, το λεγό-
µενο «ιστορικό µοντέλο», µε βάση το οποίο δίνονται οι
ενισχύσεις και στην Ελλάδα, είναι –σε εισαγωγικά- «άδικο»
και προκρίνουν το περιφερειακό µοντέλο.

Μάλιστα, πολλοί Υπουργοί Γεωργίας των νέων κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης υποστηρίζουν, ότι τα κον-
δύλια της ΚΑΠ πρέπει να µη δίνονται ως άµεσες ενισχύσεις,
αλλά να µεταφερθούν στο λεγόµενο Β’ Πυλώνα, δηλαδή στα
προγράµµατα που έχουν στόχο να διευκολύνουν τη δηµι-
ουργία υποδοµών στην αναδιάρθρωση των καλλιεργειών.

Άρα, λοιπόν, οι παραδοσιακές συµµαχίες στην Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν υφίστανται. Η Ευρώπη των 27 είναι ένα νέο σκη-
νικό και προδικάζει ότι οι διαπραγµατεύσεις για το µέλλον
της ΚΑΠ θα είναι σκληρές, καθώς οι παραδοσιακές συµµα-
χίες ανάµεσα σε υπέρµαχους και πολέµιους των αγροτικών
επιδοτήσεων, έχουν διαφοροποιηθεί σηµαντικά.

Σ’ αυτό το τοπίο, σ’ αυτό το νέο και δύσκολο τοπίο, η δια-
πραγµατευτική θέση της χώρας µας επιβαρύνεται από τις
πολιτικές της Νέας ∆ηµοκρατίας, δηλαδή από την κακοδια-
χείριση στο θέµα των ενισχύσεων σε ό,τι αφορά τα δικαιώ-
µατα των αγροτών.

Γι’ αυτό και καλούµε άµεσα την Κυβέρνηση να συµµορ-
φωθεί και να εφαρµόσει την κοινοτική νοµοθεσία, να εκπλη-
ρώσει τις δεσµεύσεις που έχει αναλάβει σχετικά µε την
ολοκλήρωση του ΟΣ∆Ε, δηλαδή να εξασφαλίσει πολύ απλά
το αυτονόητο: Την απρόσκοπτη καταβολή των κοινοτικών
επιδοτήσεων και έτσι, να ενισχυθεί και η διαπραγµατευτική
θέση της χώρας µας, εν όψει της συζήτησης για τη χρηµα-
τοδότηση της γεωργίας µετά το 2013.

Σε ό,τι αφορά το ΠΑΣΟΚ, οι δικές µας δεσµεύσεις είναι ξε-
κάθαρες. Με βάση µία νέα εθνική στρατηγική για την ύπαι-
θρο, δεσµευόµαστε να δώσουµε µάχες –και ξέρουµε να
δίνουµε µάχες στην Ευρωπαϊκή Ένωση- ώστε να συνεχιστεί
η στήριξη των αγροτών και µετά το 2013, και να προχωρή-
σουµε παράλληλα σε αλλαγές σε όλο το σύστηµα καταβο-
λής των ενισχύσεων, για να αποκαταστήσουµε αδικίες και να
εγγυηθούµε τη διαφάνεια.

Εµείς, κυρίες και κύριοι, δεν εγκαταλείπουµε τον αγρότη
στο έλεος της µοίρας του! Πιστεύουµε στον Έλληνα αγρότη!
Πιστεύουµε στην Ελληνίδα αγρότισσα! Πιστεύουµε στο µέλ-
λον και στις σηµαντικές δυνατότητες του αγροτικού τοµέα!

Προτείνουµε µία αποφασιστική στροφή σ’ αυτό που λέµε
«πράσινη ανάπτυξη», η οποία διασφαλίζει την ποιότητα, την
ελληνική ταυτότητα, την ανταγωνιστικότητα των προϊόντων
µας, τη βιωσιµότητα των προϊόντων µας.

Όµως, αυτό απαιτεί σοβαρό εθνικό σχέδιο, επενδύοντας
στον ανθρώπινο παράγοντα, στην τεχνογνωσία, στην οργά-
νωση, σε νέες ενεργειακές δοµές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)
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Το ΠΑΣΟΚ παρουσίασε πριν από µερικούς µήνες µία συµ-
φωνία εµπιστοσύνης µε τους αγρότες, µε µέτρα και πολιτικές
στρατηγικού χαρακτήρα από τη µία πλευρά, αλλά και µέτρα
άµεσης στήριξης, για να αντιµετωπίσουν τη σηµερινή κρίση
που βιώνουν.

Σ’ αυτή τη συµφωνία έχουµε δεσµευτεί, έχω δεσµευτεί και
εγώ προσωπικά, όσο και το ΠΑΣΟΚ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Τις δεσµεύσεις µας, εµείς τις τηρούµε. Και µε ειλικρίνεια

και σε συνεργασία µε τον αγροτικό και κτηνοτροφικό κόσµο,
θα µπορέσουµε να αλλάξουµε πορεία και σ’ αυτό τον τοµέα,
ώστε να µπορεί να ελπίζει η αγρότισσα, ο αγρότης, και ο κτη-
νοτρόφος, για το µέλλον, την προοπτική τους, την οικογένειά
τους, για την περιφέρεια, την επαρχία και την ανάπτυξη του
τόπου, και να γίνει πρωτοπόρος τοµέας της οικονοµίας µας,
όπως πρέπει να είναι, ο αγροτικός τοµέας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων κ. Χατζηγάκης.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήθελα κατ’ αρχήν να ξεκι-
νήσω µε µία επισήµανση όσον αφορά το Μουσείο Ακρόπο-
λης και τη συµπεριφορά του καθένα µας εδώ µέσα.

Εµείς στη Νέα ∆ηµοκρατία και στην Κυβέρνηση δεν µειώ-
σαµε σε καµµία περίπτωση την αξία και την ιστορική συµβολή
κανενός και ήµασταν εµείς οι οποίοι είπαµε ότι και η µακαρί-
τισσα η Μελίνα Μερκούρη και ο Ζυλ Ντασέν έκαναν έναν
αγώνα για τα Μάρµαρα. Όµως, έκαναν έναν αγώνα που πρώ-
τος οραµατίστηκε ο Κωνσταντίνος Καραµανλής. Επειδή είµαι
πολλά χρόνια εδώ, σ’ αυτήν την Αίθουσα, µπορώ να σας µε-
ταφέρω αυτούσια µία συνοµιλία που νεαρός Βουλευτής
άκουσα αυτήκοα µεταξύ του Καραµανλή, του Τσάτσου και
του Αβέρωφ, κατά την οποία άκουσα τον Καραµανλή να λέει
σχεδόν δακρύζων ότι πρέπει το κόµµα µας να κάνει αγώνα
για να επιστραφούν τα Μάρµαρα.

Εποµένως, η ιστορία δεν πάει µονόπατα. Η ιστορία έχει
αρχές, έχει συνέχεια, έχει µέσο και έχει και αποτέλεσµα. Και
όσο και αν προσπάθησαν και ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ, αλλά
και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, να µειώσουν την επι-
τυχία των Κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας και όλων των
Υπουργών οι οποίοι δηµιούργησαν αυτό το κοµψοτέχνηµα
και προώθησαν την αναστήλωση της ιστορίας, όσο και αν
προσπάθησαν να µειώσουν και να υποβαθµίσουν αυτό το γε-
γονός –εγώ δεν άκουσα ούτε µία λέξη από το ΠΑΣΟΚ ότι σε
µία πενταετία έγινε αυτό το πράγµα- το γεγονός είναι ένα,
ότι δηλαδή αυτό το έργο πραγµατοποιείται επί κυβερνήσεων
της Νέας ∆ηµοκρατίας που δείχνει την πολιτισµική της ευαι-
σθησία και την αποτελεσµατικότητά της. Αυτό είναι ένα γε-
γονός και εδώ µπαίνει τελεία και παύλα.

Μοιραίως τώρα –και να µε συµπαθάτε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι επερωτώντες- θα ξεκινήσω απαντώντας στον
Αρχηγό σας. Και θα ξεκινήσω απαντώντας στον Αρχηγό σας,
διατυπώνοντας κατ’ αρχάς µία ευχαριστία σ’ εσάς τους επε-
ρωτώντες Βουλευτές που µου δίνετε την ευκαιρία να ανα-
πτύξω το πρόγραµµα και τις επιτυχίες οι οποίες έχουν γίνει
επί Νέας ∆ηµοκρατίας τα τελευταία χρόνια στον αγροτικό
τοµέα, στη δύσκολη συγκυρία που ξέρετε πόσο δύσκολη
είναι και δυστυχώς το αποκρύβετε.

Θέλω, λοιπόν, να σας ευχαριστήσω που µου δίνετε αυτήν
την ευκαιρία, αλλά να µου επιτρέψετε –και να µε συγχωρή-
σετε- διότι προέχει να δώσω ευθέως ορισµένες απαντήσεις
πρώτα στον Αρχηγό σας, τον κ. Παπανδρέου.

Ξέρω ότι ο κ. Παπανδρέου δεν γνωρίζει και πολύ καλά τα

αγροτικά ζητήµατα και ξέρω ότι πολλές φορές διάφοροι από
τους συµβούλους του τον παρασύρουν σε άκοµψες υπερ-
βολές και σε αποστροφές οι οποίες δεν έχουν σχέση µε την
πραγµατικότητα. Αυτό θα σας το πω και θα σας το αποδείξω
αµέσως µετά.

Όµως, πριν µπω σ’ αυτό, ήθελα να πω ότι σήµερα µε εξέ-
πληξε η αποστροφική τοποθέτηση την οποία είχε ο Αρχηγός
σας στο θέµα της κρίσης, λες και δεν ξέρει ο κ. Παπανδρέου,
ο οποίος διετέλεσε Υπουργός Εξωτερικών για πολλά χρόνια,
ότι οι κρίσεις δεν είναι ενδογενείς. Η κρίση σε όλα τα επίπεδα
είναι µία κρίση παγκόσµια, µία κρίση η οποία οφείλεται στην
παγκοσµιοποίηση των οικονοµιών, στο άνοιγµα των κοινω-
νιών, στην πτώση των συνόρων, στη διασταύρωση των συµ-
φερόντων, στη δηµιουργία µεγάλων οικονοµικών µονάδων,
στη δηµιουργία µίας γενικευµένης παγκόσµιας αντίδρασης,
ενός παγκόσµιου κινήµατος, αν θέλετε, το οποίο δηµιουργεί
αυτά τα αποτελέσµατα.

Εποµένως, µετά το άνοιγµα των οικονοµιών από το 1978-
1980 µε τον Ντεγκ Ξιάο Πινγκ και στη συνέχεια στις σοβιετι-
κές οικονοµίες και µε την παγκοσµιοποίηση µετά την πτώση
του Τείχους του Βερολίνου, αυτή η κρίση γενικεύτηκε. Οι οι-
κονοµίες έγιναν ελεύθερες. Τα προϊόντα απέκτησαν µία ελεύ-
θερη διακίνηση, µε αποτέλεσµα να µην είναι σε θέση τα
εθνικά κράτη ούτε απόλυτα να ελέγχουν τις τιµές ούτε από-
λυτα να ελέγχουν το κόστος. Αυτό είναι µία πραγµατικότητα.

Αυτό δεν το ξέρει ο κ. Παπανδρέου; Επί τόσα χρόνια
Υπουργός, θα πρέπει εδώ, σε συζήτηση επερώτησης για τα
αγροτικά θέµατα, να του το υπενθυµίζουµε εµείς;

Επίσης, δεν γνωρίζει ο κ. Παπανδρέου –που δράττεται της
ευκαιρίας σήµερα επειδή υπάρχει αυτό το µεταναστευτικό
πρόβληµα- ότι αυτό το πρόβληµα είναι διεθνές ή τουλάχιστον
ευρωπαϊκό; ∆εν γνωρίζει ότι αυτές τις µέρες συζητείται αυτό
το ζήτηµα που απασχολεί όλες τις χώρες; ∆εν γνωρίζει ότι
αυτό δηµιουργείται εκ της µεγάλης κρίσεως την οποία αντι-
µετωπίζει ο κόσµος; Και έρχεται σήµερα εδώ λαϊκιστικά, κατά
τρόπο µικροπολιτικό και µικρόψυχο, να πει ότι το µετανα-
στευτικό πρόβληµα είναι ελληνικό πρόβληµα και ότι δήθεν η
ελληνική Κυβέρνηση είναι εκείνη η οποία δεν µπορεί να το
αντιµετωπίσει και δηµιούργησε το πρόβληµα;

Το ίδιο πράγµα δεν είχαµε επί είκοσι χρόνια µε τη «17η Νο-
έµβρη» και µε τις άλλες τροµοκρατικές οργανώσεις; Τότε, το
κράτος πώς λειτουργούσε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Τι
ήταν τότε το κράτος; Κάνατε ποτέ την αυτοκριτική σας; Κά-
νατε ποτέ την αυτοκριτική σας ότι το κράτος έχει συνέχεια
και εποµένως, αν υπάρχουν ορισµένα τέτοια κρούσµατα,
πρέπει κανείς να ανατρέξει και στο παρελθόν, όπου υπήρξαν
οι ρίζες, η εκκίνηση και οι αφετηρίες όλων αυτών των κινη-
µάτων;

Όµως, εµείς δεν θα φθάσουµε εκεί και δεν θα σταµατή-
σουµε εδώ. Εµείς πιστεύουµε ότι είναι ένα σηµαντικό, ένα
σοβαρό πρόβληµα, ένα πρόβληµα το οποίο απασχολεί όλες
τις οικονοµίες και τις κοινωνίες του κόσµου και εποµένως στο
πλαίσιο αυτό και στην προσπάθεια την οποία καταβάλλει η
Κυβέρνηση, θα προσπαθήσουµε µε κάθε τρόπο να αντιµε-
τωπίσουµε αυτό το ζήτηµα.

Όµως, εκείνο το οποίο θέλω να επισηµάνω, επίσης, είναι
ότι είδα και την κάποια ευφορία η οποία εκπορεύεται από
πολλούς συναδέλφους και από τον ίδιο τον Αρχηγό σας, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, από το αποτέλεσµα
των ευρωεκλογών.

Ξεχνάτε όµως –και αυτό είναι σηµαντικό- ότι και το κόµµα
σας έχασε οκτακόσιες χιλιάδες ψήφους σε σχέση µε το 2007.
Και σε σχέση µε το 2004, έχασε διακόσιες χιλιάδες ψήφους.
Και για να απαντήσω ευθέως, επειδή ανακυκλώνετε το θέµα
του αγροτικού ζητήµατος σε σχέση µε τις ευρωεκλογές, ότι
αν δείτε το χάρτη –τον έχετε, τον ξέρετε- θα δείτε ότι από τη
Θεσσαλία και πάνω είναι µπλε.
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(Θόρυβος-διαµαρτυρία από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Θα σας πω. Μη βιάζεστε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Η Θεσσαλία, κύριε Υπουργέ;
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Στη Θεσσαλία, το κόµµα σας, κυρία συ-
νάδελφε των Τρικάλων, είχε µείωση από µία έως δύο
µονάδες. Εποµένως, επειδή στα Τρίκαλα πήρατε τριακόσιες
ψήφους παραπάνω, στη Λάρισα τριακόσιες τριάντα ψήφους
και στο Βόλο πεντακόσιες ψήφους, δεν νοµιµοποιείσθε µ’
αυτήν τη µείωση, την οποία είχατε, να θριαµβολογείτε, διότι
είστε και εσείς χαµένοι, είστε και εσείς ηττηµένοι, ιδίως στις
αγροτικές περιφέρειες! Και αν πάρετε και από εκεί και κάτω
–Φθιώτιδα, Βοιωτία, Άρτα- θα δείτε όλη την….

ΤΟΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Εµείς είχαµε αύξηση!
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ο Νοµός Φθιώτιδας είναι µπλε και είχατε
µείωση!

Εάν δείτε, λοιπόν, το χάρτη, θα διαπιστώσετε ότι παρ’ όλες
τις φιλότιµες προσπάθειες τις οποίες κάνετε, θα δείτε ότι το
κόµµα σας υπέστη µία βουτιά προς τα κάτω, την οποία προ-
σπαθείτε να κρύψετε! Και ζείτε σε µία κατάσταση νιρβάνας,
µη θέλοντας να δείτε την πραγµατικότητα κατάµατα!

Αυτά είναι συµπεράσµατα τα οποία δεν τα βγάζω µόνος
µου από το κεφάλι µου! Είναι συµπεράσµατα που βγαίνουν
από τους αριθµούς! Είναι συµπεράσµατα τα οποία οµολο-
γούν στελέχη σας και έγκριτες εφηµερίδες, οι οποίες δεν
ανήκουν στο χώρο της Νέας ∆ηµοκρατίας. Η Αναπληρωτής
Εκπρόσωπος και Επικοινωνιολόγος, η κ. Καρακλιούµη, στο
Πολιτικό Συµβούλιο του ΠΑΣΟΚ την Πέµπτη 11 Ιουνίου –δη-
µοσιεύτηκε εκτενές ρεπορτάζ στην έγκριτη εφηµερίδα
«ΕΘΝΟΣ» την επόµενη µέρα- λέει ότι κύριο αδύναµο σηµείο
ήταν και παραµένουν κωµοπόλεις και αγροτικά κέντρα.

Και παρακάτω λέει η πολύ έγκριτη εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ»
ότι οι προτάσεις του κόµµατος του ΠΑΣΟΚ για το αγροτικό
ζήτηµα δεν είχαν απήχηση, µε πρώτες τις περιοχές ολόκλη-
ρης της Μακεδονίας και της Θράκης και παράλληλα ότι το
ΠΑΣΟΚ υπέστη σηµαντικές απώλειες πρωτίστως σε αγροτι-
κές περιοχές.

Επαναλαµβάνω ότι αυτά τα λένε έγκριτες εφηµερίδες που
δεν ανήκουν στο χώρο της Νέας ∆ηµοκρατίας, όπως και η
δική σας εκπρόσωπος!

Εποµένως νοµίζω ότι είναι καιρός, είναι η ώρα να βγείτε
από την κατάσταση νιρβάνας και ευδαιµονισµού στην οποία
έχετε περιπέσει τις τελευταίες ηµέρες και να δείτε την πραγ-
µατικότητα.

Η πραγµατικότητα είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ, ότι ο αγροτικός κόσµος σάς γύρισε την πλάτη. Μπο-
ρεί να άσκησε σε σηµαντικά κεφάλαια κριτική και µε την
αποχή να έδειξε µία δυσαρέσκεια σηµαντική κάνοντας την
αυτοκριτική στη Νέα ∆ηµοκρατία, όµως ο αγροτικός κόσµος
σε σας µετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης της Νέας ∆η-
µοκρατίας σας έστριψε την πλάτη και σας είπε, δεν σας θέλω
διότι δεν έχετε πρόγραµµα, δεν είναι εκείνο το οποίο εµείς
επιζητούµε.

Ο κ. Παπανδρέου, ο οποίος επί χρόνια διατέλεσε Υπουρ-
γός Εξωτερικών και διαφαίνεται ότι είναι εγκρατής περί τα
διεθνή ζητήµατα, σήµερα διαπράττει ένα τριπλό διεθνές
λάθος, µε αποτέλεσµα να βλάπτει ευθέως τα συµφέροντα
της χώρας.

Το πρώτο λάθος είναι ότι έρχεται αυτήν τη στιγµή, µία
στιγµή που προέβλεπε ότι οι σοσιαλιστές στην Ευρώπη θα
καταγάγουν θρίαµβο και υπέστησαν µία τροµακτική καθί-
ζηση. Μεγάλες χώρες όπως είναι η Γαλλία, η Γερµανία, η
Βρετανία, η Ιταλία, η Ισπανία, η Πολωνία, έδωσαν πρωτοπο-
ρία στα κόµµατα τα χριστιανοδηµοκρατικά, τα λαϊκά, τα

οποία αντιπροσωπεύουν την πολιτική τη δική µας.
Εκτός αυτού, τη στιγµή που ο κ. Παπανδρέου κάνει αυτές

τις παρατηρήσεις και τη στιγµή που το σοσιαλιστικό γκρουπ
υπέστη αυτήν τη βουτιά προς τα κάτω, έρχεται και τάσσεται
εναντίον του Μπαρόζο, ο οποίος θα είναι ξανά Πρόεδρος της
Επιτροπής.

Ερωτώ εγώ, αυτή είναι πράξη πολιτικού άνδρα η οποία
συµφέρει την ελληνική πραγµατικότητα; Έρχεται σε αντί-
θεση µε δύο ισχυρές προσωπικότητες, όπως είναι ο Σαρκοζί,
όπως είναι η Μέρκελ, οι οποίοι πρωτοστατούν στο θέµα της
Κύπρου κάνοντας µία πολιτική αντίθετη προς αυτά τα πρό-
σωπα.

Ερωτώ, αυτή η πολιτική εναντίον του Μπαρόζο, της Μέρ-
κελ, του Σαρκοζί, είναι πολιτική την οποία θα έπρεπε να κάνει
Αρχηγός κόµµατος, ο οποίος φιλοδοξεί να είναι οιονεί Αρχη-
γός και να κυβερνήσει τη χώρα; Αυτή η πολιτική είναι πολι-
τική η οποία συµφέρει σε τελική ανάλυση την Ελλάδα;

Έρχοµαι τώρα στις παρατηρήσεις τις οποίες έκαναν και ο
κ. Παπανδρέου και πολλοί εκλεκτοί συνάδελφοι, που αφο-
ρούν την αύξηση του κόστους παραγωγής αλλά και το θέµα
των τιµών του παραγωγού.

Είπα προηγουµένως ότι σε πολύ µεγάλο βαθµό αυτά τα ζη-
τήµατα είναι ζητήµατα τα οποία καθορίζονται από το διεθνές
περιβάλλον, από το περιβάλλον το οποίο διαµορφώνεται
στην κοινή ευρωπαϊκή πολιτική. Είπα ότι ορισµένα πράγµατα
και ορισµένες από αυτές τις αρχές θα έπρεπε να τις γνωρί-
ζει ο κ. Παπανδρέου. Όµως, ή δεν τις γνωρίζει –που δεν το πι-
στεύω- ή κάνει έναν απλό λαϊκισµό κάνοντας µία σπέκουλα
εις βάρος του αγροτικού κόσµου και του αγροτικού λαού εις
τρόπον ώστε να αποσπάσει ψήφους µε αυτόν τον τρόπο.

Αλλά σε αυτά τα συγκεκριµένα ζητήµατα, εκτός από το γε-
νικό πλαίσιο, η ελληνική Κυβέρνηση πήρε συγκεκριµένα
µέτρα τα οποία βοήθησαν σηµαντικά στη συµπίεση του κό-
στους της παραγωγής, θεσµοθέτησε παράλληλα εισαγωγικά
µέτρα για τα φυτοφάρµακα, ήσκησε µία σηµαντική πίεση
ώστε να πέσουν τα λιπάσµατα κατά ένα ποσοστό 25% µε
30%, εφήρµοσε το σύστηµα της ολοκληρωµένης διαχείρισης
και της συγκυριακής αύξησης των τιµών των καυσίµων.

Εδώ θα πρέπει να σας πω ότι και οι συνάδελφοι αλλά και
ο κ. Παπανδρέου διέπραξαν ένα σηµαντικό ατόπηµα. Επικα-
λέσθηκαν το ΟΣ∆Ε και µας άσκησαν κριτική. Ποιοι; Αυτοί οι
οποίοι επί είκοσι χρόνια άφηναν τον αγρότη και πλήρωνε
εκείνος τις αιτήσεις παντού σε όλη την Ελλάδα!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Πού;
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Παντού σε όλη την Ελλάδα. Τώρα το
ακούτε ότι τις αιτήσεις του ΟΣ∆Ε τις πλήρωνε ο αγρότης; Αν
το ακούτε τώρα, λυπάµαι!

Πρώτη η Νέα ∆ηµοκρατία, η Κυβέρνηση, διά στόµατος
Κώστα Καραµανλή το 2008 διακήρυξε ότι πλέον οι κατά
κύριο επάγγελµα αγρότες δεν θα πληρώνουν την αίτηση του
ΟΣ∆Ε. Είναι ένα επίτευγµα δικό µας, µία επιτυχία δική µας
και έρχεστε εσείς, οι οποίοι επί τόσα χρόνια όχι µόνο δεν κά-
νατε τίποτα, αλλά αφήνατε όλες τις ενώσεις και όλες τις «πα-
ρενώσεις» να αντλούν και να αποµυζούν τον ιδρώτα του
αγρότη και µας ζητάτε τα ρέστα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύστηµα του ΟΣ∆Ε όχι
µόνο το εφαρµόσαµε στους κατά κύριο επάγγελµα αλλά το
εφαρµόσαµε κατά 50% στους έχοντες αγροτικό εισόδηµα
συνταξιούχους οι οποίοι δεν ήταν στις διακηρύξεις µας. Έτσι
σήµερα από διακόσιες πενήντα χιλιάδες ως τριακόσιες χι-
λιάδες αγρότες δεν πληρώνουν αυτό το τέλος το οποίο το
πλήρωναν επί των ηµερών σας, το πλήρωναν προηγουµένως
και σήµερα προσπαθήσατε µε κάθε τρόπο, µε κάθε µέσο βά-
ζοντας όλες τις εγκάθετες δικές σας ενώσεις να αποµυζούν
και να παίρνουν από τους αγρότες και οι ίδιοι πολλοί από
εσάς τους Βουλευτές, τους συναδέλφους, πέσατε στην
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πλάτη των αγροτών για να καταβάλουν το τίµηµα, έτσι ώστε
να δηµιουργήσετε µία εικόνα για να κερδοσκοπήσετε ξανά
και πιστεύετε ότι θα πάρετε ψήφους. Αλλά όπως σας είπα,
το ΟΣ∆Ε είναι µία επιτυχία που οφείλεται σε µία καθαρή, ξε-
κάθαρη πολιτική, η οποία έγινε επί Νέας ∆ηµοκρατίας.

Ο κ. Παπανδρέου αναφέρθηκε στην περιφέρεια. Προφα-
νώς ο κ. Παπανδρέου δεν ξέρει από την περιφέρεια, δεν
ξέρει από την ύπαιθρο, δεν ξέρει από αγρότες αλλά δεν ξέρει
και από τα γενικά νούµερα της πολιτικής. ∆ιότι αν ήξερε τα
γενικά νούµερα της πολιτικής, θα έβλεπε ότι, πρώτον, το 80%
των χρηµάτων τα οποία θα δοθούν, θα δοθούν στην περιφέ-
ρεια από τα προγράµµατα αυτά και το 20% µόνο θα πάει
στην πρωτεύουσα. Συµβαίνει, δηλαδή, ακριβώς το αντί-
στροφο από την πολιτική την οποία εσείς εφαρµόσατε. Και
τώρα έρχεστε και κάνοντας δήθεν τις αθώες περιστερές, µας
λέτε ότι δήθεν εµείς δεν στηρίζουµε την περιφέρεια.

Επικαλείστε ακόµα ένα ψεύδος, το οποίο το επικαλέστηκε
και ο Αρχηγός σας. Λέτε ότι δήθεν ορισµένα έργα τα οποία
δεν τελείωσαν, έρχονται στο ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης
και εποµένως θα κοπούν έργα από το ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω µία και καλή, για να µην επα-
νέρχεστε και να µην κοπιάζετε και να µην έχετε οποιαδήποτε
ψευδαίσθηση, ότι το ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, το οποίο
ξεκίνησε µε 5,8 δισεκατοµµύρια ευρώ ήδη κατορθώσαµε και
το αυξήσαµε και το φτάνουµε στα 7.000.000.000 ευρώ και
ίσως και παραπάνω. Και θα ολοκληρώσουµε και τα έργα -
όπου είναι ένα φυσικό φαινόµενο να µην τελειώνουν όλα τα
έργα µία και έξω και πολλές φορές δίνονται παρατάσεις- σαν
πρώτη προτεραιότητα, χωρίς να υπάρξει καµµία καθυστέ-
ρηση ή καµµία παρέκκλιση από το Πρόγραµµα «ΜΠΑΛΤΑ-
ΤΖΗΣ», από το πρόγραµµα το οποίο εφαρµόζουµε.

Μας κατηγόρησε ο Αρχηγός σας για έλλειψη σχεδιασµού.
Είναι πολιτική, η οποία στηρίζεται σε µία διαρκή ψευδολογία,
είναι µία πολιτική λαϊκισµού.

Θέλω να σας πω εν τάχει τι πρόκειται να κάνουµε από από-
ψεως προγράµµατος και τι έχουµε κατά νου να προχωρή-
σουµε όσο το δυνατόν γρηγορότερα. Σε εφαρµογή του
σχεδιασµού εγκρίθηκαν, όπως σας είπα, γύρω στα
7.000.000.000 για το Πρόγραµµα «ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ». ∆ίνουµε
µεγάλη σηµασία στο περιβάλλον και θα δώσουµε στο περι-
βάλλον γύρω στα 900.000.000 ευρώ. ∆ίνουµε µεγάλη σηµα-
σία στα έργα υποδοµής και θα δώσουµε σχεδόν
1.000.000.000 ευρώ σε µεγάλα εγγειοβελτιωτικά έργα. Όταν
λέµε ότι σε κάθε περιφέρεια θα κάνουµε και ένα αρδευτικό
έργο –απαντώντας στον κ. Καρτάλη, αν δεν κάνω λάθος- δεν
εννοούµε σε κάθε χωριό και αρδευτικό, αλλά εννοούµε ότι
µε πάσα αντικειµενικότητα, χωρίς κοµµατικά κριτήρια και µε
σκοπό µόνο και µόνο την ωφέλεια της γεωργίας και του συ-
νόλου της Ελλάδας, θα προσπαθήσουµε να κάνουµε παντού
τέτοια έργα.

Επίσης διαθέτουµε και ήδη προχωράµε προγράµµατα πε-
ρίπου 500.000.000 ευρώ για το δασικό πλούτο της χώρας,
προγράµµατα για τους νέους αγρότες, επενδύσεις για τη γε-
ωργία, πιστοποίηση για την ποιότητα των αγροτικών προϊό-
ντων, κατάρτιση-ενηµέρωση των αγροτών, παροχή
υπηρεσιών γεωργικών συµβουλών στους αγρότες, προώ-
θηση και προβολή αγροτικών προϊόντων άνω των
3.000.000.000 ευρώ.

Επειδή βλέπω ότι µε κυνηγάει η κλεψύδρα, τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε, και θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου. Θέλω κα-
ταλήγοντας να πω τούτο: Ο Αρχηγός σας µιλάει για «πρά-
σινη» ανάπτυξη. Μάλλον δεν θα έχει καταλάβει τι σηµαίνει
«πράσινη» ανάπτυξη. «Πράσινη» ανάπτυξη εµείς κάνουµε, κύ-
ριοι συνάδελφοι. Η δική µας πολιτική είναι η «πράσινη» ανά-
πτυξη, µε την πολιτική στο νερό, µε την πολιτική στην
προστασία του περιβάλλοντος, µε την πολιτική στην προ-

στασία του νέου αγρότη, µε την προστασία στο γεωργοκτη-
νοτροφικό περιβάλλον και µε όλες τις πολιτικές που έχουµε
ξεκινήσει και σίγουρα θα τις τελειώσουµε εγκαίρως, διότι
ήδη τα προγράµµατα είναι προχωρηµένα.

∆εν απάντησα σ’ όλους τους συναδέλφους. Τους έχω πα-
ρακολουθήσει και θα τους απαντήσω στη δευτερολογία µου.
Τελειώνοντας θέλω να πω ότι και λίγη σοβαρότητα και συνέ-
πεια σε τέτοια ζητήµατα δεν θα έβλαπτε, ιδίως όταν αυτή
προέρχεται από τα χείλη του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, ο οποίος φάνηκε σήµερα και να αγνοεί και να
λαϊκίζει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι έχουν

οριστεί ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για τη σηµερινή
συζήτηση από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο Βουλευ-
τής κ. Μωραΐτης και από το ΣΥΡΙΖΑ η Βουλευτής κ. Αµµανα-
τίδου-Πασχαλίδου.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ
κ. Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν θα συνε-
χίσω το διάλογο για το Μουσείο της Ακρόπολης και τη ση-
µασία της ιστορικής µνήµης µε τον κ. Χατζηγάκη. Θέλω
τουλάχιστον από τη δική µας µεριά να προστατεύσουµε την
εθνική οµοψυχία και τον οικουµενικό χαρακτήρα αυτής της
µεγάλης προσπάθειας που έγινε. Η ιστορία έχει γραφτεί και
δεν µπορεί κανείς να αλλοιώσει το περιεχόµενό της. Χαιρό-
µαστε γιατί φτάνουµε αύριο στα εγκαίνια. ∆εν θα συµπρά-
ξουµε σε µία µικροκοµµατική και µικρόψυχη συζήτηση γύρω
από τα θέµατα αυτά.

Παρατήρησα όµως πως ο κ. Χατζηγάκης έχει σήµερα µία
έντονη νευρικότητα. Προφανώς ήθελε να βρει την ευκαιρία
να πει κάποια πράγµατα αντικρούοντας κατηγορίες που έχει
δεχθεί στο εσωτερικό της παράταξής του για το κάκιστο
εκλογικό αποτέλεσµα της Νέας ∆ηµοκρατίας στις αγροτικές
περιοχές και στον αγροτικό πληθυσµό. Απευθυνόµενος
δήθεν στους επερωτώντες Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ και στον
Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης απαντά στους εσω-
κοµµατικούς του επικριτές που του καταλογίζουν πολύ µε-
γάλη ευθύνη για δραµατικά ατυχείς χειρισµούς στην άσκηση
της αγροτικής πολιτικής, που καταλογίστηκαν στο κυβερνη-
τικό κόµµα και επηρέασαν αρνητικά το αποτέλεσµα των ευ-
ρωεκλογών.

Ακούσαµε σήµερα το καταπληκτικό επιχείρηµα του κ. Χα-
τζηγάκη ότι το ΠΑΣΟΚ δεν δικαιούται να χαίρεται για την
εκλογική του νίκη ή να θεωρεί ηττηµένη τη Νέα ∆ηµοκρατία,
γιατί σε απόλυτους αριθµούς και αυτό έχει απώλεια ψηφο-
φόρων σε σχέση µε τις βουλευτικές εκλογές του 2007 ή µε
τις ευρωεκλογές του 2004. Είχαµε µία πρωτοφανή σε έκταση
αποχή, τον ήχο της οποίας τον έχουµε ακούσει πάρα πολύ
καλά. Μας απασχολεί πάρα πολύ η αποχή ως αντίδραση
κατά του πολιτικού συστήµατος, το γεγονός όµως ότι έχει
αλλάξει ο συσχετισµός των δυνάµεων στον εκλογικό σώµα
δεν µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς µα κανείς. Αν µε αυτήν
την αυτάρεσκη αντίληψη κινείται η Κυβέρνηση και έτσι «δια-
βάζει» την αποχή και έτσι «διαβάζει» το εκλογικό αποτέλε-
σµα, τότε η οδός της απώλειας είναι πραγµατικά «στρωµένη
µε ρόδα». Είναι «βασιλική» η οδός προς την αποσάθρωση,
την αποδιάρθρωση, την ήττα στις εθνικές βουλευτικές εκλο-
γές.

Η χώρα βιώνει µία κατάσταση εθνικής ανοµίας. Υπάρχει
ένα διάχυτο αίσθηµα ανασφάλειας. Η ανασφάλεια εµφανίζε-
ται τόσο µε την πρωταρχική της µορφή της φοβίας για τη
ζωή και την περιουσία, εµφανίζεται τόσο µε τη µορφή της
ανεξέλεγκτης τροµοκρατίας, της καθηµερινής βίας, του ορ-
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γανωµένου εγκλήµατος, όσο και µε τη µορφή της εισοδηµα-
τικής και κοινωνικής ανασφάλειας και αβεβαιότητας.

Η Κυβέρνηση έχει χάσει τον έλεγχο της κατάστασης. ∆εν
έχει νόηµα να εστιάζουµε την κριτική µας στο ένα ή στο άλλο
σηµείο, στον έναν ή στον άλλον τοµέα, γιατί υπάρχει ένα συ-
νολικό, καθολικό πρόβληµα απώλειας του ελέγχου. Η χώρα
δεν κυβερνιέται, δεν υπάρχει εµπιστοσύνη, δεν υπάρχει ση-
µείο αναφοράς, δεν υπάρχει αρχή, µέση και τέλος και αυτό
καλύπτει πλέον τα πάντα: την κατάσταση στο µεταναστευ-
τικό ζήτηµα, τη διάλυση της Αστυνοµίας, την απώλεια βασι-
κών περιουσιακών στοιχείων του δηµοσίου, όπως συµβαίνει
τώρα µε την πώληση ενός άλλου 5% του µετοχικού κεφα-
λαίου του ΟΤΕ προς την «DEUTSCHE TELEKOM», µε αποτέ-
λεσµα να γίνεται ακόµα πιο αµφίβολη η νοµική ισχύς της
συµφωνίας µετόχων µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της
«DEUTSCHE TELEKOM» και να τίθεται µε πολύ οξύ τρόπο η
παράβαση της κοινοτικής νοµοθεσίας, επειδή ποτέ δεν έγινε
δηµόσια προσφορά για την εξαγορά του συνόλου του µετο-
χικού κεφαλαίου και έχουν προσβληθεί βάναυσα τα δικαιώ-
µατα των µικροµετόχων. Το σηµαντικότερο ζήτηµα είναι κατά
τη γνώµη µου η διακύβευση των δικαιωµάτων του δηµοσίου
ως µετόχου, γιατί όλα αυτά στηρίζονται σε µία «κλωστή», σε
µία ιδιωτική συµφωνία η οποία µπορεί ανά πάσα στιγµή να
αµφισβητηθεί ενώπιον κυρίως της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
και του ∆ικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.

∆εν θα µιλήσω ούτε για τις πυρκαγιές, ζήτηµα που αφορά
ευθέως την αρµοδιότητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης, διότι δεν µπορεί το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
να κρύβεται πίσω από την ανεπάρκεια του Υπουργείου Εσω-
τερικών, δεν µπορεί να κρύβεται πίσω από την αµετροέπεια
του αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών, δεν µπορεί να κρύ-
βεται πίσω από τη διάλυση του Πυροσβεστικού Σώµατος και
κυρίως πίσω από την ανεπάρκεια του εξοπλισµού του. ∆ιότι
η ολοκληρωµένη αντιπυρική προστασία αφορά σε πάρα πολύ
µεγάλο βαθµό τις δασικές υπηρεσίες και την προεργασία
που πρέπει να γίνεται. Αυτή η προεργασία φέτος δεν έχει
γίνει και υπάρχει ένα εξαιρετικά επικίνδυνο περιβάλλον σε
όλες τις δασικές περιοχές της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αγρότης περιµένει να
ακούσει σήµερα απαντήσεις στα ερωτήµατα που τον απα-
σχολούν σε σχέση µε το εισόδηµά του, σε σχέση µε το κό-
στος παραγωγής, σε σχέση µε τις τιµές των προϊόντων του,
σε σχέση µε το επίπεδο της ζωής του στην ύπαιθρο, σε
σχέση µε το µοντέλο ανάπτυξης της χώρας, σε σχέση µε τις
αντοχές του ΟΓΑ, σε σχέση µε το ρόλο και την υπερβολική
δανειακή επιβάρυνση του ΕΛΓΑ, σε σχέση µε την Κοινή Αγρο-
τική Πολιτική και το τι θα γίνει µετά το ορόσηµο του 2013.

Και δεν άκουσε τίποτα ως απάντηση εκ µέρους του αρµο-
δίου Υπουργού. Τίποτα µα τίποτα.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): ∆εν πρόλαβα. Θα τα πω όµως.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: ∆εν πρόλαβε ο κύριος Υπουρ-
γός λέει τώρα διότι αφιέρωσε είκοσι λεπτά οµιλίας ενώπιον
της Βουλής σε µια περιδιάβαση στοχαστική στην ευρωπαϊκή
σοσιαλδηµοκρατία, το Μουσείο της Ακρόπολης, την ιστορία
προσώπων και θεσµών, στα εκλογικά αποτελέσµατα και τις
εκλογοµετρικές αναλύσεις και δεν µας είπε τίποτα για το χω-
ράφι, για τον αγρότη, για τον κτηνοτρόφο, για τον Έλληνα
αλιέα. ∆εν µας είπε τίποτα για το διαρθρωτικό πρόβληµα της
ελληνικής γεωργίας που είναι αυτό καθ’ εαυτό το πρόβληµα
του ελληνικού µοντέλου παραγωγής και ανάπτυξης.

Έχω την αίσθηση, παρακολουθώντας τα αγροτικά πράγ-
µατα από κάποια απόσταση επί χρόνια τώρα, πως υπάρχει
µια διαρκής εντεινόµενη κρίση. ∆εν υπάρχει κανένας άξονας
δράσης της Κυβέρνησης. Όλα βρίσκονται σε µια χαοτική κα-
τάσταση. Ε, δεν είναι δυνατόν να µην µπορούµε να βάλουµε
τέσσερα πράγµατα σε τάξη. ∆εν µπορεί να έχουµε συνεχώς

διαχειριστικά προβλήµατα, προβλήµατα κοινής λογικής, προ-
βλήµατα καλής λειτουργίας της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, προ-
βλήµατα καλής συνεργασίας µεταξύ κράτους, Αγροτικής
Τράπεζας και ευρύτερα του τραπεζικού συστήµατος. Να
έχουµε συνεχώς προβλήµατα έγκαιρης κατανοµής της εισο-
δηµατικής ενίσχυσης και έγκαιρης καταβολής των αποζη-
µιώσεων. Να έχουµε συνεχώς προβλήµατα σε σχέση µε την
λειτουργία των µηχανισµών χρηµατοδότησης της ελληνικής
γεωργίας. Να µη βγάζει κανείς άκρη. Ο πρώτος άξονας.

∆εύτερος άξονας: Να µην αντιλαµβάνεται κανείς ποιες
είναι οι συστάσεις της Κυβέρνησης προς τον αγροτικό κόσµο
σε σχέση µε την αναδιάρθρωση της παραγωγής και τον επεν-
δυτικό προσανατολισµό και την ενίσχυση της αγροτικής επι-
χειρηµατικότητας. Η παραγωγικότητα στον πρωτογενή
τοµέα είναι το 1/3 της παραγωγικότητας στον τριτογενή
τοµέα. Η σύνδεση της πρωτογενούς παραγωγής µε τη µετα-
ποίηση αυξάνει κατά 60% την παραγωγικότητα. Και η λεγό-
µενη «τριτογενοποίηση» του πρωτογενούς τοµέα,
δραστηριότητες, όπως για παράδειγµα ο αγροτουρισµός,
τριπλασιάζουν την παραγωγικότητα, ενισχύουν την εθνική
παραγωγικότητα. Μα, δεν υπάρχει κανένα πλαίσιο αναφοράς
για το πώς µπορεί να διαρθρωθεί ένα σύγχρονο µοντέλο πα-
ραγωγής και ανάπτυξης στο χώρο της γεωργίας. Το έλ-
λειµµα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών διευρύνεται
λόγω των υγρών καυσίµων αλλά και λόγω των κτηνοτροφι-
κών προϊόντων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

∆εν µπορούµε να συνδέσουµε την εγχώρια παραγωγή µε
τις εγχώριες διατροφικές ανάγκες και τις προτεραιότητες
του Έλληνα καταναλωτή.

Τρίτος άξονας: η κοινωνική προστασία. Να ξέρει ο συντα-
ξιούχος του ΟΓΑ ή ο µεσήλικας αγρότης ότι έχει µια προο-
πτική ασφαλή. Και δεν το ξέρει.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: ∆εν έχει τη σύνταξη;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και βέβαια, τέταρτος άξονας,

η δυνατότητα να πούµε στον Έλληνα αγρότη τι θα γίνει µετά
το 2013 ανεξαρτήτως του πλαισίου που είµαστε υποχρεωµέ-
νοι να αποδεχθούµε όχι µόνο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής αλλά και του Παγκοσµίου
Οργανισµού Εµπορίου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκλη-
ρώσετε, κύριε συνάδελφε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Με εντυπωσίασε, µε άφησε
άφωνο η µοιρολατρία του κυρίου Υπουργού: «τι να κάνουµε;
∆εν ξέρει το ΠΑΣΟΚ ότι αυτά όλα καθορίζονται από τις διε-
θνείς αγορές και τις διεθνείς τιµές;». ∆ηλαδή, εξαρτάται το
αγροτικό εισόδηµα, όχι η επιδότηση των προϊόντων που µπο-
ρεί να παραβιάζει κανόνες του διεθνούς εµπορίου και του
Κοινοτικού ∆ικαίου αλλά το εισόδηµα του κατοίκου της υπαί-
θρου, εξαρτάται από τυχαίες διακυµάνσεις χρηµατιστηριακά
διακινούµενων προϊόντων όπως είναι το βαµβάκι ή τα σιτηρά;
Εξαρτάται από παράγοντες ανεξέλεγκτους και αφήνουµε το
εισόδηµα του αγρότη, του κτηνοτρόφου, του κατοίκου της
υπαίθρου έρµαιο στη διακίνηση των χρηµατιστηρίων εµπο-
ρευµάτων παγκοσµίως, χωρίς να µπορούµε να του εγγυη-
θούµε τίποτα;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Προφανώς η Ελλάδα δεν µπο-
ρεί να αλλάξει από µόνη της, ούτε καν η Ευρωπαϊκή Ένωση
από µόνη της το καθεστώς αυτό που είναι εφάµιλλο ως πρό-
βληµα µε το πρόβληµα του διεθνούς χρηµατοοικονοµικού
τοµέα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Η λειτουργία των χρηµατιστηρίων εµπορευµάτων που επη-
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ρεάζει τη γεωργία είναι πρόβληµα αντίστοιχο µε τον ανεξέ-
λεγκτο τραπεζικό τοµέα που οδήγησε στη φούσκα της διε-
θνούς οικονοµικής κρίσης. Βεβαίως η Ελλάδα δεν µπορεί να
αντιδράσει µόνη της. Μπορεί όµως να αντιδράσει σύσσωµη
η Ευρωπαϊκή Ένωση. Και η Ελλάδα είναι µεσαία χώρα,
ισχυρή, ένατη, νότια, µε ειδικό αγροτικό πρόβληµα, µε πολύ
ισχυρό πρωτογενή τοµέα και πρέπει να διατυπώσει προτά-
σεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει εξαντληθεί ο
χρόνος σας. Έχει διπλασιαστεί.

Ανεξαρτήτως όµως του τι θα γίνει µε την ΚΑΠ, ανεξαρτή-
τως του τι θα γίνει µε τον ΠΟΕ είµαστε υποχρεωµένοι να εγ-
γυηθούµε το εισόδηµα του κατοίκου της υπαίθρου και το
επίπεδο της ζωής του. Σ’ αυτά δεν λάβαµε καµµία απολύτως
απάντηση. Ίσως να έλαβε µόνο ο Έλληνας αλιέας µια απά-
ντηση λόγω της σιγής ιχθύος του κ. Χατζηγάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Τζαµ-
τζής.

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: θα παρακαλέσω όµως να τηρηθεί
ο ίδιος χρόνος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Όχι, δεν θα διπλα-
σιαστεί ο χρόνος σε κανέναν.

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, καταλαβαίνετε
πολύ καλά ότι δεν είναι δυνατόν όλα αυτά που τέθηκαν να
µην απαντηθούν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχετε έξι λεπτά.
Προσπαθήστε µέσα στον χρόνο που έχετε.

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι γεγονός ότι αυτή η επερώτηση εξαντλήθηκε κυριολε-
κτικά σε διάφορα άλλα θέµατα. Αυτό που περίµενε να ακού-
σει σήµερα ο ελληνικός λαός πέρα από τα πεπραγµένα, τα
οποία είναι δεδοµένα της Κυβέρνησης, είναι ποιες είναι επι-
τέλους οι προτάσεις του ΠΑΣΟΚ. Γιατί; Γιατί µιλάτε για αγρο-
τικό τοµέα…

ΤΟΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: …(δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Όχι διάλογος µε-

ταξύ σας.
ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: ∆εν πειράζει. Φωνάξτε από κάτω.
∆εν έχετε αγροτική πολιτική, δεν έχετε προτάσεις. Βγή-

κατε εδώ να καταγγείλετε διάφορα θέµατα και µιλήσατε για
κοµµατισµό στον αγροτικό τοµέα. Έργα και ηµέρες ΠΑΣΟΚ.
Έργο ΠΑΣΟΚ είναι ο κοµµατισµός µε τα κοµµατικά ψηφο-
δέλτια στους συνεταιρισµούς. Εσείς τα εισαγάγατε, εσείς πε-
ριχαρακώσατε και διαχωρίσατε τους έλληνες αγρότες.

Η αλλαγή του ν. 1541/1985 κατήργησε την εποπτεία της
αγροτικής τράπεζας και έτσι δηµιουργήθηκαν οι µαύρες τρύ-
πες και τα τρωκτικά ροκάνιζαν τα χρήµατα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Έργο ΠΑΣΟΚ ήταν ο νόµος 1541/1985. ∆ύο Κοινο-
τικά Πλαίσια Στήριξης, το πρώτο και το δεύτερο που τα δια-
χειριστήκατε εσείς. Να σας θυµίσω τα δηµιουργήµατά σας;
Έργο ΠΑΣΟΚ ήταν η ΑΓΡΕΞ όταν ροκανίζανε τα χρήµατα
που έφερναν οι πωλήσεις των αγροτικών προϊόντων.

Και φυσικά µέσα απ’ αυτά τα έργα επιδιώξατε να κάνετε
διαχείριση των υδάτινων πόρων. Να σας θυµίσω λοιπόν -και
σας προκαλώ να κάνετε µια βόλτα στα νησιά µας- όταν, κυ-
ρίως, στο πρόγραµµά σας τότε για τέτοια έργα διαχείρισης
αφορούσαν στον νησιωτικό χώρο. Ακόµα δεν δουλεύουν τα
φράγµατα και οι λιµνοδεξαµενές που έχετε κάνει σε πολλά
νησιά. Όπως είναι στο Πλατύ της Κω, όπως είναι άλλο
φράγµα που έγινε στην Κάλυµνο. Μια σειρά φραγµάτων τα
οποία δηµοπρατήθηκαν κατ’ επανάληψη αλλά ακόµα και σή-
µερα δεν δουλεύουν.

Και φυσικά ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν η Ευρωπαϊκή Ένωση να µας
επιβάλλει πολύ υψηλά πρόστιµα. Στο σπίτι του κρεµασµένου

δεν µιλάνε για σχοινί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ και απευθύνοµαι και στον απόντα Αρχηγό της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης τον κ. Παπανδρέου. Για τα έτη 1999-
2004 µας καλεί η Ευρωπαϊκή Ένωση να πληρώσουµε για την
κακοδιαχείριση των ευρωπαϊκών προγραµµάτων 244.000.000
ευρώ. Αυτά τα χρήµατα θα τα κρατήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση
και θα τα χάσουν οι έλληνες αγρότες. Και βέβαια υπεύθυνοι
είστε εσείς, γιατί η κακοδιαχείριση αυτή αφορά τα χρόνια
που ήσασταν κυβέρνηση.

Σήµερα γίνονται εκατοντάδες έργα ιδιαίτερα στον τοµέα
της διαχείρισης των υδάτινων πόρων.

Και µου δίνεται η ευκαιρία να σας πω ότι παραγκωνισµένες
περιοχές επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ, σήµερα βλέπουν να δρο-
µολογούνται έργα. Χθες υπογράφηκε το φράγµα Γράµµου
στο ∆ήµο Κύρρου στην Πέλλα ύψους σχεδόν 2.000.000
ευρώ. Και επιτέλους, έχει γίνει η προµελέτη, γίνεται και η µε-
λέτη του έργου, για το φράγµα του Αλµωπαίου. Ένα φράγµα
µπορεί να γίνει στην Κεντρική Μακεδονία και αυτό είναι στον
Αλµωπαίο ποταµό.

Ξέρετε τι µας έλεγε Υπουργός του ΠΑΣΟΚ, ο κ. ∆ρυς; ∆εν
πέρασαν δέκα χρόνια για να ωριµάσει το έργο. Αυτά λέγατε
τότε.

Όσον αφορά τα άλλα θέµατα: Θέσατε το θέµα της απορ-
ρόφησης. Να σας θυµίσω, γιατί διαπιστώνουµε ότι έχετε
πολύ κοντή µνήµη, ότι το 2004, όταν ανέλαβε η Κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας, το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης
ήταν σε εξέλιξη. Ξέρετε ποια ήταν η απορρόφηση συνολικά;
Ήταν 15% τέσσερα χρόνια µετά την έναρξη του Γ’ Κοινοτικού
Πλαισίου Στήριξης. Σήµερα µη χύνετε κροκοδίλια δάκρυα και
µη λέτε ψέµατα στους Έλληνες πολίτες. Ούτε ένα ευρώ δεν
έχει χαθεί από το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Ούτε ένα
ευρώ!

Ταυτόχρονα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ –
γιατί πρέπει να αποκαθιστούµε την αλήθεια εδώ µέσα- ήδη
µέχρι πέρυσι απορροφήθηκαν 500.000.000 ευρώ σε έργα και
δράσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης από το ∆’
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.

ΕΛΓΑ: Είναι το προσφιλές σας θέµα. Εδώ µέσα ωρύεστε
συνεχώς για τον ΕΛΓΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πείτε την αλήθεια στον
κόσµο. ∆εν θέλετε να δίνετε αποζηµιώσεις. Εσείς είχατε ξε-
κάθαρη θέση. Ήσασταν υπέρ του προγράµµατος «ΗΣΙΟ-
∆ΟΣ», όπου θέλατε να περάσετε µέσα τις ιδιωτικές
ασφαλιστικές εταιρείες, για να µην παίρνει ούτε ευρώ ο
αγρότης ο οποίος θα πάθαινε ζηµιά. Αυτό κάνατε. ∆ικό σας
νόµος ήταν ο «ΗΣΙΟ∆ΟΣ».

Και µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα τονίζαµε και λέγαµε ότι ο
ΕΛΓΑ πρέπει να παραµείνει κρατικός φορέας, για να µπορεί
να στηρίξει τον Έλληνα αγρότη. Και το κάνουµε πράξη αυτό.
Νέα ζηµιογόνα αίτια έχουν προστεθεί στον ΕΛΓΑ. Νέες ασθέ-
νειες για τη ζωική παραγωγή. Η ακαρπία. Ο περονόσπορος.
Το κλαδοσπόρι. Μία σειρά ζηµιογόνων αιτιών καλύπτονται τα
χρόνια της Νέας ∆ηµοκρατίας από τον ΕΛΓΑ. ∆ιότι ο ΕΛΓΑ
είναι ο φορέας ο οποίος πραγµατικά στηρίζει το εισόδηµα
του αγρότη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εσείς θέλατε άλλα πράγµατα. Και βεβαίως φτάσατε και
στο σηµείο –δεν βρίσκω άλλη λέξη- και καρφώνατε την Ελ-
λάδα στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τις αποζηµιώσεις που
έδινε. Αυτό πρέπει να σας κάνει να ντρέπεστε να βγείτε
στους αγρότες και να τους µιλήσετε.

Εµείς κάθε µέρα είµαστε στους αγρότες. Κάθε µέρα είµαι
στα καφενεία. Κάθε µέρα µιλάω µε τους αγρότες και ξέρουν
πολύ καλά τι γίνεται.

Για πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν έχετε
τα κότσια και την τόλµη να το παραδεχθείτε, δόθηκαν επι-
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πλέον αποζηµιώσεις στους αγρότες –δεν θα τα έπαιρναν οι
αγρότες αυτά, δεν ήταν µέσα σε ζηµιές, ήταν επιπλέον ζη-
µιές- ύψους 500.000.000 ευρώ. Να έχετε το θάρρος, να έχετε
την τόλµη να παραδέχεστε κάποια πράγµατα.

Είπα, λοιπόν πριν, ότι στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µι-
λάνε για σκοινί και θα σας το επαναλάβω. Και ξέρετε γιατί;
Έρχεστε και µας µιλάτε για ΟΣ∆Ε. Να σας θυµίσω ότι έχουµε
πληρώσει εκατοντάδες εκατοµµύρια πρόστιµα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση για τον ΟΣ∆Ε;

Να σας πω, κύριε Στρατάκη. Ήταν ή όχι τρίπατη η Κρήτη;
Τρίπατη από τις στυλώσεις των ελαιοδένδρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τρίπατη ήταν όλη η Ελλάδα, γιατί δεν είχατε κανένα απο-
λύτως σύστηµα καταγραφής. Και µας απειλούσε η Ευρω-
παϊκή Ένωση από το Σεπτέµβριο του 2008 ότι αν δεν το
ολοκληρώσουµε σύντοµα, θα µας κόψει τις επιδοτήσεις. Και
κατορθώσαµε στο διάστηµα αυτό και στον τελευταίο έλεγχο
του Μαρτίου…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκλη-
ρώσετε, κύριε συνάδελφε.

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Σας παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας παρα-

καλώ να ολοκληρώσετε.
ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε. Σας

παρακαλώ πολύ.
…αποσύρθηκε αυτή η υπόθεση από την Ευρωπαϊκή

Ένωση, γιατί έχουµε ολοκληρωµένο σύστηµα καταγραφής
των κτηµάτων.

Από εκεί και πέρα, πρώτη φορά γίνεται οι κατά κύριο επάγ-
γελµα αγρότες να µην πληρώνουν την ενεργοποίηση των δι-
καιωµάτων τους. Και αυτό είναι έργο της Κυβέρνησης της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Εν όψει, όµως, εκλογών τα στελέχη σας,
τα κοµµατικά σας στελέχη, έκαναν κοµµατικά παιχνίδια και
ταλαιπωρούσαν τους αγρότες. Τώρα που άρχισαν, όµως, οι
µηνύσεις, ήδη παραιτήθηκαν κάποιοι. Θέλετε να σας ανα-
φέρω κι ονόµατα; Στην Ηµαθία Πρόεδρος οµάδας παραγω-
γών –δικό σας στέλεχος- παραιτήθηκε γιατί του έγινε
µήνυση. Γιατί; ∆ιότι έκαναν κοµµατικά παιχνίδια εν όψει εκλο-
γών και δεν επέστρεφαν τα λεφτά στους αγρότες.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Και οικονοµικά.

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Και οικονοµικά, κύριε Υπουργέ.
Αυτή είναι η αλήθεια. Και οι αγρότες µας πρέπει να την ξέ-

ρουν.
Βεβαίως, εσείς την ξέρετε, αλλά δεν τη λέτε.
Από εκεί και πέρα, εσείς µιλήσατε στον Κανονισµό για το

βαµβάκι, το κρασί κλπ. Το 2004 ο Κανονισµός, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, που έγινε για το βαµβάκι, ήταν ο καλύτερος
Κανονισµός που µπορούσε να γίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Να σας θυµίσω ότι εσείς είχατε επιλέξιµα και µη επιλέξιµα.
Τα θυµάστε; Μήπως τα ξεχάσατε;

Στο κρασί έγιναν οι καλύτερες ρυθµίσεις. Έγιναν οι καλύ-
τερες ρυθµίσεις για τους νέους αγρότες και τις µικρές εκµε-
ταλλεύσεις.

Στον καπνό, δε, διασφαλίστηκαν τα χρήµατα των καπνο-
παραγωγών µέχρι το 2013.

Να σας θυµίσω ότι το 2003, µε Προεδρία της χώρας µας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έµειναν απ’ έξω…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Τζαµτζή, έχει
τελειώσει ο χρόνος σας.

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: …από τη συµφωνία αναθεώρησης
ο καπνός, το βαµβάκι, το λάδι, τα εσπεριδοειδή, το κρασί, τα
τεύτλα.

Για τα τεύτλα που µας κατηγορείτε, εµείς και η Πολωνία

καταψηφίσαµε την πρόταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ξε-
χνάτε ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι είκοσι επτά χώρες;

Εκατοντάδες επιχειρήσεις τα χρόνια αυτά…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο

χρόνος σας. Πόσες φορές πρέπει να σας το πει κάποιος,
κύριε συνάδελφε;

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: …έχουν µπει µέσα στα προγράµ-
µατα για τη βελτίωση και των υποδοµών τους, αλλά ιδιαίτερα
των υποδοµών στην εµπορία και στην τυποποίηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ∆εν έχετε άλλο
χρόνο. Παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Μία κουβέντα για την κτηνοτρο-
φία, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Μία κουβέντα. ∆εν
µπορείτε να διπλασιάζετε το χρόνο σας. Σας παρακαλώ ολο-
κληρώστε.

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Μία κουβέντα, κυρία Πρόεδρε.
Μη µε αναγκάσετε να µιλήσω για διαφορετική µεταχείριση
στους εκπροσώπους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Καµµία διαφορε-
τική µεταχείριση. Βοηθήστε το Προεδρείο να λειτουργήσει.

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Στην κτηνοτροφία, που µας κα-
τηγορείτε, για πρώτη φορά το 2007 οι κτηνοτρόφοι µας
πήραν 300.000.000 άτοκο δάνειο για µία πενταετία και τον
πρώτο χρόνο τον εξαιρέσαµε κιόλας.

Τέλος, µιλήσατε για τον ΟΓΑ. Για ποιον ΟΓΑ µιλάτε; Εκα-
τόν εβδοµήντα (170) ευρώ ήταν η σύνταξη του ΟΓΑ. Την πή-
γαµε ήδη στα 350 ευρώ. Και θα έχουµε καινούργια αύξηση
στη σύνταξη του ΟΓΑ.

∆εν µπορείτε να κοροϊδέψετε κανέναν!
Τέλος, το µόνο που θέλω να πω –και κλείνω, κυρία Πρόε-

δρε- είναι ότι, όπως είπα και πριν, περίµενα να ακούσω προ-
τάσεις από το ΠΑΣΟΚ είτε για την «πράσινη ανάπτυξη» που
λένε, είτε άλλες προτάσεις. ∆υστυχώς, δεν έχετε προτάσεις,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Εµείς έχουµε συγκροτηµένη
αγροτική πολιτική. Κάνουµε αγώνα. Ξεκινήσαµε το διάλογο
µε τους αγρότες. Ενεργοποιήσαµε το Συµβούλιο Αγροτικής
Πολιτικής.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Τζαµτζή, επι-
τέλους!

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Πολύ σύντοµα θα έρθει άλλο ένα
νοµοσχέδιο στη Βουλή για τον αγροτικό τοµέα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα απαντήσετε και
αντί του Υπουργού;

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Και να είστε σίγουροι -µην παίρ-
νουν τα µυαλά σας αέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του
ΠΑΣΟΚ - ότι δεν ήρθε µαζί σας ο αγροτικός κόσµος. Ο αγρο-
τικός κόσµος στηρίζει Νέα ∆ηµοκρατία, στηρίζει Κώστα Κα-
ραµανλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεχίζουµε µε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Μωραΐτη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η
αντιαγροτική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κυ-
βερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ τα προη-
γούµενα χρόνια επιβεβαιώνεται πλήρως από τις αρνητικές
συνέπειες στο εισόδηµα των φτωχοµεσαίων αγροτών. Ακόµα
και σε αυτά τα προϊόντα που παράγει η χώρα, έχουµε εισα-
γωγές.

Το 2008 το καθαρό αποπληθωρισµένο αγροτικό εισόδηµα
µειώθηκε κατά 8%. Το διάστηµα 2000 – 2008 µε κυβερνήσεις
της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ το κόστος αυξήθηκε
κατά 25%, ενώ οι τιµές του παραγωγού µόλις κατά 14%. Το
άνοιγµα της ψαλίδας ανάµεσα στις τιµές παραγωγού και κα-
ταναλωτή, ειδικότερα σ’ αυτά τα προϊόντα που ελέγχουν µο-
νοπωλιακοί όµιλοι, έχουν εκτοξευθεί στα ύψη. Οι τιµές
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βασικών αγροτικών εφοδίων, λιπασµάτων υπερδιπλασιάστη-
καν, εξανεµίζοντας παραπέρα το ήδη πενιχρό εισόδηµα της
φτωχοµεσαίας αγροτιάς.

Ο εκφυλισµός και η κατάργηση των ελάχιστων εγγυηµέ-
νων τιµών, που µας οδήγησαν οι αναθεωρήσεις της ΚΑΠ,
έχουν σαν αποτέλεσµα την κατάρρευση των τιµών παραγω-
γού σε όλα τα προϊόντα ζωικής και φυτικής παραγωγής, σι-
τηρά, βαµβάκι, γάλα, κρέας, λάδι, ενώ άλλα αφανίστηκαν
στην κυριολεξία, όπως ο καπνός και τα τεύτλα.

Χαρακτηριστικά παραδείγµατα της ασυδοσίας και της αι-
σχροκέρδειας των βιοµηχάνων είναι ότι η τιµή του ψωµιού
είναι δεκαπλάσια από την τιµή του σιταριού. Η τιµή στο γάλα,
µε τα καρτέλ, είναι τρεισήµισι φορές πάνω στον καταναλωτή
από την τιµή του κτηνοτρόφου. Τα 500.000.000 που αναγκά-
στηκε να δώσει η Κυβέρνηση µέσω του ΕΛΓΑ κάτω από τις κι-
νητοποιήσεις της µικροµεσαίας αγροτιάς µόνο ψίχουλα
µπορεί να χαρακτηριστούν τη στιγµή που µε ευθύνη των κυ-
βερνήσεων και της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ πα-
λαιότερα, πέρα από τη καθήλωση των τιµών στα αγροτικά
προϊόντα συναποφάσισαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση την κα-
θήλωση των επιδοτήσεων που αποτελούν µεγάλο µέρος του
εισοδήµατος των αγροτών για να φθάνει φθηνό προϊόν
στους βιοµήχανους. Καθηλώσατε τις επιδοτήσεις µέχρι το
2013 σε τιµές του 2001.

Και µε τα χαράτσια του ΟΣ∆Ε, των παρακρατήσεων, εξα-
νεµίζεται παραπέρα το αγροτικό εισόδηµα. Φέτος, παρά τις
διαβεβαιώσεις ότι δεν θα επιβαρύνονται οι αγρότες, αυτό δεν
συµβαίνει. Μεγάλο µέρος των αγροτών, οι µισοί στην κυριο-
λεξία, πληρώνουν τα χαράτσια στη γαλαζοπράσινη ΠΑΣΕΓΕΣ
που συµπεριφέρεται σαν φοροεισπρακτικός µηχανισµός και
µε αυταρχικό τρόπο απέναντι στους αγρότες. Πληρώνουν οι
αγρότες, αν και το εισόδηµά τους προέρχεται 100% από
αγροτικές δραστηριότητες. Πληρώνουν αυτοί που έχουν
απλήρωτες τις ασφαλιστικές εισφορές στον ΟΓΑ. Αυτοί ξε-
περνούν το 40% και σε φτωχές, άγονες περιοχές ξεπερνούν
το 50%. Εκεί τους κατάντησε η πολιτική των κυβερνήσεων,
χρόνια τώρα. Σήµερα, δεν έχουν βιβλιάρια υγείας και αύριο
δεν θα έχουν σύνταξη. Για όλα αυτά κουβέντα οι προλαλή-
σαντες από τη µεριά του ΠΑΣΟΚ, γιατί το ΠΑΣΟΚ είναι ο
πρώτος διδάξας. Επέβαλε, όντως, τα χαράτσια σαν κυβέρ-
νηση το 2002. Και τα συνέχισε µε θρησκευτική ευλάβεια η
Νέα ∆ηµοκρατία. Και όµως σήµερα ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ
δήλωσε ότι είναι αντίθετος µε αυτά τα χαράτσια.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας είναι ριζικά αντίθετο µε
αυτή την επιβολή των χαρατσιών και των παρακρατήσεων.
Ζητάει εδώ και τώρα να µην πληρώσουν οι αγρότες και αυτοί
που έχουν απλήρωτο τον ΟΓΑ. Να επιστραφούν τα χρήµατα
σε όσους αγρότες έχουν πληρώσει µέχρι σήµερα. Αυτό το
µέτρο να επεκταθεί και για τη θεώρηση των βιβλιαρίων του
ΟΓΑ. Να γίνει αυτό που έγινε στη Ζώνη για τους εργατοτε-
χνίτες που κατάφεραν νοµοθετική ρύθµιση µετά από αγώνα.
Να µην πληρώσουν οι συνταξιούχοι αγρότες και οι εργατοα-
γρότες που παλεύουν για ένα µεροκάµατο για να συµπλη-
ρώσουν το αγροτικό τους εισόδηµα. Οι φτωχοί
εργατοαγρότες των πέντε και των επτά χιλιάδων πληρώνουν
αλλά δεν πληρώνουν οι µεγαλοαγρότες των πενήντα και των
εκατό χιλιάδων. Εδώ να πάρει θέση και το ΠΑΣΟΚ. Όµως να
το κάνει, γιατί για το ΠΑΣΟΚ δεν φταίει η κοινή αγροτική πο-
λιτική. Λέει ότι είναι θέµα διαχείρισης, ανικανότητας της Κυ-
βέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας. Το ίδιο έλεγε και η Νέα
∆ηµοκρατία όταν ήταν κυβέρνηση το ΠΑΣΟΚ. Είναι και οι δύο
οπαδοί της ίδιας αντιλαϊκής, αντιαγροτικής πολιτικής. Οι
ρόλοι αλλάζουν σύµφωνα µε το ποιος είναι στην κυβέρνηση
και ποιος είναι στην αντιπολίτευση. Όµως, τα αποτελέσµατα
είναι τα ίδια. Τα θύµατα είναι οι φτωχοµεσαίοι αγρότες.

Κύριοι της Κυβέρνησης και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, µπορείτε να µας πείτε σήµερα πόσα θα πάρει ένας συ-

νταξιούχος που θα βγει στη σύνταξη µετά από δέκα χρόνια;
Θα πάρει λιγότερα από έναν σηµερινό συνταξιούχο γιατί µε
νόµο του ΠΑΣΟΚ κάθε χρόνο αφαιρείτε από αυτό το προνοι-
ακό επίδοµα για να φτάσει το 2020 να µην υπάρχει γι’ αυτούς
τους αγρότες που θα βγουν τότε στη σύνταξη. Αυτή είναι η
πολιτική σας που σκορπάει φτώχεια και ερηµώνει την ύπαι-
θρο. Κάθε χρόνο πάνω από είκοσι χιλιάδες αγρότες περνούν
στην ανεργία. Σε αυτούς προστίθενται αρκετές εκατοντάδες
ανέργων από αγροτικές βιοµηχανίες που κλείνουν. Το έλ-
λειµµα στο εµπορικό ισοζύγιο από πλεονασµατικό που ήταν,
πριν την ένταξη της χώρας στην ΕΟΚ, σήµερα αγγίζει τα
4.000.000.000. Αυτός είναι ο παράδεισος που είχατε υπο-
σχεθεί στους αγρότες.

Την ίδια και χειρότερη κατάσταση βιώνουν οι φτωχοµε-
σαίοι κτηνοτρόφοι. Το µεγάλο κόστος παραγωγής από τη
µια, η καθήλωση των τιµών σε γάλα και κρέας για αρκετά
χρόνια κάτω από το κόστος παραγωγής, τους έχει οδηγήσει
σε απόγνωση και στο µάζεµα της ζωικής παραγωγής σε λίγα
χέρια. Αυτή η αντιαγροτική πολιτική επιφυλάσσει την ίδια
τύχη και στους φτωχούς ψαράδες. Η κοινή αλιευτική πολι-
τική όχι µόνο δεν στηρίζει τους βιοπαλαιστές παράκτιους ψα-
ράδες, αλλά απεναντίας η µερίδα του λέοντος από τα
χρήµατα για την αλιεία δίνονται για να βγουν έξω από το
επάγγελµα οι φτωχοί ψαράδες. ∆ίνονται για την καταστροφή
και την απόσυρση σκαφών, για πρόωρες συντάξεις, για
ιχθυοκαλλιέργειες.

Θέλω να πω δύο κουβέντες για τα δάση, γιατί βρισκόµαστε
στην αρχή της καλοκαιρινής περιόδου και εν µέσω πυρκα-
γιών. Οι ευθύνες των κυβερνήσεων όλων των προηγούµενων
χρόνων είναι τεράστιες. Έχουν παραδώσει τα δάση στο
έλεος των καταπατητών, των οικοπεδοφάγων, όλων εκείνων
που πλουτίζουν από την εµπορευµατοποίηση της γης. Αυτή
η πολιτική είναι πλήρως ενταγµένη στις οδηγίες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που αντιµετωπίζει τα δάση και γενικότερα το
περιβάλλον µε τους νόµους της αγοράς, τους νόµους του
κέρδους.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, σε αντίθεση µε όλα τα
κόµµατα του ευρωµονόδροµου που έχουν ευαγγέλιο της
αγροτικής τους πολιτικής την κοινή αγροτική πολιτική, χρό-
νια τώρα, παλεύει µε συνέπεια αυτήν την αντιαγροτική πολι-
τική. Καλεί σε ανυπακοή, απειθαρχία, σύγκρουση µε την
ΚΑΠ, την φτωχή αγροτιά. Προβάλλει τον άλλον δρόµο ανά-
πτυξης για την αγροτική οικονοµία που θα στηρίζεται στην
αξιοποίηση των παραγωγικών δυνατοτήτων της χώρας, στην
κάλυψη των διατροφικών αναγκών του λαού µας. Η πρόταση
του ΚΚΕ έρχεται σε σύγκρουση µε την κοινή αγροτική πολι-
τική, µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Εµπορίου, µε τους εµπο-
ροβιοµήχανους, µε τις πολυεθνικές τροφίµων, αλλά
συµφέρει τη φτωχή εργατιά, την εργατική τάξη, τα φτωχά,
λαϊκά στρώµατα των πόλεων και της υπαίθρου.

Κύριε Υπουργέ, να πάρετε θέση, γιατί στην ενεργοποίηση
των δικαιωµάτων, πληρώνουν χρήµατα για την εξισωτική
αποζηµίωση. Τους ζητάνε 40 έως 50 ευρώ. Να πάρετε θέση
ότι αυτό είναι παράνοµο. Πέρα από αυτό, σας δηλώνω ότι
καταργήσατε τις µειονεκτικές και προβληµατικές περιοχές
για το ποιοτικό παρακράτηµα στο γάλα. Ήδη, σήµερα, µας
κατήγγειλαν ότι σε αρκετές περιοχές πρέπει να έχουν πάνω
από δέκα τόνους γάλα για να πάρουν το ποιοτικό παρακρά-
τηµα. Κρατάτε τα χρήµατα από τους πολλούς και τα µοιρά-
ζετε στους λίγους. Να πάρετε τώρα θέση, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Η Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αµανατίδου έχει το λόγο.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Η επερώτηση του
ΠΑΣΟΚ που συζητάµε σήµερα, θίγει µια σειρά προβληµάτων
που έχουν επισηµανθεί και από τον ΣΥΡΙΖΑ σε σχετικά πρό-
σφατη επερώτησή µας, εν µέσω, µάλιστα κινητοποιήσεων
αγροτών σε όλη τη χώρα.
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Κύριε Υπουργέ, πρέπει να λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν σας
αυτά που ανέδειξαν οι φετινές κινητοποιήσεις και τα µπλόκα.
Ήταν πρώτον τα χρονίζοντα προβλήµατα της ελληνικής γε-
ωργίας και δεύτερον η απελπιστική θέση στην οποία έχουν
περιέλθει οι µικροµεσαίοι αγρότες στη χώρα µας. Επειδή µι-
λάµε για την Ελλάδα, ξέρουµε ότι οι οικογενειακές επιχειρή-
σεις αποτελούν την αγροτιά και τους παραγωγικούς κλάδους
στη χώρα µας. Έγινε πια φανερό στον πλέον δύσπιστο ή και
αισιόδοξο πολίτη ότι ο αγροτικός τοµέας βρίσκεται µπροστά
σε κρίσιµη καµπή, ίσως στην κρισιµότερη, της µεταπολιτευ-
τικής περιόδου. Και ακόµη, ότι στα επόµενα χρόνια κρίνεται
εάν θα υπάρξει η ελληνική γεωργία ως παραγωγικός τοµέας
ή σαν ένα υπολειµµατικό µέγεθος µιας εγκαταλελειµµένης
υπαίθρου.

Η αναθεώρηση της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, η διεύ-
ρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε νέες χώρες, το πλαίσιο
συµφωνίας στον Παγκόσµιο Οργανισµό Εµπορίου για τα
αγροτικά και η πολιτική των ελληνικών κυβερνήσεων τα τε-
λευταία είκοσι χρόνια, έχουν διαµορφώσει ένα πολύ δυσµε-
νές περιβάλλον που κάνει σχεδόν αδύνατη την άσκηση
αγροτικής δραστηριότητας για την πλειοψηφία των µικροµε-
σαίων αγροτών. Η ουσία του αγροτικού προβλήµατος δεν
βρίσκεται στην εφαρµογή κάποιων ευνοϊκών ρυθµίσεων, στις
ευκαιριακές ενισχύσεις και αποζηµιώσεις που διεκδίκησαν
για πολλοστή φορά οι αγρότες µας βγαίνοντας στους δρό-
µους έστω και εάν αυτές είναι απαραίτητες για να βγει η χρο-
νιά, αλλά σε αυτό καθ’ αυτό το µέλλον της ελληνικής
γεωργίας και του αγροτικού κόσµου. Τι θα παράγουν, πού
θα πουλήσουν, σε ποιες τιµές, µε ποια προοπτική επιβίωσης
στο άµεσο και απώτερο µέλλον είναι τα ζητήµατα που θα
πρέπει να απαντήσει µία κυβέρνηση που σέβεται τους πολί-
τες αυτής της χώρας.

Όλα τα προϊόντα φέτος (σιτηρά, ρύζι, καλαµπόκι, λάδι, κα-
πνός, βαµβάκι, σταφύλια, κρασί, πατάτες, κτηνοτροφικά
προϊόντα κ.α.) αντιµετωπίζουν τρία κοινά και οξύτατα προ-
βλήµατα. Πρώτον, την απότοµη πτώση των τιµών παραγω-
γού σε συνδυασµό µε τη διόγκωση του κόστους παραγωγής.
∆εύτερον, την αδυναµία διάθεσης της παραγωγής παρά τις
εξευτελιστικές τιµές. Τρίτον, τα προϊόντα που φθάνουν στον
καταναλωτή σε υψηλότερες από πέρυσι τιµές.

Οι αγρότες, ιδιαίτερα οι µικροµεσαίοι, πληρώνουν τώρα τη
συναίνεση των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆η-
µοκρατίας, τις νεοφιλελεύθερες επιλογές της Κοινής Αγρο-
τικής Πολιτικής που µέσα στο κλίµα των κατευθύνσεων που
διαµορφώνει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Εµπορίου, τα κέρδη
των οικονοµικά ισχυρών µπαίνουν πάνω από τους µικροµε-
σαίους παραγωγούς και τους καταναλωτές. Έτσι, οι περιο-
ρισµοί στην παραγωγή, οι µειώσεις στις επιδοτήσεις και οι
αθρόες εισαγωγές οµοειδών και συνήθως κατώτερης ποιό-
τητας προϊόντων οδηγούν, το ένα µετά το άλλο, τα προϊόντα
σε βαθιά και µακροχρόνια κρίση.

Το δυσµενές περιβάλλον που διαµορφώθηκε από την νέα
Κοινή Αγροτική Πολιτική στους νόµους της αγοράς και τις
επιλογές της Κυβέρνησης, έχει δραµατικές επιπτώσεις στους
αγρότες, όταν συνδυάζεται µε την κερδοσκοπική ασυδοσία
του εµποροβιοµηχανικού κεφαλαίου και την έλλειψη ουσια-
στικού ελέγχου στις τιµές, στις εισαγωγές και στην ποιότητα
των προϊόντων και τροφίµων και βέβαια µε την ανυπαρξία ου-
σιαστικά συνεταιριστικών οργανώσεων που κάτω από άλλες
συνθήκες θα µπορούσαν να παρεµβαίνουν σε όλο το κύ-
κλωµα παραγωγής, επεξεργασίας και διάθεσης των προϊό-
ντων για λογαριασµό και προς όφελος των αγροτών.
Ολοκληρωµένη διαχείριση λέγεται, κύριε Υπουργέ, αυτό. Την
έχουµε ξεχάσει.

Ταυτόχρονα µε τους παραπάνω βασικούς στόχους χρειά-
ζεται εφαρµογή πολιτικής αυτοδυναµίας της χώρας σε βα-
σικά τρόφιµα, έλεγχος εισαγωγών και βελτίωση του

ισοζυγίου αγροτικών προϊόντων. Το εµπορικό ισοζύγιο αγρο-
τικών προϊόντων εξελίσσεται αρνητικά. Χρειάζεται έλεγχος
των εισαγωγών, ιδιαίτερα από τρίτες χώρες.

Παράλληλα, χρειάζεται προβολή των ελληνικών προϊόντων
στο εξωτερικό και αναζήτηση νέων αγορών και άλλα πολλά,
όπως διαφήµιση, προώθηση, δραστικό περιορισµό της ψαλί-
δας τιµών παραγωγού-καταναλωτή µε παρέµβαση στη δια-
µόρφωση των τιµών, έλεγχο της δράσης των µεσαζόντων και
των µονοπωλιακών κυκλωµάτων, ενεργοποίηση συνεταιρι-
σµών στην παραγωγή, στη συγκέντρωση, στη διακίνηση και
εµπορία τους, ώστε να διασφαλιστεί το εισόδηµα των µικρο-
µεσαίων αγροτών, όπως και η αγοραστική δύναµη µισθών και
συντάξεων, µείωση κόστους παραγωγής µε έλεγχο στις τιµές
των αγροτικών εφοδίων.

Χρηµατοδότηση. Καθιέρωση νέου συστήµατος χρηµατο-
δότησης των αγροτικών εκµεταλλεύσεων και οµάδων παρα-
γωγών, ουσιαστικός έλεγχος των δανειοδοτήσεων από την
Αγροτική Τράπεζα της Ελλάδος που εξυπηρετούν πελατεια-
κές σχέσεις, ασφάλιση αγροτικής παραγωγής, κρατική χρη-
µατοδότηση για τον ΕΛΓΑ για να καλύπτει 100% κάθε ζηµιά
σε όλα τα στάδια της παραγωγής, καθώς και το ζωικό και φυ-
τικό κεφάλαιο.

Συνεταιρισµοί. Στήριξη των υγιών συνεταιρισµών και οµά-
δων παραγωγών, ψήφιση νέου νόµου που θα εξασφαλίσει
την αναγέννηση, τη δηµοκρατική λειτουργία και δράση των
οργανώσεων προς όφελος των µελών τους. Σήµερα ει-
σπράττουµε το λογαριασµό από την καταστροφή του αγρο-
τοσυνεταιριστικού κινήµατος της χώρας όπου τον
κοµµατισµό, στον οποίο συνέβαλαν και τα δύο µεγάλα κόµ-
µατα, δυστυχώς, ανέχθηκαν και αποδέχθηκαν οι ίδιοι οι
αγρότες.

Νέοι αγρότες. Εκπόνηση προγραµµάτων εκπαίδευσης
νέων αγροτών και ενίσχυση της επιχειρηµατικής τους προ-
σπάθειας µε γενναία κίνητρα, αλλά και προγράµµατα πολιτι-
στικής ανάπτυξης της υπαίθρου. Εδώ θέλω να πω ότι οι νέοι
αγρότες αυτή τη στιγµή είναι στο έλεος των τραπεζών, διότι
µε τα σχέδια βελτίωσης δεν έχει περπατήσει τίποτε και είναι
καταχρεωµένοι. ∆εν έχετε κάνει τίποτε.

Στήριξη της ποιοτικής γεωργίας µε ολοκληρωµένο πρό-
γραµµα ανάπτυξης της βιολογικής γεωργίας και κτηνοτρο-
φίας, καθώς και εξειδικευµένα µέτρα στήριξης της
παραδοσιακής γεωργίας µε στόχο την παραγωγή προϊόντων
ονοµασίας προέλευσης, γεωγραφικής περιοχής προέλευσης
κ.λπ..

Πρέπει να κατανοήσουµε όλοι και κύρια οι ίδιοι οι αγρότες
ότι κρίσιµη προϋπόθεση για την προώθηση της εναλλακτικής
πολιτικής στον αγροτικό τοµέα είναι η ανάπτυξη ενός ριζο-
σπαστικού κινήµατος µικροµεσαίων αγροτών µακριά από τις
πρακτικές των γραφειοκρατικών κορυφών του αγροτοσυνδι-
καλιστικού και αγροτοσυνεταιριστικού κινήµατος, καθώς και
την προώθηση της κοινής δράσης µε το κίνηµα των µικροµε-
σαίων αγροτών σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο.

Επίσης, χρειάζεται συµπαράταξη µε τα πολύµορφα κινή-
µατα κατά της νεοφιλελεύθερης παγκοσµιοποίησης που είναι
αντίθετα µε τις αντιαγροτικές και άλλες ρυθµίσεις του Πα-
γκόσµιου Οργανισµού Εµπορίου, µε στόχο την προώθηση
διεθνών συµφωνιών που θα λαµβάνουν σοβαρά υπ’ όψιν τα
συµφέροντα των µικροµεσαίων αγροτών του βορρά και του
νότου. Ο Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς µε αυτές
τις διαχρονικές του θέσεις και απόψεις είναι φύσει και θέσει
σύµµαχος των αγροτών.

Θέλω να πω ένα τελευταίο για τον ΟΣ∆Ε στον οποίο ανα-
φέρθηκε ο συνάδελφος κ. Τζαµτζής. Θέλω να αναφέρω ότι
υπήρξε σύγχυση στους συνεταιρισµούς και δεν έχει µέχρι
σήµερα ξεκαθαρίσει, δεν έχουν πιστωθεί…

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Τρείς ανακοινώσεις έχω κάνει, κυρία συ-
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νάδελφε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υπουργέ, θα

έχετε το λόγο σε λίγο.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Τα χρήµατα, κύριε

Υπουργέ, που έχουν δώσει οι αγρότες για την ενεργοποίηση
των δικαιωµάτων τους, έχουν δοθεί εκεί που έπρεπε, δηλαδή,
πίσω στους αγρότες; ∆ιότι γνωρίζουµε όλοι ότι είµαστε η
µόνη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που πληρώνουν οι αγρό-
τες µας την ενεργοποίηση των δικαιωµάτων τους. Σας είχαµε
ζητήσει ως Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς να επι-
στραφούν τα χρήµατα µέσω αυτής της κρίσης που επέρχεται
και στη χώρα µας, του ΟΣ∆Ε, για το 2007 και το 2008. Είµα-
στε στο 2009 και συνεχίζουν να πληρώνουν, διότι δηµιουρ-
γήθηκε σύγχυση.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Το τελευταίο είναι δικό σας. Εµείς εί-
παµε από το 2009.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα ήθελα να ανα-
κοινώσω στο Τµήµα ότι ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. Κωνστα-
ντίνος Καρτάλης ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας του στο
εξωτερικό.

Το Τµήµα εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το Τµήµα ενέκρινε.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ

κ. Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου ένα πρώτο σχόλιο για το

ζήτηµα του Μουσείου της Ακροπόλεως, για το οποίο ελέ-
χθησαν διάφορα. Εγώ εκείνο το οποίο θα ήθελα να πω από
την πλευρά του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού είναι ότι κατ’
αρχάς πρόκειται να ζήσουµε ένα σηµαντικό γεγονός, τα
εγκαίνια ενός σπουδαίου, όπως θέλουµε να ελπίζουµε ότι θα
είναι, µουσείου, όχι µόνο, γιατί εκεί βρίσκουν τον αρµόζοντα
χώρο εκθέσεως σηµαντικά πολιτιστικά στοιχεία της ιστορίας
και του παρελθόντος µας, αλλά και γιατί κατ’ εξαίρεσιν ζή-
σαµε στον τόπο µας έναν ενδιαφέροντα αρχιτεκτονικό διά-
λογο. Για λίγο αισθανθήκαµε ότι µπορούµε να νιώσουµε ως
Βερολίνο, µπορούµε να νιώσουµε ως Παρίσι, υπό την έννοια
ότι για λίγο υπήρξε µία ενδιαφέρουσα συζήτηση για το πώς
έπρεπε να χτιστεί αυτό το Μουσείο, για το πώς έπρεπε να
είναι η µορφή του και εποµένως αυτό από µόνο του είναι µία
πολιτιστική κατάκτηση.

Νοµίζω ότι δεν ταιριάζει στη Βουλή των Ελλήνων µία από-
πειρα από οποιαδήποτε πλευρά µικροκοµµατικής εκµεταλ-
λεύσεως του γεγονότος αυτού. Το να βλέπουµε πάλι, για µία
ακόµη φορά, τα δύο µεγάλα κόµµατα να τσακώνονται για τη
δόξα και για τις δάφνες για το συγκεκριµένο Μουσείο. Νο-
µίζω ότι είναι φθηνό στην παρούσα φάση. Το σηµαντικό είναι
ότι έγινε ένα µεγάλο έργο, ότι προφανώς οφείλουµε να τι-
µήσουµε όλους τους ανθρώπους που συνέβαλαν στη δηµι-
ουργία αυτού του έργου. Προφανώς, υπάρχουν άνθρωποι
και από τις δύο παρατάξεις που συνέβαλαν στη δηµιουργία
αυτού του έργου. Ο ακριβής επιµερισµός ότι κάποιος έκανε
το τόσο ή κάποιος έκανε το λίγο παραπάνω, νοµίζω ότι δεν
ταιριάζει στην περίσταση και στη στιγµή.

Το δεύτερο που θέλω να πω –και έρχοµαι στο συγκεκρι-
µένο θέµα το οποίο συζητάµε- είναι το εξής: Εγώ δεν είµαι
επαΐων της αγροτικής πολιτικής -να το δηλώσω εδώ στην αρ-
χική µου τοποθέτηση- άκουσα όµως µία ενδιαφέρουσα το-
ποθέτηση από τον κύριο Υπουργό, η οποία έθετε ορισµένες
ας το πω γενικές αρχές και παραδοχές. Περισσότερο θα
ήθελα να µιλήσω γι’ αυτό.

Το πρώτο που θα ήθελα να πω είναι ότι πιστεύω πως κα-

νένας αγρότης, όπως και κανένας άνθρωπος δεν θέλει να ζει
σε µία λογική επιδοτήσεων, σε µία λογική παροχής εισοδή-
µατος από το κράτος, ειδικώς όταν εργάζεται. Θέλει να ζει
από αυτό το οποίο παράγει, από αυτό το οποίο είναι το
προϊόν του και από το κέρδος το οποίο αποκτά.

Άρα, εδώ επιτρέψτε µου να εντοπίσω µία πρώτη παθογέ-
νεια -δεν λέω ότι είναι ελληνική αυτή η παθογένεια, προφα-
νώς είναι µία παθογένεια ευρύτερα της ευρωπαϊκής
αγροτικής πολιτικής- η οποία αναγνωρίζει τι; Ότι τελικώς οι
αγρότες αυτοτελώς από το εισόδηµά τους δεν µπορούν να
ζήσουν επαρκώς, δεν µπορούν να πληρώσουν για τη σύνταξή
τους –γιατί και αυτό είναι ένα στοιχείο του κόστους της ζωής
τους- δεν µπορούν να εξασφαλίσουν ασφάλεια για τις κατα-
στροφές που τυχόν επέρχονται, γιατί είναι κινδυνώδης η δρα-
στηριότητά τους, καθώς εξαρτάται από τα καιρικά
φαινόµενα.

Αυτό, όµως, ήδη είναι ένα πρόβληµα και πρέπει κανείς να
εξετάσει το γιατί. Αυτό, νοµίζω, είναι η ρίζα του αγροτικού
προβλήµατος και η ρίζα του προβλήµατος της αγροτικής πο-
λιτικής. Μοιραία, λοιπόν –και αυτό είναι το ενδιαφέρον στοι-
χείο το οποίο βρίσκω στην τοποθέτηση του Υπουργού-
πρέπει να συζητήσουµε γι’ αυτό, που είναι οι πολιτικές που
αναπτύχθηκαν όλα αυτά τα χρόνια µέσα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, οι πολιτικές που αναπτύχθηκαν σε παγκόσµιο επί-
πεδο, διότι είναι προφανές ότι αυτές οι πολιτικές για κάποιο
λόγο δεν έχουν κατορθώσει να διασφαλίσουν αυτές τις προ-
ϋποθέσεις, δηλαδή ότι ο αγρότης θα ζει από τη δουλειά και
το εισόδηµά του και δεν θα έχει ανάγκη από καµµία συµπα-
ράσταση από κανέναν άλλον. ∆εν θα µεταφέρει δηλαδή τε-
λικά την ευθύνη της δικής του επιβιώσεως στο υπόλοιπο
κοινωνικό σύνολο. Αυτό είναι οι επιδοτήσεις, τα 500.000.000
ευρώ τα οποία χρειάστηκε να δώσετε, αυτό είναι ο ΕΛΓΑ,
στον οποίο τελικώς δεν κατεβλήθησαν ποτέ τα χρήµατα που
έπρεπε να καταβληθούν από την πλευρά των αγροτών προ-
κειµένου να έχουν ασφάλιση και να µην χρειάζεται να προ-
σφεύγουν για την αποζηµίωση διαρκώς στο κράτος. Γιατί
τελικώς έτσι δηµιουργούµε ελεύθερους ανθρώπους, όταν οι
άνθρωποι από τη δουλειά τους κερδίζουν τη ζωή τους, πλη-
ρώνουν τη σύνταξή τους και δεν χρειάζονται άλλου τύπου
συµπαραστάσεις, ούτε να κατεβάζουν τα τρακτέρ, ούτε να
κλείνουν τους δρόµους, ούτε να έρχονται να διαδηλώσουν
στην Αθήνα, ούτε να κατεβάζουµε τα ΜΑΤ. ∆εν χρειάζονται
όλα αυτά τα πράγµατα. Γιατί; Γιατί σε τελευταία ανάλυση,
µπορούν να κερδίσουν τη ζωή τους.

Γιατί, όµως, δεν έχει συµβεί αυτό; ∆εν έχει συµβεί αυτό -
επιτρέψτε µου εδώ να τοποθετηθώ, κυρία Πρόεδρε- διότι,
επαναλαµβάνω, σε τελευταία ανάλυση είµαστε δέσµιοι µίας
ιδεολογικής προκατάληψης. Και η ιδεολογική προκατάληψη
στην οποία είµαστε δέσµιοι, η Ελλάδα, η Ευρωπαϊκή Ένωση,
σε µεγάλο βαθµό ο κόσµος είναι η παγκοσµιοποίηση. Με
έναν παράλογο τρόπο έχει δηµιουργηθεί µία πίστη, ότι όσο
ανοίγουµε τις αγορές, αυτό υποχρεωτικά είναι καλό για
όλους. Αυτό είναι ένας παραλογισµός, ένα ιδεολόγηµα και
κυρίως είναι κάτι το οποίο βλέπει τα πράγµατα σε ένα µα-
κροεπίπεδο, εξαφανίζοντας όλα τα µεσαία και µικροεπίπεδα,
τα οποία, όµως, είναι πολύ σηµαντικά για τη λειτουργία των
παραγωγικών κοινοτήτων. Αυτό το οποίο λέω –και θα το πω
πολύ απλά- είναι το εξής: Εάν µπούµε σε µία λογική –και
έχουµε µπει, δυστυχώς και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης-
απολύτου ανοίγµατος των συνόρων, σηµαίνει ότι ξαφνικά
πράγµατι, όπως είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ, υπάρχει ένα χρηµατιστηριακό προϊόν που λέγεται
«βαµβάκι». Υπάρχει ένα χρηµατιστηριακό πια προϊόν το οποίο
λέγεται «σιτηρά». ∆ιασφαλίζει, όµως, αυτή η παγκόσµια
αγορά τελικώς το εισόδηµα του βαµβακοπαραγωγού ή του
ανθρώπου ο οποίος παράγει σιτηρά; ∆ιότι, εάν δεν το κάνει,
τότε αυτή η αγορά δεν λειτουργεί επαρκώς. Οι αγορές πρέ-
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πει να διασφαλίζουν, σε τελευταία ανάλυση, τη βιωσιµότητα
της παραγωγής. ∆ιότι, εάν καταλήγουν, κύριε Υπουργέ, να
εξαφανίζουν την παραγωγή, έστω µε οικονοµικά επιχειρή-
µατα παγκοσµίου οικονοµικού συµφέροντος -διότι το βασικό
επιχείρηµα είναι ότι, αφού έχουµε φθηνό βαµβάκι στην Ινδία,
τελικώς δεν έχει κανένα νόηµα να παράγουµε βαµβάκι στην
Ελλάδα ή στην Ευρώπη, αφού µπορούµε να βρούµε φθηνό
σιτάρι από τη Σιβηρία, τότε ενδεχοµένως δεν έχει κανένα
νόηµα να έχουµε παραγωγή σιτηρών στη Θεσσαλία- το µε-
γάλο ερώτηµα είναι το εξής, εάν καταλήξουµε να το κάνουµε
αυτό: Πρώτον, είναι πραγµατικό αυτό; ∆ιότι φαίνεται ότι,
εφόσον καταλήγει να είναι χρηµατιστηριακό προϊόν, όχι, δεν
είναι πραγµατικό, διότι εν τέλει διαµορφώνονται ίσως και
ακριβότερα οι τιµές και εκείνοι που τελικώς αποκοµίζουν από
αυτό είναι οι χρηµατιστηριακοί κερδοσκόποι, όχι ο παραγω-
γός, όχι ο καταναλωτής, αλλά όλος ο ενδιάµεσος κύκλος.

Το δεύτερο το οποίο πρέπει κανείς να εξετάσει είναι σε τε-
λευταία ανάλυση, εάν καταλήξουµε να καταστρέψουµε τις
παραγωγικές δοµές µέσα σε µία συγκεκριµένη περιοχή, αυτό
είναι προς όφελος κάποιου; Σίγουρα δεν είναι προς όφελος
των παραγωγών, ενδεχοµένως δεν είναι προς όφελος των
καταναλωτών. Εν τέλει, υπέρ ποίου λειτουργεί όλο αυτό το
σύστηµα;

Αυτό, λοιπόν, το οποίο λέω είναι ότι ειδικά µε τα ερωτή-
µατα τα οποία έχει θέσει η µεγάλη οικονοµική κρίση είναι µία
µεγάλη στιγµή. Καταλαβαίνω ότι όλα τα προβλήµατα της δια-
χείρισης που υπάρχουν στο επίπεδο του τοµέα αγροτικής
ανάπτυξης, µε όλα αυτά τα οποία ανέπτυξαν οι συνάδελφοι
και τα οποία προφανώς είναι επιµέρους ζητήµατα, ούτε έχω
το χρόνο, ούτε και τη γνώση να µπω σε όλα αυτά τα επιµέ-
ρους ζητήµατα, αλλά αυτό που είναι το βασικό είναι ότι θα
πρέπει να αρχίσουµε σε παγκόσµιο, σε ευρωπαϊκό, σε εθνικό
επίπεδο να αµφισβητούµε το ιδεολόγηµα της παγκοσµιοποί-
ησης, να βλέπουµε τα πράγµατα στον τόπο, στο χρόνο, µέσα
στη συγκεκριµένη στιγµή και να εφαρµόζουµε πολιτικές –για
να το πω ξεκάθαρα- που θα προστατεύουν και θα διαφυλάσ-
σουν το εισόδηµα των παραγωγών, των πολιτών, των εθνι-
κών οικονοµιών. Υπ’ αυτήν την έννοια, το εθνικό κράτος
ξαναέρχεται στο επίκεντρο, υπ’ αυτήν την έννοια θα πρέπει
να αποστούµε του ιδεολογήµατος της παγκοσµιοποίησης και
να επανέλθουµε σε αυτό που είναι η ευρωπαϊκή συνεργασία
των κρατών, η παγκόσµια συνεργασία, χωρίς ιδεολογήµατα,
αλλά σε µία ρεαλιστική βάση που πρόκειται να αντιµετωπίζει
κάθε φορά τα προβλήµατα. Νοµίζω ότι µόνο έτσι, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα φθάσουµε πραγ-
µατικά σε µία εξορθολογισµένη αγροτική πολιτική, η οποία
θα διαφυλάσσει το σηµαντικότερο, το εισόδηµα, αλλά και την
περηφάνια των Ελλήνων αγροτών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Το λόγο έχει ο κ. Στρατάκης για πέντε λεπτά, προκειµένου

να δευτερολογήσει.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν περίµενα ότι θα αναλώνατε από τα εί-

κοσι λεπτά της οµιλίας σας τα δεκατρία λεπτά και τριάντα
ένα δευτερόλεπτα χωρίς να πείτε τίποτα για τον αγροτικό
τοµέα. Ειλικρινά, αυτό µε απασχόλησε πάρα πολύ, γιατί όταν
καταναλώνει ο Υπουργός το 60% του χρόνου του για να ανα-
φερθεί σε άλλα ζητήµατα, πέρα από αυτά στα οποία αναφέ-
ρεται η επερώτηση, θεωρώ ότι µάλλον προσπαθεί να ξεφύγει
από τα βασικά ερωτήµατα που µπαίνουν, τα οποία φαίνεται
ότι η Κυβέρνηση δεν µπορεί να απαντήσει. Και αυτό αποδεί-
χθηκε στην πράξη και από τη δική σας οµιλία, αλλά και του
Κοινοβουλευτικού σας Εκπροσώπου.

Κύριε Υπουργέ, το εάν για το αποτέλεσµα που έχουµε στην
Ελλάδα, αιτία είναι η παγκόσµια κρίση, έτσι όπως τουλάχι-

στον προσπαθείτε να το παρουσιάσετε, πρέπει να σας πω το
εξής: Αυτή η κρίση, πριν φανεί εδώ, αυτά τα προβλήµατα
ήταν υπαρκτά. Είναι γνωστό ότι ήταν υπαρκτά τα προβλή-
µατα. ∆εν τα έφερε η διεθνής κρίση, τα έφεραν οι πολιτικές
σας. Αυτό δεν πρέπει να το ξεπερνάτε έτσι, διότι δηµιουργεί
άσχηµες προϋποθέσεις για την όποια πορεία έχετε από εδώ
και πέρα.

Τιµές, κόστος, διεθνής κατάσταση. Είναι γεγονός ότι είµα-
στε σε µία ελεύθερη αγορά. Όµως αυτή η ελεύθερη αγορά
έχει και µηχανισµούς που ελέγχει. Έχει επιτροπές ανταγωνι-
σµού, έχει και διάφορους άλλους µηχανισµούς που ελέγχουν
την κατάσταση και προσπαθούν, άσχετα από το πόσο το κα-
ταφέρνουν ή όχι, να επιβάλλουν τον υγιή ανταγωνισµό. Εδώ,
όµως, τι έχουµε παρατηρήσει; Ότι κυριάρχησε ο αθέµιτος
ανταγωνισµός και σε ό,τι αφορά τα λιπάσµατα. Ήδη εσείς
ως Κυβέρνηση ήρθατε και είπατε, µετά από δικές µας ερω-
τήσεις, ότι «ναι, καταγγέλλουµε ότι υπάρχουν καρτέλ». Και
όµως, «αγρόν αγοράσατε». Τίποτα από εκεί και πέρα δεν
ακούστηκε, πέρα από την καταγγελία του Υπουργείου για το
τι έγινε στην πράξη. Είχατε τη δικαιολογία τότε να λέτε ότι οι
τιµές ήταν ακριβές, διότι ήταν τα καύσιµα ακριβά. Τώρα που
τα καύσιµα έπεσαν, γιατί δεν µειώνονται οι τιµές ανάλογα;
Ποιες είναι οι ποινές που επιβλήθηκαν σε όλους αυτούς που
διαµόρφωσαν αυτήν την κατάσταση και ανέβασαν τόσο πολύ
το κόστος των αγροτικών εφοδίων και των λιπασµάτων στην
προκειµένη περίπτωση;

Εξάλλου, αυτά που προσπαθείτε να επικαλεστείτε δεν
έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα, διότι έχουµε και
άλλες χώρες που και εκεί ήταν ακριβά τα καύσιµα, αλλά οι
τιµές δεν ήταν τόσο αυξηµένες. Άρα, λοιπόν, εδώ υπάρχουν
σκοπιµότητες. Και αυτές τις έχετε υπηρετήσει µε τον καλύ-
τερο τρόπο, γιατί εξυπηρετούν συγκεκριµένα συµφέροντα,
ιδιοτέλειες που είναι στο χώρο σας και αυτά τα ξέρετε, του-
λάχιστον εσείς προσωπικά, πάρα πολύ καλά.

Είπατε γιατί να είναι το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης ενάντια στον Μπαρόζο. Μα, είµαστε ενάντια στον
Μπαρόζο, γιατί εκείνος ουδέποτε λογάριασε τη φωνή της Ελ-
λάδος. Ουδέποτε υπελόγισε τι λέει η Ελλάδα και ποια είναι τα
συµφέροντά της. Πάντα για την όποια απόφαση ρωτούσε
τους Γάλλους και τους Γερµανούς, όπως πολύ καλά επιση-
µάνατε, για τους οποίους δεν θέλετε να κάνουµε καµία ανα-
φορά µήπως και τους θίξουµε. Αυτοί εξυπηρετούν καλώς τα
συµφέροντά τους, αλλά και εµείς κάποια στιγµή, κύριε
Υπουργέ, πρέπει να εξυπηρετήσουµε τα συµφέροντα της
χώρας και να αφήσουµε το «yes men» στους µεγάλους ή
στους οποιουσδήποτε προέδρους οργανισµών.

Βέβαια, κύριε Υπουργέ, µπορεί να µην σας ενδιαφέρουν
αυτά και να χαµογελάτε µε την αγαπητή συνάδελφο, αλλά
είναι πολύ σοβαρά ζητήµατα και ο τρόπος αντιµετώπισης
από την πλευρά της Κυβέρνησης δείχνει ποια είναι η προο-
πτική των µεγάλων ζητηµάτων που πρέπει να λύσουµε ως
χώρα. Από ό,τι φαίνεται, εσείς αγρόν αγοράζετε για όλα αυτά
τα θέµατα µε την αντιµετώπιση που δείχνετε σε αυτής της
µορφής τα ζητήµατα.

Κύριε Υπουργέ, αναφερόµενος στο ΟΣ∆Ε προσπαθήσατε
εδώ να µας παραπλανήσετε και είπατε ότι το ΠΑΣΟΚ επέ-
βαλε αυτήν την κατάσταση.

Ξεχνάτε όµως κάτι ως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης.
Γιατί είπατε ότι ο κ. Παπανδρέου δεν γνωρίζει τα αγροτικά.
Σας πληροφορώ ότι τα γνωρίζει πολύ καλύτερα από εσάς
όπως φαίνεται από την πράξη. ∆ιότι όταν προσπαθείτε να τα
ταυτίσετε δηλαδή την ασκούµενη από το 2004 αγροτική πο-
λιτική µε αυτή που ασκούνταν πριν από το 2004, αυτό λέει
πάρα πολλά. Σηµαίνει ότι δεν έχετε καταλάβει τι έγινε. Ση-
µαίνει ότι για το ΟΣ∆Ε δεν υπήρχε πριν αυτή η τιµή ή αυτό το
κόστος που υπήρχε. Υπήρχε µία διαδικασία που έπαιρναν κά-
ποια χρήµατα από τους αγρότες το 4%. Τώρα έχει πάει στο
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24% και αυτό δεν µας το είπατε. Αυτή η πολιτική ήταν η αιτία,
γιατί κάθε χρόνο υποβάλλονταν δικαιολογητικά, τιµολόγια,
αποδείξεις, διότι η επιδότηση ήταν ανά κιλό, ενώ σήµερα
έχουν αλλάξει τα δεδοµένα και η επιδότηση είναι ανά
στρέµµα και απλά ο παραγωγός υποβάλλει µία απλή αίτηση
που είναι ταυτόσηµη µε αυτή της προηγούµενης χρονιάς.
Γιατί όπως είπαµε εµείς από την αρχή, δεν πρέπει να πλη-
ρώσει ο παραγωγός γι’ αυτή τη δουλειά. Και όµως εσείς επι-
µείνατε και µας λέγατε ότι δεν το επιτρέπει η Ευρωπαϊκή
Ένωση ενώ ήταν γνωστό ότι όλες οι άλλες χώρες πλήρωναν
το κόστος της άσκησης της νέας αγροτικής πολιτικής. Και
εσείς εδώ προσπαθούσατε µετά από πέντε χρόνια να µας
πείτε ότι θα χαρίσετε ένα ποσό το οποίο δεν έχει χαριστεί
ακόµα, δεν έχει επιστραφεί στους αγρότες και δεν είναι και
σίγουρο ότι εσείς το δώσατε στις Ενώσεις για να το επι-
στρέψουν. Αυτή είναι η πραγµατική κατάσταση. Και εγώ λυ-
πάµαι πραγµατικά που Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων προσπαθεί µέσα από άλλες διαδικασίες να ξεφύ-
γει από τα πραγµατικά προβλήµατα που υπάρχουν.

Ευφυώς, κύριε Υπουργέ, δεν µιλήσατε για τα πρόστιµα.
Και ξέρετε γιατί δεν µιλήσατε για τα πρόστιµα, κύριε
Υπουργέ; Θέλω να το ακούσετε αυτό γιατί δεν ξέρω εάν
ασχολείστε για να παίρνετε την πληροφόρηση από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Όντως εσείς δεν ασχοληθήκατε µε το ότι
τα 200.000.000 ευρώ ήταν από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ.
Ξεχνάτε όµως να µας πείτε ότι η απειλή από το 2004 και µετά
είναι για 10% κάθε χρόνο εξαιτίας των καταστάσεων που δια-
µορφώνονται στο ΟΣ∆Ε. Και σας είπα απ’ την αρχή ποια είναι
η κατάσταση που έχουν βρει οι ελεγκτές. ∆εν λέµε εµείς.

Αλλά υπάρχει και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, για το οποίο
δεν είπατε κουβέντα. Φηµολογείται τις τελευταίες µέρες µε
πολύ µεγάλη έµφαση στους διαδρόµους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, στα διάφορα γραφεία εκεί ότι τα 425.000.000 ευρώ
που δώσατε στους αγρότες θα χρεωθούν στη χώρα, διότι
δεν τα δικαιολογήσατε επαρκώς. Άρα, λοιπόν, όλο αυτό που
κάνατε για τις αποζηµιώσεις υπέρ των αγροτών, στην ουσία
θα έρθουµε να το πληρώσουµε σε βάρος της αγροτικής πο-
λιτικής.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Συνεχίζετε να υπονοµεύετε τη χώρα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Καµµία υπονόµευση, κύριε
Υπουργέ. Να ανοίξετε τα αυτιά σας σ’ αυτά που λέγονται και
να κρατήσετε τη σωστή στάση για να δικαιολογήσετε επαρ-
κώς τα χρήµατα όπως πρέπει δηλαδή να δικαιολογηθούν,
διότι ανήκουν στους αγρότες και δεν έχετε κανένα δικαίωµα
να τα χρεώσετε στην ελληνική οικονοµία. Ανήκουν στους
αγρότες και πρέπει να παρθούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Εµείς µιλήσαµε για ζηµίες. Είναι ντροπή
σας για κοµµατικούς λόγους να βλάπτετε το εθνικό συµφέ-
ρον. Ντροπή και σε σας και στο Κόµµα σας!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, θα πάρετε το λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Και θα πρέπει να ξέρετε και
κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, ότι τα χρήµατα αυτά τα χρωστού-
σατε εκ των προτέρων. ∆εν αποζηµιώσατε τους αγρότες,
είναι τεράστια τα κονδύλια για ζηµιές που έχουν υποστεί οι
αγρότες, γιατί αν δούµε το µέσο όρο των αποζηµιώσεων
κάθε χρόνο υπερβαίνει τα 500.000.000 και εσείς φέτος υπο-
λογίζετε ότι θα δώσετε όλα αυτά ως αποζηµιώσεις από τον
ΕΛΓΑ. Αυτή είναι η κατάσταση. Και δυστυχώς, εδώ δεν απα-
ντήσατε επί της ουσίας.

Και θέλω να πω και κάτι άλλο. Εδώ ο κύριος Κοινοβουλευ-
τικός σας Εκπρόσωπος µίλησε για τον ΟΓΑ και θα έρθω και
στον ΕΛΓΑ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε,
όµως.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόε-
δρε.

Στον ΟΓΑ διατείνεστε ότι από 170 ευρώ τη σύνταξη την πή-
γατε στα 330 ευρώ, δηλαδή µία διαφορά 160 ευρώ, αλλά
όταν εµείς δίναµε 30 ευρώ το χρόνο, δηλαδή στα έξι χρόνια
που έχουν µεσολαβήσει θα δίναµε 180 ευρώ, µιλούσατε για
ψίχουλα. Και τώρα υπερηφανεύεστε «για τα κάτι λιγότερο
από ψίχουλα» που έχετε δώσει και δεν κάνετε καµµία ανα-
φορά στο νέο ΟΓΑ όταν κάνατε τέσσερα χρόνια και δεν δώ-
σετε ούτε 1 ευρώ.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Στα είκοσι δύο χρόνια και τέσσερα …

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Κάνατε τέσσερα χρόνια για
να δώσετε οτιδήποτε. Από τα 170 ευρώ πήγε στα 330 ευρώ.
∆εν είναι παραπάνω. Αυτό το λογαριασµό κάνω εγώ.

Και βέβαια εσείς δεν αναφέρεστε σε καµµία περίπτωση
στο νέο ΟΓΑ, στο νέο ασφαλιστικό σύστηµα των αγροτών,
που για τους νέους αγρότες δίνει 700 ή 800 ευρώ σύνταξη.
Αυτή είναι η πολιτική σας και αυτά θέλετε να αποκρύψετε.
Αλλά βέβαια τα καταψηφίσατε ως Αντιπολίτευση. Γι’ αυτό δεν
έχετε το θάρρος να µιλήσετε για οτιδήποτε απ’ αυτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο
χρόνος σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Μια κουβέντα, κυρία Πρόε-
δρε και ευχαριστώ πολύ για την κατανόησή σας.

Όσον αφορά τον ΕΛΓΑ. Εδώ αναφέρθηκε ο κύριος Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος ρωτώντας γιατί καταργήσαµε το
Πρόγραµµα «ΗΣΙΟ∆ΟΣ». ∆εν καταργήσαµε εµείς το Πρό-
γραµµα «ΗΣΙΟ∆ΟΣ». Εσείς καταργήσατε το Πρόγραµµα
«ΟΑΣΙΣ» και υπάρχει κίνδυνος να µην µπορούν να πάρουν
καµµία αποζηµίωση κάποια στιγµή οι αγρότες µας για τις ζη-
µιές που υφίστανται επειδή δεν υπάρχει η συµµετοχή τους.
Και εδώ πρέπει να καταλάβετε ότι το Πρόγραµµα «ΗΣΙΟ∆ΟΣ»
τον φέρατε εσείς αλλά, στη συνέχεια αφού καταργείτε το
Πρόγραµµα του ΟΕΓΕΚΑ «∆ΗΜΗΤΡΑ», µε αποτέλεσµα να
µην υπάρχει δυνατότητα να δοθεί καµία ουσιαστική εκπαί-
δευση στους αγρότες και βέβαια µε όλα αυτά τα οποία έχει
επακόλουθο η ελλιπής γνώση που υπάρχει.

Για τις απορροφήσεις ό,τι και να λέτε είναι δώρον άδωρον.
Τρία χρόνια το ΕΣΠΑ και δεν το έχετε ξεκινήσει καν. Άρα δεν
έχετε κανένα δικαίωµα να µιλάτε για απορροφήσεις όταν µά-
λιστα µέσα από τη χρηµατοδότηση του Γ’ Κοινοτικού Πλαι-
σίου Στήριξης δεν τελειώσατε κανένα από τα έργα που είχαν
ξεκινήσει και προσπαθείτε να βάλετε το 80% των πιστώσεων
από τις πιστώσεις του ∆’ Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης, ώστε
µε το ∆’ ΚΠΣ να µη γίνει ουσιαστικά τίποτε προκειµένου να
τελειώσουν τα έργα ή κάποια τέλος πάντων από τα έργα του
Γ’ ΚΠΣ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει η κ.

Αντωνίου, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ για τρία λεπτά.
ΤΟΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, από τη σηµερινή τοποθέτησή σας αντι-

λαµβάνονται όλοι οι Έλληνες πολίτες και πολύ περισσότερο
οι Έλληνες αγρότες ότι δεν πήρατε κανένα µήνυµα. Στις 7
Ιουνίου δεν είχαµε άλλη µία δηµοσκόπηση, κύριε Υπουργέ.
Είχαµε µία καθαρή πολιτική απόφαση των αγροτών και των
Ελλήνων πολιτών, αλλά ειδικά σήµερα, µια και συζητάµε για
τα αγροτικά ζητήµατα, από τους αγρότες, που σας έδωσαν
ένα µήνυµα, ότι «δεν είναι στραβός ο γιαλός αλλά ότι εσείς
στραβά αρµενίζετε». Και έχουν αντιληφθεί ότι επί πέντε συ-
νεχή χρόνια η πολιτική σας τους έχει οδηγήσει σε τροµερά
αδιέξοδα και περιµέναµε τουλάχιστον σήµερα να απαντήσετε
στα ερωτήµατα τα οποία έθεσαν οι αγαπητοί συνάδελφοι.

Μία παρατήρηση θέλω να κάνω. Από τα είκοσι λεπτά που
είχατε για να τοποθετηθείτε, στα δεκατέσσερα κάνατε ανά-
λυση για το εκλογικό αποτέλεσµα. Και βέβαια, φαίνεται ότι
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δεν το έχετε µελετήσει καλά, διότι εάν το ξαναδείτε, κύριε
Υπουργέ και εσείς και η Κυβέρνησή σας, θα αντιληφθείτε ότι
στις αγροτικές περιοχές η Νέα ∆ηµοκρατία είχε κατάρ-
ρευση. Και όσον αφορά τη Φθιώτιδα στην οποία αναφερθή-
κατε, πρέπει να σας πω ότι το ΠΑΣΟΚ αύξησε τις δυνάµεις
του όχι µόνον από τις Ευρωεκλογές του 2004, αλλά από τις
εκλογές του 2007. Γι’ αυτό να τα ξαναδείτε και να δείτε και
την κατάρρευση της Νέας ∆ηµοκρατίας που από 49% πήγε
στο 38%.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Μπλε ή πράσινη είναι η Φθιώτιδα;

ΤΟΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Είναι µπλε, µε µία µονάδα, ενώ πριν εί-
χαµε δεκατέσσερις µονάδες διαφορά, κύριε Υπουργέ.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Μπλε είναι πάντως!

ΤΟΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Εάν το πρόβληµα το δικό σας είναι,
πού είναι µπλε, οι αγρότες στις επόµενες εκλογές θα σας κά-
νουν «µαύρους», όχι απλώς «µπλε».

Και θα ήθελα να πω ότι µιλήσατε για ενίσχυση της περιφέ-
ρειας. Ήρθατε στη Στερεά και στη Φθιώτιδα. Και βέβαια, πρέ-
πει να σας πω, για να ενηµερωθεί και το ελληνικό
Κοινοβούλιο ότι ήρθατε στο Νοµό Φθιώτιδας λίγες ηµέρες
πριν από τις εκλογές για να εγκαινιάσετε έργο του Νοµού
Μαγνησίας. Το ∆ελτίο Τύπου που είχατε βγάλει την προη-
γούµενη ηµέρα, πριν από την επίσκεψή σας στο Νοµό Φθιώ-
τιδας µιλούσε για υπογραφή του έργου Λιµνοδεξαµενής
Ξερού του ∆ήµου Αλµυρού, που αφορά έργο του Νοµού Μα-
γνησίας και θέλατε να έρθετε µε τον κ. Νάκο και τον κ.
Σούρλα να το υπογράψετε στη Νοµαρχία Φθιώτιδας. Και βέ-
βαια όλοι εντυπωσιαστήκαµε από τη σουρεαλιστική σας κί-
νηση, διότι πλέον έχετε µπερδέψει και τους νοµούς.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Και βέβαια, αφού ήρθατε στη Φθιώτιδα, µετά από παρεµ-
βάσεις του κ. Νάκου για να µην έρθετε τελικά να εγκαινιά-
σετε το έργο της Μαγνησίας στη Φθιώτιδα, είδατε
παρεµπιπτόντως τους ψαράδες της Φθιώτιδας και δη του
Μαλιακού Κόλπου και εκεί µε µία τροµερή επικοινωνιακή κί-
νηση που –συγγνώµη, κύριε Υπουργέ- θύµιζε Μαυρογια-
λούρο, πήρατε τηλέφωνο στο Υπουργείο και είπατε: «Κύριε
∆ηµήτρη, έχουµε να δώσουµε λεφτά στο Συνεταιρισµό των
Ψαράδων;» Κλείνετε το τηλέφωνο και λέτε: «Σας δίνουµε
30.000 ευρώ».

Αυτή τη στιγµή, κύριε Υπουργέ, η Φθιώτιδα περνά µία µε-
γάλη κρίση οικολογική, αναπτυξιακή, κοινωνική. Ο Μαλιακός
έχει αυτή τη στιγµή πρόβληµα και πρέπει να σας πω ότι η Κυ-
βέρνηση δεν έχει εµφανισθεί για να πάρει µέτρα για την προ-
στασία του περιβάλλοντος, για το οποίο αγωνιάτε τόσο πολύ.
Και ξέρετε εσείς την περιβόητη «πράσινη ανάπτυξη». Εσείς
µπορεί να την ξέρετε, αλλά δεν την έχουν αντιληφθεί οι πο-
λίτες στην Ελλάδα και στη Φθιώτιδα. ∆εν πήρατε κανένα
µέτρο για την αποζηµίωση των ψαράδων στον Κόλπο. Είπατε
ότι θα το δείτε και ότι θα ενταχθεί στο ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης. Ακόµα δεν έχει ξεκινήσει. Και προς Θεού, όταν
αντιµετωπίζουµε προβλήµατα κρίσης πρέπει να είστε εκεί,
να προστατεύσουµε µια «χούφτα» ανθρώπους, εκατόν πενή-
ντα ψαράδες. Και δεν κάνατε ούτε αυτό.

Και από την άλλη, πού είναι η Κυβέρνηση; Πού είναι το
Υπουργείο Περιβάλλοντος; Πού είναι το Υπουργείο Γεωρ-
γίας; Πρέπει να πάρουµε µέτρα για έναν κόλπο που κατα-
στρέφεται. Πού είστε;

Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε για το περιβόητο ΟΣ∆Ε. Συγ-
γνώµη, αλλά εγώ περίµενα σήµερα να βγείτε και να ζητή-
σετε ένα µεγάλο «συγγνώµη» από τους αγρότες. Τους
παίρνετε εκατοµµύρια ευρώ από την τσέπη τους. Όταν το
2006 που διεκδικήσαµε να µην πληρώσουν οι αγρότες, τι µας
λέγατε, κύριε Υπουργέ; «∆εν µπορούµε. Είναι Κανονισµός

της Ευρωπαϊκής Ένωσης και πρέπει να πληρώσουν». Πώς
άλλαξε δηλαδή η απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και από
πέρυσι λέτε να µην πληρώνουν οι αγρότες;

Και βέβαια, οι αγρότες ήρθαν να πληρώσουν. Μετά τις κι-
νητοποιήσεις είπατε να µην πληρώσουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Χατζηγάκη, είστε από έναν αγροτικό νοµό. Υπάρ-
χουν ορεινά χωριά, που έχουν τριάντα στρέµµατα και ένα κα-
φενεδάκι ή κάνουν αυτή τη στιγµή στην οικοδοµή ή αλλού
είκοσι µεροκάµατα και εσείς τους λέτε ότι πρέπει να πληρώ-
σουν τα δικαιώµατα; Γι’ αυτό η θέση του ΠΑΣΟΚ ήταν και πα-
ραµένει ξεκάθαρη, ότι αυτό το βάρος έπρεπε να το έχει ο
κρατικός προϋπολογισµός, αλλά κάνετε πολιτικές για τους
λίγους και όχι για τους πολλούς. Βεβαίως, περιµένουµε απα-
ντήσεις, γιατί δεν µας δώσατε καµία απάντηση για τους κα-
πνοπαραγωγούς…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρία Αντωνίου,
θα ολοκληρώσετε;

ΑΝΤΩΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: …να ζητήσετε και εδώ µία συγ-
γνώµη και για όλα τα άλλα θέµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο κ. Κωνσταντί-
νος Καρτάλης έχει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, στην πρω-
τολογία µου είχα θέσει τρία θέµατα. Το πρώτο ήταν το άτυπο
συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας στο Μπρνό και τις θέσεις της
Ελληνικής Κυβέρνησης για την περιφερειοποίηση και για το
ζήτηµα της αλλαγής του τρόπου καταβολής των ενισχύσεων
από τις άµεσες ενισχύσεις του Πυλώνα 1 στον Πυλώνα 2, το
ζήτηµα των υδατικών πόρων και βεβαίως, το ζήτηµα της χω-
ροταξίας.

Άκουσα ότι µιλήσατε για τους υδατικούς πόρους και χαί-
ροµαι που συµφωνείτε ότι θα πρέπει να υπάρχει µία νέα κα-
τανοµή σε σχέση µε τις πραγµατικές ανάγκες της ελληνικής
περιφέρειας σε υδατικό δυναµικό, είτε αφορά επιφανειακά
ύδατα είτε αφορά ύδατα στον υδροφόρο ορίζοντα.

Νοµίζω ότι είναι πολύ σηµαντικό αυτή η κατανοµή να γίνει
µε βάση τις προτάσεις και του ΙΓΜΕ και της ΠΑΣΕΓΕΣ, αλλά
και µε βάση την κεντρική θεώρηση που έχει ψηφιστεί από τη
Βουλή των Ελλήνων ότι υπάρχουν συγκεκριµένα υδατικά δια-
µερίσµατα τα οποία καταγράφονται ως υδατικές λεκάνες και
απαιτούν αλληλουχία µέτρων και έργων για την τόνωση του
υδατικού δυναµικού.

Χαίροµαι, γιατί συµπεριλάβατε στον προγραµµατισµό του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, µετά τη συζήτηση που εί-
χαµε κάνει, και το έργο της Λιµνοδεξαµενής του Ξυδιά στον
Αλµυρό και στο οποίο αναφέρθηκε η συνάδελφος κ. Αντω-
νίου από τον όµορο νοµό.

Βεβαίως, φοβάµαι ότι οι συνάδελφοι στη Μαγνησία σας
παρέσυραν στο να γίνει η ανακοίνωση του έργου σε έναν
άλλο νοµό και καλά έκανε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και έφυγε τελικά από αυτό το πρόβληµα, γιατί θα ήταν
λάθος να ανακοινωθεί ένα τόσο σηµαντικό έργο που το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης συµπεριέλαβε στο Πρό-
γραµµα «Αλέξιος Μπαλτατζής» σε έναν άλλο νοµό και όχι
στην τοπική κοινωνία που το περίµενε µε µεγάλη προσδοκία,
γιατί βλέπει ότι µε αυτόν τον τρόπο αναβαθµίζεται η προσ-
δοκία για µία καλύτερη αγροτική οικονοµία µε βάση την πλη-
θώρα ή εν πάση περιπτώσει την επάρκεια υδατικών πόρων.

Πρέπει λοιπόν να γίνει µία συγκροτηµένη µελέτη, να εφαρ-
µοστεί το όλο πλαίσιο για τους υδατικούς πόρους, να υπάρ-
χει η συµπερίληψη της πρόνοιας για τις κλιµατικές αλλαγές
και να βάλετε µέσα στη συζήτηση αυτή και την αναδιάρ-
θρωση των καλλιεργειών.

Αναφέροµαι σ’ ένα άλλο θέµα το οποίο αφορά ορεινές πε-
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ριοχές. ∆ράττοµαι της ευκαιρίας από αυτό που είπε η κ.
Αντωνίου για τα ορεινά χωριά και αναφέροµαι στην περιοχής
της Ζαγοράς του ορεινού Πηλίου, του Μουρεσίου και άλλων
µικρότερων χωριών στο ορεινό Πήλιο που ζητούν την ανα-
διάρθρωση των καλλιεργειών, κύριε Υπουργέ, γιατί βλέπουν
ότι επί δέκα χρόνια και πλέον έχουν παγιδευτεί στο πρό-
βληµα της µικροκαρπίας ή της αφορίας, είναι εγκλωβισµένοι
σε µία µονοθεµατική καλλιέργεια, έχουν προβλήµατα οικο-
νοµικής ανάπτυξης, κοινωνικής συνοχής και συγκράτησης
των νέων στην ύπαιθρο.

Ζητούν από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης να συνα-
ντηθούν πρώτα από όλα µαζί σας, να συνεχίσετε τη δέ-
σµευση που είχε δώσει ο κ. Κοντός επισήµως για τη
χρηµατοδότηση του έργου της αναδιάρθρωσης των καλ-
λιεργειών στο Πήλιο, για να µπορέσουν να έχουν ένα µέλλον
στην περιοχή και µέσα από αυτό το µέλλον και αυτό το πα-
ράδειγµα, να υπάρχει ένας πολλαπλασιασµός παρόµοιων αλ-
λαγών στην αναδιάρθρωση των καλλιεργειών και σε άλλες
ορεινές περιοχές που αντιµετωπίζουν είτε πρόβληµα µε τα
εδάφη είτε µε το νερό είτε µε την ακαρπία, την αφορία ή οτι-
δήποτε άλλο.

Αυτό είναι µία κεντρική υποχρέωση του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, γιατί εµείς εδώ όλοι πιστεύουµε –νοµίζω
και οι τριακόσιοι Βουλευτές υποστηρίζουν- ότι το κράτος
πρέπει να έχει συνέχεια και από τη στιγµή που η διοίκηση επί
κ. Κοντού είχε δεσµευτεί ότι το έργο αυτό θα ενταχθεί, πρέ-
πει και εσείς να συνεχίσετε στο ίδιο µήκος κύµατος.

Το τρίτο επίπεδο έχει να κάνει µε το ζήτηµα του ΕΣΠΑ.
Αναφέρατε ότι έφτασε από 5,2 σε 7.000.000.000 ευρώ. Έχω
την εντύπωση ότι απλώς προστέθηκαν τα 5,2 δισεκατοµµύ-
ρια που είναι του κεντρικού σκέλους του τοµεακού προ-
γράµµατος µε τα 1,6 περίπου δισεκατοµµύρια ευρώ που είναι
των περιφερειακών προγραµµάτων και βγαίνει το ποσό των
7.000.000.000 ευρώ.

Εν πάση περιπτώσει, είναι και πάλι ένα σηµαντικό ποσό
που πρέπει να κατανεµηθεί µε κριτήρια, µε ορθολογισµό, µε
βάση πάντα τις αρχές, τις ανάγκες που έχει κάθε περιοχή
ανεξάρτητα από την περιοχή και χωρίς το κριτήριο φυσικά
της ίσης κατανοµής, που είναι ένα κριτήριο που δεν στέκει,
όταν έχεις µία τόσο απαιτητική αγροτική οικονοµία.

Κλείνω µε το ζήτηµα της γεωργίας και κτηνοτροφίας. Χρει-
άζονται άµεση στήριξη. Φέρτε τη ρύθµιση των ληξιπρόθε-
σµων οφειλών που υπάρχουν για τις αγροτικές επιχειρήσεις.
Φέρτε τη ρύθµιση για το πάγωµα των ενήµερων δανείων που
έχουν αγροτικές επιχειρήσεις, συνεταιρισµοί, αγρότες.

Φέρτε τη ρύθµιση, ώστε να συµπεριληφθεί στο Ταµείο Εγ-
γυοδοσίας των πολύ µικρών και µικρών επιχειρήσεων η ρύθ-
µιση για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς και τις αγροτικές
επιχειρήσεις, για να µπορέσουν να πάρουν µία ανάσα στη δύ-
σκολη οικονοµική κατάσταση που υπάρχει.

Πάνω από όλα, φέρτε τη ρύθµιση αυτή και για τις κτηνο-
τροφικές µονάδες και φέρτε και µία τροπολογία που την εί-
χαµε συζητήσει για τον κ. Παπαδόπουλο. Ήµασταν παρόντες
και η κυρία Αντωνίου και ο οµιλών για την απλοποίηση των
διαδικασιών αδειοδότησης των κτηνοτροφικών µονάδων.

Το είχαµε πει στη Βουλή πριν από έξι µήνες, όταν συζητή-
θηκε, ότι η νοµολογία την οποία δροµολογήσατε ήταν υπερ-
βολικά γραφειοκρατική. Θα ήταν αδύνατο να προχωρήσει και
τώρα πλησιάζουµε στο τέλος του έτους και οι κτηνοτρόφοι
δεν θα µπορούν να πουλήσουν τα προϊόντα τους, επειδή
ακριβώς δεν θα είναι πιστοποιηµένα µε βάση µια επίσηµη
άδεια του ελληνικού κράτους για την κτηνοτροφική τους
εγκατάσταση.

Η τροπολογία πρέπει να έρθει στο Α’ Θερινό Τµήµα της
Βουλής ή στο Β’, αλλά πρέπει να έρθει. ∆εν µπορεί να τιµω-
ρούνται οι Έλληνες πολίτες και ιδιαίτερα οι κτηνοτρόφοι από
µία δαιδαλώδη ελληνική γραφειοκρατία που προκύπτει από

έναν ατελή νόµο. Το είχαµε πει, το βρίσκουµε µπροστά µας.
Είναι µία κίνηση θάρρους της διοίκησης. Πρέπει να την κάνει
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ και
εγώ, κύριε Καρτάλη, για την κοσµιότητά σας.

Η κυρία Μερεντίτη έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρακολουθήσαµε και εµείς εδώ –φαντά-

ζοµαι και όλοι οι Έλληνες αγρότες- την πρωτολογία σας και
δεν καταλάβαµε τίποτα, µάλλον εσείς δεν δείξατε να έχετε
καταλάβει κάτι.

Σας άκουσα να µιλάτε και να θυµόσαστε τον Κωνσταντίνο
Καραµανλή µετά δακρύων σχεδόν και αναρωτιέµαι τα δά-
κρυα των Ελλήνων αγροτών -είτε αυτά προκαλούνται από τα
δακρυγόνα σας είτε από την απόγνωση που τους έχετε
φέρει, γιατί χάνονται τα όνειρά τους, η αξιοπρέπειά τους, η
δυνατότητα να επιβιώσουν- δεν τα βλέπετε; ∆εν σας αγγί-
ζουν; ∆εν φτάνουν σ’ εσάς;

Ξεκινήσατε να µας περιγράψετε τις επιτυχίες σας. Θα πε-
ριµένω και τη δευτερολογία σας. Αναρωτιέµαι κάποιες από
αυτές τις επιτυχίες µπορείτε να τις πείτε και στους αγρότες
του Νοµού Τρικάλων, κύριε Υπουργέ; Σας ρώτησα…

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): ∆εκαπέντε χρόνια τις λέω, κυρία Μερε-
ντίτη.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Τώρα είστε Υπουργός Γεωργίας
και θέλω να µου απαντήσετε σαν Υπουργός Γεωργίας. Όσον
αφορά το Νοµό Τρικάλων, πηγαίνετε και τα λέτε στους κτη-
νοτρόφους ή τους γεωργούς και αισθάνονται και εσείς και
αυτοί υπερήφανοι.

Μέχρι τώρα είχατε άλλη επωδό, για όλα φταίει το ΠΑΣΟΚ,
ακόµα και για το ΟΣ∆Ε. Σας απάντησαν οι συνάδελφοί µου,
δεν θα επανέλθω. Τώρα ήρθε η διεθνής αγορά, το διεθνές
περιβάλλον και οι διεθνείς τιµές. ∆ηλαδή ή θα φταίει το
ΠΑΣΟΚ ή θα φταίει το διεθνές περιβάλλον. Τότε εσείς τι χρει-
άζεστε, κύριε Υπουργέ; Αναρωτιέµαι.

Και όταν ήσασταν αντιπολίτευση, όµως, και εγκαλούσατε
το ΠΑΣΟΚ για χίλια µύρια, τότε δεν υπήρχε διεθνές περι-
βάλλον άραγε; Αυτό να αναλογιζόµαστε, για να στεκόµαστε
απέναντι στις ευθύνες µας. Έτσι εύκολα, όταν είµαστε Αντι-
πολίτευση -λυπάµαι όµως- και τόσο εύκολα, όταν είµαστε κυ-
βέρνηση, ξεφεύγουµε από τις ευθύνες µας.

Σας έθεσα ορισµένα ερωτήµατα και δεν πήρα απάντηση.
Περιµένω τώρα απαντήσεις. Η ΚΥΑ για το ισοζύγιο κρέατος,
κύριε Υπουργέ, είναι πολύ σηµαντική. Σας είπα ότι κατέθεσα
ερώτηση στον πρώην Υπουργό για την Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού ως προς το καρτέλ στα λιπάσµατα των κτηνοτροφικών
προϊόντων. Έχω απάντηση ότι ελέγχουν δέκα µήνες τώρα. Τι
έγινε; Βγήκε κάποια απάντηση από αυτό;

Τα βιολογικά πιστοποιηµένα προϊόντα µας που εξάγονται
στις ανατολικές χώρες, τα εσπεριδοειδή, επιστρέφονται. Το
ξέρετε. ∆εν θα λάβετε κάποια µέριµνα και γι’ αυτό; Όλα αυτά
έχουν άµεσες επιπτώσεις στους αγρότες. Έχουν άµεση επί-
πτωση στη ζωή µας, κύριε Υπουργέ.

Εµείς οι δύο µπορούµε να ξέρουµε καλύτερα ότι τα ορεινά
χωριά των Τρικάλων ερηµώνουν µε γεωµετρική πρόοδο, γιατί
εκεί τους καταντήσατε, γιατί τα βιβλιάριά τους που βρίσκο-
νταν σε µία αξιοπρεπή κατάσταση το 2004 τώρα τα έχουν ξε-
χάσει ή δεν θέλουν να τα βλέπουν. Μόνο χρέη καλούνται να
αντιµετωπίσουν εξαιτίας σας.

Το σύστηµα παροχής γεωργικών συµβουλών που είναι
συµβατική υποχρέωσή µας και έπρεπε να λειτουργήσει από
1.1.2007 τι γίνεται; Είναι απαραίτητο. Είναι εργαλείο για τους
αγρότες µας. Είναι εκ των ουκ άνευ για να προχωρήσουν
στην πολλαπλή συµµόρφωση και λοιπά. Θα µας απαντήσετε
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σε όλα αυτά;
Κλείνοντας, θα αναφερθώ στη «NATURA», κύριε Υπουργέ.

Νοµός Τρικάλων, τα 2/3 είναι «NATURA». Οι κτηνοτρόφοι µας
είναι σε απόγνωση. Εκατοµµύρια χάνονται από το πρό-
γραµµα εκτατικοποίησης. ∆εν µε ακούσατε, το ξεχάσατε, ας
ελπίσουµε, αλλά δεν µπορώ να διανοηθώ ότι µπορείτε να ξε-
χνάτε αυτό το πρόβληµα σαν Υπουργός Γεωργίας, πόσο µάλ-
λον σαν Βουλευτής Τρικάλων, όταν χάνονται τόσα
εκατοµµύρια και κινδυνεύουν, αν δεν λάβετε µέτρα, να χα-
θούν ακόµη περισσότερα µέσα στα δύο χρόνια.

Ξοδεύουν χρήµατα από το υστέρηµά τους, επενδύουν
όνειρα, ελπίδες, προγραµµατίζουν µια ζωή βασιζόµενοι πού;
Στα λόγια τα ωραία, τα κενά; ∆εν πρέπει να ασχοληθείτε
έστω και αυτήν τη στιγµή µ’ αυτά τα θέµατα δίνοντάς τους
ελπίδα;

Και κάτι ακόµα. Αναδιάρθρωση καλλιεργειών: Το ξεχάσατε
τελείως; ∆εν είναι στην ατζέντα σας; Είναι το µέλλον, είναι η
Ελλάδα. Σας περιµένει. Και θα την αντιµετωπίσετε, όπως και
όλοι µας την αντιµετωπίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Μερεντίτη.
Ο συνάδελφος κ. Παναγιώτης Σγουρίδης έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα, κύριοι συνάδελφοι, ζήσαµε µία ύβρη απέναντι

στον Έλληνα αγρότη µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Ο κύ-
ριος Υπουργός από τα είκοσι ένα λεπτά τα οποία µίλησε στην
πρωτολογία του τα δώδεκα τα αφιέρωσε περί ανέµων και
υδάτων. Κανένα από τα ερωτήµατα τα οποία θέσαµε δεν
απαντήθηκε.

Εξαθλιώσατε οικονοµικά και κοινωνικά τον αγρότη. Σήµερα
τον απαξιώνετε και µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο, χώρια
του ότι ακούστηκαν αντικρουόµενα επιχειρήµατα. Σας
άκουσα να λέτε ότι δεν είναι δυνατόν όλα τα έργα υποδοµής
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης να τελειώσουν µαζί.
Και όµως είπατε ότι σε πέντε χρόνια τελειώσατε το Μουσείο
της Ακρόπολης. ∆ηλαδή τα δικά µας δικά σας και τα δικά σας
δικά σας! Όλα δικά σας! Εάν αυτό δεν είναι αντίφαση στα
επιχειρήµατα και στη λογική σας τότε τι είναι;

Άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµο-
κρατίας να κάνει µια παρελθοντολογία, µια «τυµβωρυχία».
Ξέχασε ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
∆ηµοκρατίας το «όλα τα κιλά όλα τα λεφτά». Το ξέχασε; Ξέ-
χασε το «όλο το λάδι, όλη η επιδότηση». Τα ξέχασε αυτά,
όταν βγαίνατε µέσα εδώ στο Κοινοβούλιο ως αντιπολίτευση
και ψέγατε το ΠΑΣΟΚ γιατί προχωρούσε για να ξεκαθαρίσει
το ποιοι είναι οι πραγµατικοί ελαιοπαραγωγοί και ποιοι όχι.
Και µίλησε για τα τριώροφα; Τώρα µίλησε για τους τριώρο-
φους ελαιώνες;

Είπε επίσης ότι οι ευρωβουλευτές του ΠΑΣΟΚ καρφώνουν
την Ελλάδα. Μα µεγαλύτερο κάρφωµα από την απογραφή
την οποία κάνατε το 2005, όταν αναλάβατε την Κυβέρνηση,
υπάρχει; Υπάρχει µεγαλύτερο κάρφωµα της πατρίδας όταν
βάλαµε τους Ευρωπαίους να τακτοποιήσουν τα του οίκου
µας;

Είπατε επίσης ότι τα πρόστιµα τα οποία πλήρωσε η χώρα
από τις επιδοτήσεις, γιατί δεν ήταν σωστοί οι κατάλογοι, ήταν
250.000.000. ∆εν διαπραγµατευθήκατε γι’ αυτά. Αλλά που
να διαπραγµατευθείτε! Είστε απόντες από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Μόνο στα λόγια είστε παρόντες.

Έχουµε το 2009 την ενδιάµεση συµφωνία. Ποιες είναι οι
θέσεις της Κυβέρνησης για την ενδιάµεση συµφωνία, απέ-
ναντι στην ΚΑΠ; Πείτε µου. Κατέβασε µία πρόταση; Ποιες
είναι οι συµµαχίες τις οποίες έχετε;

Υπάρχει το 2013 το θέµα του τι θα γίνει µε την επόµενη
ΚΑΠ. Πείτε µου για το 2013 ποιες είναι οι θέσεις της Κυβέρ-
νησης. Πείτε µου ποιες είναι οι συµµαχίες τις οποίες έχετε

µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τη διαπραγµάτευση µε τον
ΠΟΕ, τον Παγκόσµιο Οργανισµό Εµπορίου. Πάτε ξυπόλητοι
στα αγκάθια! Και ρωτάτε ποιες είναι οι θέσεις οι δικές µας;

Εµείς έχουµε πει ξεκάθαρα τις θέσεις µας σε πολλά πράγ-
µατα. Από τα 28.000.000.000 που δώσατε στις τράπεζες το
1.000.000.000 θα πρέπει να πάει στους Έλληνες αγρότες για
την τακτοποίηση των υποθέσεων που έχουν µε τις τράπεζες.
Αύξηση του ΦΠΑ από το 7% στο 15% και να «παίζει», επι-
στροφή του ΦΠΑ. Επιστροφή 4% του Ειδικού Φόρου Κατα-
νάλωσης.

Είπαµε ότι θα ενισχυθεί ο οικοτουρισµός, ο αγροτουρι-
σµός. Είπαµε ότι θα προωθήσουµε τη µεσογειακή διατροφή
και θα την προβάλλουµε. Το ίδιο και για το προϊόν του Έλ-
ληνα αγρότη στο ράφι. Αυτή είναι η θέση του ΠΑΣΟΚ, αυτή
είναι η θέση µας για την «πράσινη» ανάπτυξη. ∆υστυχώς,
κύριε Υπουργέ, εσείς δεν έχετε καµµία πρόταση, καµµία
θέση για τον Έλληνα αγρότη. Τον κάνατε τον πιο δυστυχι-
σµένο πολίτη της Ελλάδας!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε
πολύ τον κ. Σγουρίδη.

Το λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Ντόλιος για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Θέλω να αναφερθώ ιδιαίτερα σ’ ένα

θέµα, κύριε Υπουργέ, που η αίσθησή µου είναι ότι δεν το γνω-
ρίζετε. Γι’ αυτό και υπήρξε σιγή ιχθύος για τα θέµατα της αλι-
είας, όπως ευφυώς είπε ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος.

Στο Αιγαίο σήµερα, αυτήν την εποχή αλιεύουν µόνον τούρ-
κικα αλιευτικά, µόνον η µέση αλιεία της Τουρκίας. Συνέβαινε
αυτό πριν από µερικά χρόνια; ∆εν συνέβαινε. Γιατί; Γιατί δεν
υπήρχε µέση αλιεία στην Τουρκία. Για λόγους ανεξαρτήτως
της θέλησής µας αυτή η µέση αλιεία, ένα τεράστιο δυναµικό,
δηµιουργήθηκε στη διπλανή χώρα τα τελευταία χρόνια. Εµείς
εξακολουθούµε να απαγορεύουµε την αλιεία για λόγους
προστασίας του περιβάλλοντος και του ενάλιου πλούτου από
το Μάιο µέχρι το Σεπτέµβριο. Τι γίνεται όµως στα διεθνή
ύδατα; Ψαρεύουν και καταστρέφουν κυριολεκτικά τον ενά-
λιο πλούτο. Εµείς εισάγουµε ψάρια από την Τουρκία, τα
οποία απαγορεύουµε στους δικούς µας αλιείς να τα βγά-
λουν. Επίσης δεν ισχύουν και µια σειρά κανόνων και περιο-
ρισµών που εµείς επιβάλλουµε στους Έλληνες αλιείς και
έχουν σχέση µε τις δυνατότητες των σκαφών, των εργαλείων
γενικά που χρησιµοποιούν.

Η άποψή µου είναι ότι πρόκειται περί ενός κολοσσιαίου οι-
κονοµικού θέµατος. Μια πλουτοπαραγωγική δραστηριότητα
που αφορά ιστορικά τη χώρα µας και απασχολεί δεκάδες χι-
λιάδες οικογένειες σιγά σιγά θα σταµατήσει να υπάρχει. Τον
Οκτώβριο δεν έχουν κανένα λόγο να βγουν να ψαρέψουν.

Είναι ένα κολοσσιαίο περιβαλλοντολογικό θέµα γιατί πρό-
κειται περί καταστροφής του ενάλιου πλούτου.

Είναι, βεβαίως, κι ένα γεωργικό θέµα και γι’ αυτό το φέρνω
σήµερα στη συζήτηση γιατί την πρωτοβουλία πρέπει να την
πάρετε εσείς, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.

Και είναι ένα θέµα που έχει σχέση και µε κυριαρχικά δικαι-
ώµατα. Η κυριαρχία σε ορισµένες περιοχές, κύριε Υπουργέ,
εδώ και χρόνια κατοχυρώνεται από την ανθρώπινη δραστη-
ριότητα. Αυτή η ανθρώπινη δραστηριότητα έχει αντιστραφεί
πλέον, έχει αλλάξει όρους, γιατί δεν υπάρχουν τείχη στα διε-
θνή ύδατα. Είναι πολύ εύκολο και είναι ο κανόνας, αν θέλετε,
πέραν των διεθνών υδάτων να εισέρχονται Τούρκοι αλιείς σή-
µερα και στα ελληνικά χωρικά ύδατα. Αντιλαµβάνεστε πόσο
µεγάλο είναι το θέµα, και ειλικρινά σας λέω, θέλω µία απά-
ντηση. ∆εν αναφέροµαι σε άλλα θέµατα στη δευτερολογία
µου ελπίζοντας ότι θα έχω µία απάντηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε
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πολύ τον κ. Ντόλιο.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για δέκα λεπτά.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω µε µία γενική παρατήρηση, η

οποία είναι και µια απάντηση σε πολλές παρατηρήσεις οι
οποίες έγιναν από τους αξιότιµους κυρίους και κυρίες συνα-
δέλφους του ΠΑΣΟΚ. Με κατηγόρησαν ότι ανάλωσα ένα
πολύ µεγάλο µέρος της οµιλίας µου -όπως το µέτρησαν εκεί-
νοι ήταν δώδεκα λεπτά, για άλλους παραπάνω, για άλλους
λιγότερο- αναφερόµενος σε γενικότερα ζητήµατα, πολιτικά
πάντοτε, και δεν ενδιέτριψα κυριότατα στο µέγιστο µέρος
των αναφορών µου σε ζητήµατα που αφορούν αποκλειστικά
τον αγροτικό κόσµο.

Πάνω σ’ αυτό έχω να απαντήσω τα εξής και θέλω να απα-
ντήσω κάνοντας και ένα µάθηµα στους νεώτερους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή πρώτα πρώτα είναι
πολιτικό όργανο. Όταν, λοιπόν, τίθενται πολιτικά ζητήµατα
υψίστης σηµασίας και µάλιστα όταν τίθενται τα πολιτικά ζη-
τήµατα από τον Πρόεδρο του δικού σας κόµµατος, από τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του δικού σας κόµµατος και
όταν αυτές οι παρατηρήσεις οι οποίες παρατίθενται µέσα
στην Αίθουσα αυτή έχουν ιδιαίτερη βαρύτητα και σοβαρό-
τητα δεν µπορεί, δεν νοείται ο παριστάµενος Υπουργός να
µην απαντήσει πρώτιστα στις παρατηρήσεις αυτές. Αυτό
ακριβώς έκανα.

∆εύτερον, ο χρόνος της πρωτολογίας, όπως ξέρετε, είναι
είκοσι λεπτά. Ζήτησα και η Πρόεδρος είχε την καλοσύνη να
µου δώσει άλλα τρία λεπτά και κατεβαίνοντας από το Βήµα
είπα ότι ξέρω, είναι εν γνώσει µου ότι δεν απήντησα σ’ όλα τα
ζητήµατα τα οποία ετέθησαν και κυρίως -και ζήτησα συγ-
γνώµη εκ προοιµίου- ότι δεν θα απαντούσα σε ορισµένα ζη-
τήµατα τα οποία τέθηκαν από σας, από τους Βουλευτές της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που κάνατε την επερώτηση.

Είπα ότι θα φροντίσω όσα ζητήµατα δεν πρόλαβα να κα-
λύψω στην πρωτολογία, να τα καλύψω στη δευτερολογία
µου. Εποµένως, επικαλούµενοι τέτοιους ισχυρισµούς, αυτοί
αφενός είναι µετέωροι και αφ’ ετέρου δεν δείχνουν µια µε-
γαλοψυχία, την οποία πρέπει να έχουµε εδώ.

Η δεύτερη γενική παρατήρηση που θέλω να κάνω η εξής:
Απευθύνοµαι αποκλειστικά στον κ. Βενιζέλο, ο οποίος και
εγκράτεια πολιτική και νοµική έχει και γνώσεις και εµπειρία
κυβερνητική. Το θέµα των πυρκαγιών, κύριε Βενιζέλο, όπως
γνωρίζετε ίσως καλύτερα από εµένα, έχει ήδη µετατεθεί εις
τους δήµους, εις τις νοµαρχίες, εις τις περιφέρειες και το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και δεν έχει
καµµία αρµοδιότητα.

Ο νόµος έγινε επί των ηµερών σας. Εσείς τον κάνατε! Κά-
νατε, λοιπόν, µια πράξη και να εγκαλούµαστε εµείς για ένα
νοµοθέτηµα, το οποίο κάνατε εσείς, νοµίζω ότι φθάνει τα
όρια της σχιζοφρένειας.

Πάντως, θέλω να σας πληροφορήσω ότι µε νοµοθέτηµα
που καταθέτω, θα προσπαθήσω να διορθώσω τα πράγµατα
και ορισµένες αρµοδιότητες, οι οποίες ανήκαν και πρέπει να
ανήκουν εις το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στο δασικό
τοµέα, να τις πάρω, ώστε να υπάρχει µια συνέχεια και σε συ-
νεργασία µε το Υπουργείο ∆ηµοσίας Τάξεως και το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών να υπάρχει κάποιος πιο συντονισµένος
αγώνας, προσπάθεια, για να αντιµετωπισθούν οι πυρκαγιές.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Τώρα, για το διεθνή τοµέα, όπου ο κ. Βορίδης έκανε κά-
ποιες πολύ σοβαρές και σωστές παρατηρήσεις –ανεξάρτητα
αν διαφωνώ- αν θέλουµε να είµαστε τίµιοι και ξεκάθαροι µε-
ταξύ µας κι εγώ που υπηρετώ πολλά χρόνια εδώ και δεν έχω
εξάρτηση από κανέναν και δεν έχω ανάγκη να λογοδοτήσω
σε κανέναν –και µου αρέσει να λέω την πραγµατικότητα
όπως έχει και την αλήθεια- θα πρέπει κάποια στιγµή εδώ, αν

θέλουµε να διορθώσουµε καταστάσεις, να παραδεχθούµε
ορισµένα πράγµατα.

Παίζει ή δεν παίζει ο ευρωπαϊκός και ο διεθνής παράγων
τον κυριότερο ρόλο στη διαµόρφωση και των τιµών και των
προϊόντων και των µέσων και των εφοδίων και όλων αυτών;
Το ξέρετε αυτό. Άρα, το γεγονός ότι έρχεστε εδώ και µας
λέτε γιατί είναι οι τιµές έτσι, γιατί εκείνο, γιατί το άλλο, απλώς
δηµοκοπείτε, απλώς λαϊκίζετε, απλώς κοροϊδεύετε και παί-
ζετε στην πλάτη του αγρότη. Εµείς αυτό το ξεσκεπάζουµε
και θέλουµε να πούµε την αλήθεια.

Έρχοµαι τώρα σ’ ένα άλλο θέµα, το θέµα των 500.000.000.
Τι κάνατε, αντί µεγαλόψυχα να στηρίξετε αυτήν την προ-
σπάθεια; ∆ιότι, πράγµατι, είχαν πρόβληµα οι αγρότες. Εγώ
ήµουν Υπουργός µιας ηµέρας που αναγνώρισα το πρόβληµα,
βγήκα µπροστά, είχα συνοµιλίες, είχα συγκεντρώσεις, πέ-
ρασα µια πραγµατική επανάσταση και σας λέγω ότι αισθα-
νόµουν πως κάπου είχαν δίκιο. Και ξεπεράσαµε έναν
πραγµατικά τροµακτικό ύφαλο, έναν τεράστιο σκόπελο.

Εσείς, λοιπόν, αντί να συµπαρασταθείτε σ’ αυτήν την προ-
σπάθειά µας, τι µας κάνατε; Τη µία φορά λέγατε ότι σας λέει
ψέµατα ο Υπουργός. Τη δεύτερη φορά λέγατε ότι αυτά θα
τα πάρετε ούτως ή άλλως. Την τρίτη φορά λέγατε ότι θα σας
τα κόψει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Και τα λέγατε κι εδώ και τα
λέγατε κι έξω!

Παίζατε δηλαδή στην καµπούρα του αγρότη, στην κα-
µπούρα της Κυβέρνησης, στην καµπούρα της χώρας, µόνο
και µόνο για να κερδίσετε κοµµατικά. Και τι θα κερδίζατε;
Χρόνο κερδίζατε, γιατί κοµµατικά δεν θα κερδίζατε. ∆ιαβά-
λατε δηλαδή µια προσπάθεια, η οποία σε τελική ανάλυση είχε
βαθιές ρίζες και στηριζόταν στην πραγµατικότητα, διότι αυτά
τα χρήµατα ήταν ζηµιές και το είπα και στην κ. Μπόιλ και κα-
τάλαβε και η Ευρωπαϊκή Ένωση και έχουµε συνοµιλία.

Σε τελική ανάλυση, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, δεν νο-
µιµοποιείστε εσείς να κάνετε τέτοιες παρατηρήσεις. ∆εν
έχετε το δικαίωµα ούτε το ηθικό ούτε το ουσιαστικό! Εσείς
που κάνατε του κόσµου τις παρανοµίες και µας έρχονται σή-
µερα τα πρόστιµα! Με ποιο ηθικό δικαίωµα τα λέτε αυτά; Για
εξηγήστε µου!

Χθες µόλις µας ήρθε πρόστιµο 244.000.000 ευρώ, όπως
είπε ο αξιότιµος και πολύ έγκριτα τοποθετούµενος Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας. Μιλάµε
για 244.000.000 ευρώ, από δικές σας ατασθαλίες, που σή-
µερα καλείται η Κυβέρνηση να βρει τρόπο να τα τακτοποιή-
σει.

Κι έρχεστε εσείς να µας εγκαλέσετε γιατί δώσαµε
500.000.000 στους αγρότες, ότι τάχα δεν ήταν αποζηµιώσεις,
αλλά ήταν ενισχύσεις; Και τα λέτε κι εδώ µέσα και δεν ντρέ-
πεστε;

Έρχοµαι στο περίφηµο ΟΣ∆Ε, διότι κι εδώ πάλι παίζετε µε
τον αγρότη και πάλι λέτε ψέµατα! Ψέµατα λέτε, κύριοι συ-
νάδελφοι της Αντιπολίτευσης! Πολύ µεγάλα ψέµατα! Και τα
λέτε κι εδώ µέσα χωρίς αιδώ!

Τι είναι το ΟΣ∆Ε; Ποιος το επέβαλε; Ποιος το έφερε; ∆εν
το έφερε η Νέα ∆ηµοκρατία; Ποιος εξαίρεσε δίνοντας
25.000.000 το χρόνο από τις αιτήσεις στους αγρότες; ∆εν το
έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία; Τι είχε πει ο Πρωθυπουργός; Ότι
είναι για τους κατ’ επάγγελµα αγρότες.

Κι ερχόµαστε εµείς και ο έχων την τιµή να σας οµιλεί και
κάνει υπέρβαση αυτού και δίνει και στους συνταξιούχους. Κι
αρχίζετε εσείς και παίζετε ένα γαϊτανάκι, ένα παιχνίδι και µε
τους κατ’ επάγγελµα αγρότες και µε δικές σας ενώσεις και µε
ορισµένους αγροτοπατέρες, στους οποίους θα κόψω τα
χέρια! Ζήτησα από τον εισαγγελέα να παρέµβει!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Τα λεφτά όµως τα πήρε! Πλήρωνε
ο αγρότης!

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Θα τα επιστρέψουν, κύριε συνάδελφε.
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Θα τα επιστρέψουν είτε θέλουν είτε δεν θέλουν! Αρχίζουν
ήδη και τα επιστρέφουν.

Σας λέω ως δήλωση-δέσµευση ότι αυτούς τους αγροτο-
πατέρες, τους οποίους επί είκοσι χρόνια τους χαϊδεύατε τα
αυτιά και τις πλάτες, εγώ θα τους βάλω στη γωνία! Είναι ζή-
τηµα χρόνου!

Κοιτάξτε µόνο µην έλθετε εδώ απέναντι και κάνετε τις µε-
τανοούσες παρθένες που κλαίνε και υποστηρίζετε αυτούς!
Εγώ θα τους βάλω στη γωνία και θέλω τη συµπαράστασή
σας.

Ακόµη, αναφερόµενος επί του ΟΣ∆Ε, είπε ο κ. Στρατάκης
ότι επί ΠΑΣΟΚ δεν υπήρχε το ΟΣ∆Ε, διότι δεν χρειαζόταν και
ότι όλα ήταν καλά. Ακούστε, λοιπόν, την απάντηση. Από το
1981 και επί κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, οι αγρότες...

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Πείτε την αλήθεια επιτέλους!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε συνά-

δελφε, µη διακόπτετε!
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Μπορώ να µιλήσω, κύριε συνάδελφε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): ∆εν έχετε το

λόγο, κύριε Στρατάκη!
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Από το 1981, λοιπόν και επί κυβερνή-
σεων του ΠΑΣΟΚ, οι αγρότες πλήρωναν αµοιβές στην ένωση
που ανήκαν και πλήρωναν ξεχωριστά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να καλύψω το θέµα σ’ αυτόν το
χρόνο. Θα ήθελα µια ανοχή και σας το ζητώ γιατί διαµαρτύ-
ρονται και οι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Συνεχίστε πα-
ρακαλώ.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Πλήρωναν ξεχωριστά για την επιδότηση
ελαιολάδου, ξεχωριστά για την επιδότηση αροτρέων, ξεχω-
ριστά για την κτηνοτροφία κ.ο.κ.

Αγαπητέ κύριε Στρατάκη, είπατε ότι οι ΕΑΣ εισέπρατταν
επί των ηµερών σας µόνο 4%. Ξέρετε τι σηµαίνει 4%, όταν
ένας ελαιοπαραγωγός έχει δικαιώµατα 10.000 ευρώ; Σηµαί-
νει 400 ευρώ µόνο για την επιδότηση του λαδιού. Αυτή ήταν
η δική σας πολιτική. Και τώρα έρχεστε µε τη δική σας πολι-
τική, η οποία ήταν καταστρεπτική και αντιαγροτική, να µας
κάνετε και παρατηρήσεις και να µας πείτε τι έγινε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Έρχοµαι τώρα στα ΜΑΤ. Ιδού η υποκρισία! Ιδού ο φαρι-

σαϊσµός! Ιδού οι Ιησουΐτες, εκείνοι οι οποίοι ξεφούσκωναν τα
λάστιχα...

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Τα έσκαγαν!
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): ...τα έσκαγαν, έβγαζαν µε τη βία τα τρα-
κτέρ από τους δρόµους, έδιωχναν και ξυλοκοπούσαν τους
αγρότες, διέλυαν τις απεργίες και όλες τις κινητοποιήσεις,
έρχονται να κατηγορήσουν –ποιον;- τη Νέα ∆ηµοκρατία –η
οποία µε διάλογο, µε συζήτηση, άκουγε και αποζηµίωνε τον
αγρότη- επικαλούµενοι ένα και µόνο περιστατικό, το περι-
στατικό της Κρήτης!

Σας ρωτώ, κύριε Στρατάκη, εσάς που είστε ευαίσθητος
Κρητικός. Τι έπρεπε να γίνει; Να πάθει έµφραγµα η Αθήνα;
Πέντε εκατοµµύρια –και δεν ξέρω πόσοι ακόµη είναι- να κα-
λυφθούν από τα τρακτέρ; Αυτό έπρεπε να κάνει ο Μαρκο-
γιαννάκης; Να τους αφήσει; Νοµίζω ότι κάποια στιγµή πρέπει
να υπάρχει ένα µέτρο, διότι είναι ντροπή σας!

Λέτε, επίσης, ότι κάναµε άνιση κατανοµή των 500.000.000.
Και πάλι ψέµατα λέτε!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κόψτε κάτι! Κατεβάστε τους
τόνους!

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Γιατί, κύριε Βενιζέλο; Εσείς τι είστε να
µου υποδείξετε...;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κατεβάστε!
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Γιατί, κύριε Βενιζέλο; Αυτό είναι το στυλ
µου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Καλώς, εντάξει.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Αυτό είναι το στυλ µου.
Λέτε, λοιπόν, ότι έγινε άνιση κατανοµή των 500.000.000.

Από πού το βρήκατε αυτό; Όλη η κατανοµή έγινε οριζόντια.
Ικανοποιήθηκαν τα πάντα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Αλλού δέκα, αλλού πέντε.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Οριζόντια, ανάλογα µε τις ζηµιές, κύριε
Στρατάκη. ∆εν δώσαµε ενισχύσεις. ∆εν πήραµε είκοσι προϊ-
όντα να τα δώσουµε. Ανάλογα τις ζηµιές που είχε το κάθε
προϊόν, προσπαθήσαµε να καλύψουµε ένα µέρος της ζηµιάς,
όχι ότι αποζηµιώσαµε το όλο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Μα, δεν λέτε την αλήθεια! Η πατάτα
στο Κιλκίς δεν αποζηµιώθηκε.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ένα λεπτάκι τώρα. Εντάξει, αδικήθηκε η
πατάτα από το Κιλκίς. Αφήστε τώρα.

(Γέλια από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Εδώ υπήρχε ένας οργανισµός και υπάρχει οργανισµός.

Αυτός λέγεται ΕΛ.Γ.Α. Αυτός καταγράφει τις ζηµιές. Αυτός
βλέπει ποιος έχει κάποια ζηµιά στο προϊόν και αυτός κατα-
γράφει τα γεγονότα. ∆εν τα κάνω εγώ. Εγώ επί τη βάσει
αυτών τα οποία οι γεωπόνοι, οι ειδικοί κάνουν, έκανα την κα-
τανοµή. Εάν τώρα κάποιος αδικήθηκε, µπορεί να φταίει κά-
ποιος υπάλληλος, αλλά δεν φταίει η πολιτεία ούτε είχε
κάποιο λόγο η πολιτεία να µη βάλει το τάδε προϊόν της τάδε
περιοχής για να βάλει κάποιο άλλο.

Και στην Κρήτη ήλθα και τα είπα έξω από τα δόντια και ενι-
σχυθήκατε και πήρατε παραπάνω αποζηµιώσεις στα λάδια
και στις ελιές και ήταν όλη η Κρήτη αντίθετη. Αυτά γιατί δεν
τα λέτε; Γιατί δεν τα λέτε;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Πλουτίσαµε. Μας φέρατε
πλούτο.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Α, σας έφεραν πλούτο, ναι!

Επειδή εµείς είµαστε πάντοτε συνεπείς και ακριβείς σε
αυτά που λέµε και δεν παρεκκλίνουµε σε τίποτα, µας κατη-
γορείτε ότι δεν έχουµε πολιτική. Εµείς παραλάβαµε µία
αγροτική οικονοµία σε πλήρη διάλυση. Είχατε το Εθνικό Συµ-
βούλιο, το ΕΣΑΠ, όπως το λέγατε, το οποίο το καλούσατε
µόνο και µόνο για να βγάλετε λόγους.

ΤΟΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Εσείς δεν το καλέσατε ποτέ.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ακούστε να µάθετε. Κάντε τις παρατη-
ρήσεις σας. Αυτήν τη στιγµή είναι σε όλους τους φορείς το
ΕΣΑΠ και εµείς αποφασίσαµε να ενεργοποιήσουµε αυτό και
να βάλουµε µέσα όχι υπαλλήλους, αλλά αγρότες και νέους
αγρότες και γι’ αυτό κατηγορούµαστε και πολλούς από τους
χαρτογιακάδες της αγροτικής τους βάλαµε κατά µέρος ή
έχουν αντιπροσώπευση πολύ µικρότερη. Και µέσα, λοιπόν,
σε αυτό το πλαίσιο, αφού φτιάξαµε όλο το νοµοθέτηµα, το
δώσαµε σε όλους τους φορείς να µας πούνε την άποψή
τους, να λειτουργήσουν και εµείς από τότε δεσµευτήκαµε ότι
θα λειτουργούµε µέσω και µε τη βοήθεια και µε τη συνεργα-
σία όλων εκείνων που έχουν σχέση µε τον αγροτικό κόσµο.
Και γι’ αυτό δεν λέτε τίποτα ή µπορεί και να µας κατηγορείτε
κιόλας.

Ελέχθη από κάποιο συνάδελφο -δεn θυµάµαι από ποιον και
να µε συµπαθεί- ότι ο ΟΓΕΕΚΑ-∆ΗΜΗΤΡΑ και η εκπαίδευση
καταργείται. ∆εν είναι αλήθεια.
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Ανήγγειλε ο κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος…

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Εσείς το είπατε;

Ακούστε, κύριε Στρατάκη, αν διαβάζατε στις εγκυκλίους
τις δυόµισι λέξεις, ευλόγως µπορείτε να βγάζετε τα συµπε-
ράσµατά σας. Ακούστε: Το ΟΓΕΕΚΑ-∆ΗΜΗΤΡΑ θα υπάρξει.
Απλώς, θα γίνει πιο δυνατό και πιο µεγάλο. ∆ιότι στο ΟΓΕ-
ΕΚΑ-∆ΗΜΗΤΡΑ θα συγχωνευθεί και το ΙΓΕ, το οποίο είναι το
Ίδρυµα Γεωργικών Ερευνών, έτσι ώστε να υπάρξει καλύτερη
λειτουργία.

Είπε ο κ. Καρτάλης, αλλά και ο κ. Παπανδρέου κυρίως, ότι
δεν έχουµε πολιτική, τι θα γίνει το 2013, τι κάνετε και άλλα τέ-
τοια συµφυή.

Σας είπα, κατ’ αρχάς, ότι την πολιτική θα την καθορίσουµε
µε σύµµαχο και δίπλα µας τον αγρότη, µαζί µε τον αγρότη
και µαζί µε όλους όσοι έχουν σχέση µε τον αγροτικό κόσµο,
µε αυτούς θα κάνουµε την πολιτική. Και γι’ αυτό κάνουµε το
ΕΣΑΠ και γι’ αυτό θέλουµε παρατηρήσεις. Θέλουµε παρατη-
ρήσεις, θέλουµε κριτική, για να µπορέσουµε και εµείς να το
κάνουµε καλύτερα.

Τι κάναµε ως τώρα; Και επειδή και ο κ. Καρτάλης είπε και
µάλιστα, νοµίζω ότι το εξειδικεύσατε για το Συµβούλιο
Υπουργών. Εσείς δεν το είπατε ή ο κ. Παπανδρέου;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Εγώ, κύριε Υπουργέ.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Εσείς. Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι στο
Συµβούλιο Υπουργών η ελληνική πλευρά έκανε σηµαντική
παρέµβαση. Εγώ εκπροσωπούσα την ελληνική Κυβέρνηση.
Είπα ότι δεν κάνουµε πίσω στις άµεσες ενισχύσεις και παρέ-
θεσα µία σειρά επιχειρηµάτων. Βεβαίως και θα πρέπει κάποια
στιγµή ο δεύτερος πυλώνας να πάρει σάρκα και οστά και να
γίνει πιο ενεργός, αλλά εµείς δεν θα στέρξουµε ποτέ στο να
καταπέσει ο πρώτος πυλώνας.

Ως προς την αναδιάρθρωση των καλλιεργειών, αναφερό-
µενος στα µήλα προφανώς, δεν απέφυγα τίποτα, κύριε Καρ-
τάλη. Εγώ, όπως ξέρετε -και ξέρετε προσωπικά- είµαι
φιλοβουλευτής, επειδή διετέλεσα πολλά χρόνια Βουλευτής.
Και όταν λέω φιλοβουλευτής, δεν κάνω διάκριση των εδρών.
Και όταν µου θέσατε εσείς το θέµα µεταξύ των άλλων, ξέ-
ρετε πολύ καλά µε πόσο ενδιαφέρον έτρεξα και το είπατε
πολύ κόσµια και πολύ σωστά.

Για την αναδιάρθρωση των καλλιεργειών είχα δύο δρό-
µους ή να την κάνω στο γραφείο µου, να σας καλέσω και να
κάτσουµε να πιούµε έναν καφέ και να τα πούµε ή να έλθω
εκεί. Επέλεξα, ρωτώντας και τους παράγοντες, να έλθω εγώ
εκεί. Και θα έλθω εγώ εκεί και θα την κάνουµε τη συζήτηση.
Και ξέρετε ότι στην περιοχή που έχει το µεγαλύτερο πρό-
βληµα έχω ξαναέλθει και έχω λύσει προβλήµατα πριν από δε-
καέξι χρόνια. Εποµένως, δεν υπάρχει θέµα.

Όσον αφορά το ερώτηµα το οποίο τέθηκε, πώς αυξήσατε
το ΕΣΠΑ και πώς έγινε κ.λπ., πράγµατι η ελληνική Κυβέρ-
νηση, σφίγγοντας και τώρα την καρδιά της δίδει πάνω από
1.100-1.200 για να µπορέσει να αυξήσει το Πρόγραµµα
«ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ». Αυτό είναι, όχι ότι υπάρχει κάποιο άλλο
πρόβληµα ή κάτι το ύποπτο. Απλώς έχοντας αγάπη, έχοντας
ιδιαίτερη προσέγγιση στην ύπαιθρο και στα προβλήµατά της,
πιστεύοντας ότι σήµερα η ύπαιθρος είναι κυρίαρχος τοµέας
ο οποίος θέλει τη στήριξη, έρχεται η Κυβέρνηση µέσα σε
αυτήν την πληµµυρίδα των δυσκολιών που αντιµετωπίζει σε
παγκόσµιο επίπεδο και βγάζει από το ταµείο εθνικούς πό-
ρους τους οποίους τους κατανέµει µέσα στα χρόνια στα
οποία καλύπτει το Πρόγραµµα «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑ-
ΤΖΗΣ» για να τους στηρίξει.

Στην κ. Αντωνίου και στην κ. Μερεντίτη οι οποίες έθεσαν
το θέµα των αδειοδοτήσεων των κτηνοτροφικών εγκαταστά-
σεων, ετοιµάζουµε νοµοσχέδιο, κυρία Αντωνίου και µέσα σε

αυτό περιλαµβάνουµε και αυτά, όπως υπάγεται και το θέµα
των περιοχών NATURA. Έχει πρόβληµα και η περιοχή η δική
µου.

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το πλαίσιο κάνουµε µία τεράστια
προσπάθεια, ώστε να καλύψουµε και να µπορέσουµε να λύ-
σουµε το πρόβληµα.

Εθίγησαν πάρα πολλά θέµατα: των προστίµων τα είπαµε,
ενεργοποίηση δικαιωµάτων είπαµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Να το µαζέ-
ψουµε, κύριε Υπουργέ.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Με συγχωρείτε, κύριοι συνάδελφοι. Αυτά προλαβαίνω,
αυτά λέω και τα λέω και γρήγορα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Εξισωτικά πληρώνουν οι αγρότες;
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Πώς είπατε; Εξισωτική; Θα σας απα-
ντήσω αµέσως. Έχουν δεσµευθεί οι ίδιες οι ενώσεις να το
καλύψουν.

Εδώ σας έχω, κύριε Μωραΐτη. Κάνατε δύο παρατηρήσεις:
Εξισωτική αποζηµίωση και ποιοτικό παρακράτηµα. Αυτά τα
δύο. Εξισωτική αποζηµίωση: Οι ενώσεις των αγροτικών συ-
νεταιρισµών είχαν δεσµευθεί ότι δεν θα εισέπρατταν αµοιβή
και πρέπει να το τηρήσουν. Ξέρετε ότι παίζονται παιχνίδια.
Είπα και προηγουµένως τη στάση µου απέναντι σ’ εκείνους
οι οποίοι πάνε να παίξουν παιχνίδια. Και δεν µιλάω για Βου-
λευτάς και πολιτικούς, αλλά µιλάω για ανθρώπους του αγρο-
τικού χώρου. Σε αυτούς θα είµαστε πολύ σκληροί.

Θέλω να πω, επίσης, για την άλλη παρατήρηση που κά-
νατε, για το ποιοτικό παρακράτηµα στο αιγοπρόβειο γάλα ότι
οι ίδιοι οι εκπρόσωποι των κτηνοτροφικών φορέων ζήτησαν
να καταβάλλεται σε κατά κύριο επάγγελµα κτηνοτρόφους και
σε βιώσιµες κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις. Και σας λέω
τώρα για κτηνοτρόφους µε οκτώ-δέκα ζώα και παραγωγή γά-
λακτος δύο τόνους ετησίως: Είναι βιώσιµη κτηνοτροφική µο-
νάδα; Μπορεί να είναι σηµείο αναφοράς;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Πρέπει να ζήσει, κύριε Υπουργέ.
Πρέπει να συµπληρώσει το εισόδηµα.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Σύµφωνοι. Είναι ένα άλλο πρόβληµα,
αλλά µπορεί να ζήσει έτσι;

Κύριε Μωραΐτη, ξέρετε ότι εγώ το κόµµα σας µέσα από
εδώ επισήµως…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: (∆εν ακούστηκε).
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ακούστε µε, σας παρακαλώ.
Εδώ επισήµως έχω πει ότι είστε ένα σοβαρό κόµµα, κάνετε

σοβαρές αναλύσεις. ∆εν έχετε «διά ταύτα». Εάν εσείς µου
βρείτε «δια ταύτα», να το εφαρµόσω. Η ανάλυσή σας είναι
σωστή. Τι θα γίνει εκείνος που έχει µόνο δύο αγελάδες; Και
τι να κάνουµε; Όταν όλος ο κόσµος έχει ανοίξει, όταν γίνεται
αυτή η λαίλαπα, πέστε µου εσείς: Έχετε λύση; Αν έχετε
λύση, να την εφαρµόσω.

Αφήστε µε, όµως, να πω, να τελειώσω λίγο.
Τελειώνω µε µία αποστροφή. Επειδή είπα επί τροχάδην,

όντας στην πρωτολογία µου, πρέπει να µιλήσω και για την
κτηνοτροφία.

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε και ένα λεπτό για την κτη-
νοτροφία;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Πρέπει να τελει-
ώσουµε και εάν είναι δυνατόν, θερµή παράκληση να µη γίνε-
ται διάλογος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κτηνοτροφικό επίδοµα χρόνου.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Βενιζέλο, είστε ευφυής και δεν θα
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ήθελα να σας έχω απέναντι, γι’ αυτό γελάω.
Κοιτάξτε. Λέτε ότι η κτηνοτροφία εγκαταλείφθηκε. Η κτη-

νοτροφία έχει προβλήµατα, αλλά η κτηνοτροφία είναι ένας
κλάδος, ένας τοµέας, ο οποίος δεν λύνεται µε εφάπαξ µέτρα.
Θέλει µία σειρά µέτρων. Τους δώσαµε δάνεια 300.000.000
όπως ξέρετε. ∆ώσαµε από την εξισωτική αποζηµίωση των
ετών 2007-2008. Ψηφίσαµε νόµο που στηρίζαµε την κτηνο-
τροφία. Ετοιµάζουµε νόµο που στηρίζουµε την κτηνοτροφία.
Μέσα στο σχέδιο «ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ» υπάρχουν συγκεκριµένα
σχέδια απλοποίησης, σχέδια βελτίωσης αγροτικής παραγω-
γής. Επεκτείναµε την κάλυψη του ΕΛΓΑ. Κάνουµε εξυγίανση
του κυκλώµατος της εµπορίας των κρεάτων -και εδώ αναφέ-
ροµαι στην κ. Μερεντίτη ή σε όποιον το έθεσε- για την προ-
στασία της υγείας των καταναλωτών. Τι κάναµε; Με
συγκεκριµένες ΚΥΑ: Πρώτον, αναγράφονται τα στοιχεία σχε-
τικά µε την καταγωγή-προέλευση του κρέατος στις ετικέτες
των ζωοτροφικών µηχανών. ∆εύτερον, τήρηση µηνιαίων ισο-
ζυγίων αγορών. Το φέραµε αυτό που επί χρόνια δεν τολ-
µούσε κανείς, εµείς το φέραµε. Χρήση προαιρετικής
ένδειξης ελληνικής εκτροφής άνω των πέντε µηνών σε βόειο
µοσχαρίσιο κρέας επιπλέον των υποχρεωτικών ενδείξεων.

Και πέραν αυτού, πήραµε και διάφορα θεσµικά µέτρα. Φέ-
ραµε τον ΕΦΕΤ, τον ΕΛΟΓ τον κάναµε ΕΛΟΓΑΚ και γενικά
προσπαθήσαµε να στηρίξουµε τον Έλληνα κτηνοτρόφο.

Ξέρουµε, είναι εν γνώσει µας, ότι αυτά δεν είναι πανάκεια,
δεν λύνουν το πρόβληµα. Αλλά εν πάση περιπτώσει, δείχνει
όµως ότι εµείς έχουµε την ευαισθησία για να λύσουµε αυτά
τα ζητήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Τέλος, κύριε Πρόεδρε –και τώρα τελειώνω στην πραγµατι-
κότητα- ήθελα να σας πω και πάλι για την πράσινη ανάπτυξη.
Μια σειρά έργων και το νερό και όλα αυτά, έχουν στόχο
αυτό. Εποµένως θα είµαι ιδιαίτερα ευτυχής αν και το ΠΑΣΟΚ
και ο Αρχηγός του, ο κ. Παπανδρέου, πιστεύει στην πράσινη
ανάπτυξη. Σε αυτό να µας βοηθήσει και να βοηθήσουµε
πραγµατικά για να υλοποιήσουµε αυτό το οποίο είναι ένα αί-
τηµα, όχι µόνο της γεωργίας και της κτηνοτροφίας, αλλά και
ολόκληρου του ελληνικού λαού, ολόκληρου του κόσµου.

Ευχαριστώ και µε συγχωρείτε για το χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε

πολύ τον κύριο Υπουργό.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ. Ευάγγε-

λος Βενιζέλος, έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε εξέπληξε

αρνητικά ο κ. Υπουργός. Ήταν πέραν του συνήθους εκνευ-
ρισµένος και επιθετικός. Αυτό, όπως είπα και στην αρχική το-
ποθέτησή µου, δείχνει αίσθηµα πολιτικής ανασφάλειας. Είναι
απόδειξη του γεγονότος ότι έχει χαθεί ο έλεγχος.

Παρ’ όλα αυτά, ο κύριος Υπουργός εµφανίστηκε εδώ,
ωσάν να διαθέτει η Κυβέρνηση στην οποία ανήκει απεριόρι-
στο πολιτικό χρόνο να ασχοληθεί µε πληθώρα θεµάτων και
να τα αντιµετωπίσει όλα αυτά µε άνεση στο µέλλον, παρα-
πέµποντας σε νοµοσχέδια, σε πρωτοβουλίες, σε συζητήσεις.

∆εν υπάρχει πολιτικός χρόνος, κύριε Υπουργέ. Έχει τελει-
ώσει ο πολιτικός χρόνος της Κυβέρνησης του κ. Καραµανλή.
∆εν υπάρχει νοµιµοποίηση, δεν υπάρχει επαφή µε την κοι-
νωνία. ∆εν υπάρχει στοιχειώδης ικανότητα διαχείρισης των
καθηµερινών πραγµάτων. Ο πολίτης έχει την αίσθηση ότι η
χώρα δεν διαθέτει, όχι κυβέρνηση µε την πολιτική έννοια,
αλλά ούτε καν διοίκηση, αρχή διαχείρισης των τρεχουσών
υποθέσεων σε όλα τα θέµατα, από την Αστυνοµία µέχρι τη
γεωργία και από την ακτοπλοΐα µέχρι την εξωτερική πολιτική.

Και έρχοµαι σε ορισµένα παραδείγµατα που εσείς θέσατε
τώρα υπό συζήτηση ξανά. Γνωρίζω πάρα πολύ καλά πώς
έχουν κατανεµηθεί οι αρµοδιότητες µεταξύ του Υπουργείου

Αγροτικής Ανάπτυξης και του Υπουργείου Εσωτερικών για
την αντιµετώπιση των δασικών πυρκαγιών, αλλά δεν έχει
αφαιρεθεί η θεµελιώδης αρµοδιότητα της δασικής υπηρε-
σίας να προσέχει τα δάση, να τα καθαρίζει, να διαµορφώνει
τις αντιπυρικές ζώνες, να διαµορφώνει τους δασικούς δρό-
µους. Και για όλα αυτά διαµαρτύρονται οι υπάλληλοι και τα
στελέχη της δασικής υπηρεσίας, γιατί δεν υπήρξε έγκαιρος
σχεδιασµός, χρηµατοδότηση, δεν ελήφθησαν αποτελεσµα-
τικά µέτρα.

Αυτά δεν είναι αρµοδιότητα, ούτε του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών ούτε της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας ούτε της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Είναι των κατά τόπους δασαρχείων. Άρα,
έχετε στην πρόληψη τεράστια ευθύνη ως Υπουργείο Ανά-
πτυξης και ως δασική υπηρεσία.

∆εύτερο ζήτηµα. Αναφερθήκατε στην ενεργοποίηση των
δικαιωµάτων και στον ΟΣ∆Ε. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι
αυτό το νέο σύστηµα ισχύει στη χώρα µας από το 2006. ∆εν
µπορείτε να συγκρίνετε αυτό το σύστηµα του ΟΣ∆Ε µε τις
δηλώσεις καλλιεργειών που γίνονταν πριν µε πολύ λιγότερο
κόστος και σ’ ένα τελείως διαφορετικό πλαίσιο.

Επίσης, άκουσα όλη αυτήν τη διάθεσή σας να ταπεινώσετε
τους αγροτοπατέρες και να εξυγιάνετε τη λειτουργία του συ-
νεταιρισµού. Εµείς θέλουµε έναν υγιή, σύγχρονο συνεταιρι-
σµό. Με απειλές δεν γίνονται αυτά. ∆εν σας φταίνε οι
ενώσεις αγροτικών συνεταιρισµών, γιατί εσείς εξαγγείλατε
ότι θα απαλλαγούν από την υποχρέωση καταβολής του κό-
στους για την ενεργοποίηση των δικαιωµάτων µόνον οι κατ’
επάγγελµα αγρότες και έτσι αφήσατε απ’ έξω τους συνταξι-
ούχους και αυτό το µήνυµα έφτασε προεκλογικά και σας κα-
ταλογίστηκε σε πολλές αγροτικές περιοχές.

Και δεν κατάλαβα. Τελικώς αποδέχεστε τη θέση που πα-
ρουσίασε σήµερα το ΠΑΣΟΚ, τη συνολική επιβάρυνση να την
αναλάβει ο κρατικός προϋπολογισµός; ∆εν άκουσα µια κα-
θαρή θέση.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Την έχει αναλάβει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μένετε στη θέση για τους κατ’
επάγγελµα αγρότες ή γενικά όλο το βάρος µεταφέρεται στον
κρατικό προϋπολογισµό; Πείτε την άποψή σας.

ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: ∆ιευκρινίστε για ποιους µιλάτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εκείνο που µας ενδιαφέρει,

κύριε Τζαµτζή, επειδή παρεµβάλλεστε προς επίρρωση του
αδυνατούντος προφανώς Υπουργού, είναι οι συνταξιούχοι,
είναι οι κάτοικοι της υπαίθρου που δεν έχουν επαρκή εισο-
δήµατα.

Τρίτο παράδειγµα. Έχετε µείνει ικανοποιηµένος από το χει-
ρισµό του θέµατος των αγροτικών κινητοποιήσεων από ό,τι
κατάλαβα. Σας είπαµε εµείς να µη δώσετε 500.000.000; Προ-
φανώς έπρεπε να δώσετε τα πεντακόσια και παραπάνω και
καλώς τα εµφανίσατε ως αποζηµίωση µέσω του ΕΛΓΑ. Και
άλλες φορές µπορεί η χώρα να χρειαστεί να χρησιµοποιήσει
την ίδια µέθοδο και πρέπει να µείνει ανοικτή αυτή η δυνατό-
τητα, αλλά µ’ έναν ΕΛΓΑ εκσυγχρονισµένο, ορθολογικό, χρη-
µατοοικονοµικά σταθερό, που ασφαλίζει το προϊόν και που
καλύπτει βεβαίως και τις έκτακτες περιστάσεις.

Το πρόβληµα ήταν ότι δεν µπορέσατε να οργανώσετε την
υπόθεση, ώστε να υπάρξει ένα αποτέλεσµα δίκαιο και δια-
φανές. Υπήρξαν αδικίες, προχειρότητες, ανισότητες. Άλλα
αντ’ άλλων. ∆ιαφορετικές ρυθµίσεις ανά περιοχή και ανά
προϊόν. Ούτε µια ενιαία οριζόντια στάση σε σχέση µε το ίδιο
προϊόν ούτε µια ενιαία κάθετη στάση σε σχέση µε την πε-
ριοχή. Κανένα σαφές κριτήριο, κλαδικό ή γεωγραφικό.

Και βεβαίως, µε τους πολιτικούς χειρισµούς που κάνατε
τροφοδοτήσατε την κρίση. ∆ιότι αν είχατε πάει εγκαίρως
στην Κρήτη να διαπραγµατευτείτε, δεν θα έρχονταν εδώ τα
τρακτέρ. Αν πηγαίνατε στο λιµάνι του Πειραιά την ώρα που
έφταναν, δεν θα υπήρχαν τα επεισόδια. Και το συνεχίσατε
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αυτό σε πολλές άλλες στιγµές και φάσεις της δύσκολης
αυτής περίστασης.

Τώρα θυµάστε τι έγινε µε τα λάστιχα, αλλά και εγώ σας θυ-
µάµαι εσάς τον ίδιο, ανεβασµένο στο τρακτέρ, να αναρριπί-
ζετε τις σηµαίες της αγροτικής κινητοποίησης. Εκεί
ακούστηκαν τα συνθήµατα «όλα τα λεφτά, όλα τα κιλά». Εκεί
υποσχέθηκε ο κ. Καραµανλής ότι θα δώσει προσωπικά τη
µάχη για την ελληνική γεωργία και το αγροτικό εισόδηµα στο
Συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
∆εν την έδωσε αυτήν τη µάχη, ούτε στο Συµβούλιο Υπουρ-
γών Γεωργίας ούτε στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο. Καµµία µάχη
δεν έδωσε φυσικά για κανένα θέµα, αλλά εν πάση περιπτώ-
σει σίγουρα δεν την έδωσε για την ελληνική γεωργία.

∆ιεθνές περιβάλλον, τιµές προϊόντων, αγροτικό εισόδηµα.
Επαναλάβατε την ίδια µοιρολατρική και ηττοπαθή θέση που
είπατε και στην αρχική σας αγόρευση. «Τι να κάνουµε; Οι διε-
θνείς τιµές». Μα, οι διεθνείς τιµές προσδιορίζουν την τιµή των
εφοδίων στην Ελλάδα; Οι διεθνείς τιµές προσδιορίζουν τη
σχέση µεταξύ τιµής παραγωγού και τιµής καταναλωτή στα
οπωροκηπευτικά, στο καλάθι της νοικοκυράς;

Οι διεθνείς τιµές επηρεάζουν τα αγροτικά προϊόντα που,
όπως είπα και στην αρχική µου τοποθέτηση, υπακούουν στις
διακυµάνσεις των προθεσµιακών συµβολαίων και των παρα-
γώγων συµβολαίων των µεγάλων εµπορευµατικών χρηµατι-
στηρίων. Αυτό ισχύει για το βαµβάκι, ισχύει για το σιτάρι,
αλλά δεν ισχύει για τα πολλά διατροφικώς κρίσιµα προϊόντα
που σχηµατίζουν το καλάθι της νοικοκυράς και ιδίως το κα-
λάθι του φτωχού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Γιατί έχουµε το παράδοξο στην Ελλάδα να φτάνουµε σε
ιστορικώς χαµηλά επίπεδα πληθωρισµού και ταυτόχρονα να
έχουµε πρόβληµα στα τρόφιµα. Αυτό πρέπει να αντιληφθείτε
και να αντιληφθείτε ακόµη ότι είµαστε υποχρεωµένοι να δια-
µορφώσουµε µια πολιτική -ως έθνος, ως κράτος- που λαµ-
βάνει υπ’ όψιν της βεβαίως τις κοινοτικές µας υποχρεώσεις,
το πλαίσιο της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, τις δεσµεύσεις
της Ένωσης έναντι του Παγκοσµίου Οργανισµού Εµπορίου
και τις πιέσεις που ασκούνται. Αλλά η ύπαιθρος και το εισό-
δηµα των κατοίκων της υπαίθρου και η ανάπτυξη της υπαί-
θρου είναι εθνική αρµοδιότητα και ευτυχώς που είναι εθνική
αρµοδιότητα.

Και κλείνω µε µία παρατήρηση σε σχέση µε την κτηνοτρο-
φία. Μα, η κτηνοτροφία είναι ένας τοµέας κατ’ εξοχήν συµ-
βολαιοποιηµένης παραγωγής. Είναι ποτέ δυνατόν να
αντιµετωπίσουµε διαρθρωτικά το πρόβληµα της ελληνικής
κτηνοτροφίας, εάν δεν αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα της βιο-
µηχανίας τροφίµων και ποτών στην Ελλάδα, της βιοµηχανίας
γάλακτος και γαλακτοκοµικών προϊόντων; Όταν έχουµε εξε-
λίξεις τόσο εντυπωσιακές στη λειτουργία των εµπορικών σχέ-
σεων στην αγορά του γάλακτος, είναι δυνατόν να µη γίνονται
συνδυασµένες κινήσεις οι οποίες να προστατεύουν ταυτό-
χρονα και την παραγωγή και την κατανάλωση και τον παρα-
γωγό και τον τελικό καταναλωτή;

∆εν άκουσα να λέτε τίποτα από αυτά που είναι η καρδιά
του προβλήµατος της ελληνικής κτηνοτροφίας. Άρα, κύριε
Υπουργέ, θα σας παρακαλούσα όσο καιρό ακόµα ασκείτε τα
καθήκοντά σας συνολικά ως Κυβέρνηση και εσείς ατοµικά
ως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, µε χαµηλούς τόνους, µε
σεβασµό στην οξύτητα και την πίεση των θεµάτων, να κάνετε
ό,τι µπορείτε κυρίως για να µη διευρύνετε τα προβλήµατα,
να µην τα χειροτερεύετε. Κάνω αυτή την έκκληση. Όσο
ακόµα ασκείτε αυτές τις αρµοδιότητες, µην επιδεινώνετε την
κατάσταση. Αν µπορείτε να κάνετε και ένα δυο πραγµατάκια
διαχειριστικού χαρακτήρα, για να µην έχουµε κρίσεις, κάντε
τα. Πάντως, µη ρίχνετε λάδι στη φωτιά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε
τον κ. Ευάγγελο Βενιζέλο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ.

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνω το λόγο για ορισµένες καταληκτικές παρατηρή-

σεις, ξεκινώντας µε µια δυσάρεστη τοποθέτηση. ∆εν περί-
µενα από τον κ. Βενιζέλο, όσο ευφυής και αν είναι, να φτάσει
σε τέτοια σηµεία διαστρέβλωσης. Και µιλάω για διαστρέ-
βλωση διότι γνωρίζει και τους νόµους και τις γραφές και τη
διαδικασία και την πολιτική. Είπα ότι το σχιζοφρενικό είναι
ότι χρηµατοδοτεί το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης τις πε-
ριφερειακές δασικές υπηρεσίες, αλλά δεν τις εποπτεύει –και
το ξέρετε αυτό- διότι οι τοπικές υπηρεσίες υπάγονται στην
περιφέρεια.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μα, κύριε Υπουργέ…
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Αυτό είναι, κύριε Βενιζέλο! Γιατί δεν το
λέτε αφού ξέρετε ότι είναι έτσι και ότι δεν έχει καµµία αρµο-
διότητα και προβλέπεται να φέρω νόµο; Τώρα, εάν ο νόµος
δεν θα µου βγει στο χρόνο, όπως λέτε εσείς, αυτή είναι µια
δική σας εκτίµηση.

Και είπα από την αρχή της τοποθετήσεώς µας το εξής:
Ζήστε στη νιρβάνα σας! Ζήστε στην ψευδαίσθησή σας!
Ζήστε το ότι µπορεί αύριο να είστε κυβέρνηση! ∆εν θα είστε!
∆εν θα είστε διότι δεν έχετε επιχειρήµατα και επειδή ακόµα
και σε αυτές τις ευρωεκλογές που ήταν η χειρότερη χρονική
στιγµή για τη Νέα ∆ηµοκρατία, εσείς πέσατε! ∆εν θα είστε
και για µια άλλη σειρά λόγων! Θέλετε εσείς να ζείτε σε αυτό
το κλίµα του ευδαιµονισµού; Καλά κάνετε, είναι δικό σας δι-
καίωµα.

Είπατε πάλι µια ανακρίβεια και µε προσωπικό χαρακτήρα.
Είπατε ότι µπήκα στα τρακτέρ. Μπήκα στο τρακτέρ, αλλά δεν
έκλεισα δρόµο. Μπήκα για να διαδηλώσω και αυτά τα γράφω
στο βιβλίο µου. Και το ξέρετε γιατί τα διαβάζετε τα βιβλία
µου. Μπήκα γιατί πράγµατι ο αγρότης είχε ένα πρόβληµα και
στάθηκα δίπλα του. Και όταν πήγαν να κλείσουν τους δρό-
µους, εγώ τους είπα «όχι τους δρόµους», διότι δεν µπορούν
να είναι εγκλωβισµένες οι άλλες κοινωνικές οµάδες, κάτι που
δεν κάνατε εσείς µε το θέµα της Κρήτης όταν ήρθαν, ενώ
εγώ το έκανα. Και συµµετείχα σ’ εκείνον τον ακτιβισµό, αλλά
συγχρόνως δεν έβλαψα και το κοινωνικό σύνολο.

Όσον αφορά το ΟΣ∆Ε, δεν το ξέρετε καλά ή πάλι προ-
σπαθείτε να το µπερδέψετε. Πράγµατι, το ΟΣ∆Ε ήρθε το
2006, αλλά αιτήσεις από τις οποίες οι ενώσεις έπαιρναν από
τους αγρότες ήταν από το 1981, χωρίς ΟΣ∆Ε…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Άλλου τύπου.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Όχι άλλου τύπου. ∆εν είναι άλλο…
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Μιλάµε για άλλο καθεστώς,

δηλαδή επιδότηση ανά κιλό.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ένα λεπτό. Εδώ, όλοι µας, σ’ αυτήν την
επερώτηση λέµε πώς θα προστατέψουµε τον αγρότη. Αυτός
δεν είναι ο σκοπός µας; Αυτό δεν λέµε; ∆εν λέµε ποιο θα είναι
το µέσο για να τον προστατέψουµε; Και µας κατηγορείτε ότι
εµείς δεν εφαρµόσαµε καλά το ΟΣ∆Ε, µε αποτέλεσµα να
υποστεί ζηµιές. Και σας λέµε ότι το ΟΣ∆Ε το φέραµε εµείς,
δεν θα υποστεί ζηµιές. Όποιος πήρε παρανόµως από τον
αγρότη, θα τα επιστρέψει και εµείς θα το διασφαλίσουµε.

Και ξέρετε πολύ καλά, κύριε Βενιζέλο, ότι είναι νόµος του
κράτους να δίνει το κράτος, η πολιτεία –και δίνει ετούτη η
Κυβέρνηση- 25.000.000 το χρόνο στον αγρότη για το ΟΣ∆Ε,
πράγµα το οποίο εσείς, εφόσον αγαπούσατε τον αγρότη…

ΤΟΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Πόσο το αυξήσατε στους υπόλοιπους;
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
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ξης και Τροφίµων): Ακούστε µε, σας παρακαλώ. Αν θέλετε
να κάνετε διακοπές έτσι για να γράφονται οι διακοπές, κάντε
τις.

Ήρθε, λοιπόν, ετούτη η Κυβέρνηση και έβαλε 25.000.000
το χρόνο! Ε, λοιπόν, όλοι λέµε ότι αγαπάµε τον αγρότη. Και
τον αγαπάµε. Και τον αγαπούσατε και εσείς τότε. Γιατί δεν τα
πληρώνατε χωρίς ΟΣ∆Ε; Να πληρώνατε την αίτηση! ∆εν το
κάνατε. Για αυτό, σας λέω ότι δεν νοµιµοποιείστε να κάνετε
αυτού του είδους τις παρατηρήσεις! Και γι’ αυτό δεν θα γί-
νετε και κυβέρνηση ποτέ! Εκτός! Αν θέλετε, να σας κάνω το
χατίρι.

Κύριε Βενιζέλο, νοµίζω ότι στη διεθνή οικονοµία δεν τα
πάτε και πολύ καλά. Τα πάτε καλά στα συνταγµατικά, σε
άλλα θέµατα, αλλά στη διεθνή οικονοµία κάπου χάνετε λίγο,
έχετε µείνει λίγο πιο πίσω, διότι οι διεθνείς τιµές, κυρίως
όπως είπατε σε µεγάλες καλλιέργειες, προσδιορίζονται και
διαµορφώνονται στα διεθνή χρηµατιστήρια και ξέρετε πολύ
καλά ότι υπάρχουν ορισµένα προϊόντα τα οποία όπως είπατε
δεν είναι στα διεθνή χρηµατιστήρια. Οι τιµές πολλές φορές
δηµιουργούνται από µεγάλα καρτέλ, από χώρες που έχουν
χαµηλό κόστος από εκεί που γίνονται οι εισαγωγές.

Εµείς πήραµε µια σειρά µέτρων για να εµποδίσουµε αυτές
τις εισαγωγές και σ’ ένα µεγάλο βαθµό το πετύχαµε, σ’ ένα
µεγάλο βαθµό κατηγορηθήκαµε, αλλά το κάναµε για να προ-
στατέψουµε.

Αυτά, λοιπόν, θα πρέπει να τα ξέρετε –και τα ξέρετε- και θα
πρέπει να τα αναφέρετε και να µην τα λογοκρύβετε.

Τέλος, στον καλό συνάδελφο και πολύ ευπρεπή κ. Ντόλιο
–λείπει αυτήν τη στιγµή- οφείλω µια απάντηση για την απα-
γόρευση της αλιείας στα εθνικά χωρικά ύδατα για κάποιους
µήνες και έχει σχέση µε την προστασία…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τα διεθνή ύδατα εννοείτε.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Η απαγόρευση είναι στα δικά µας –και
τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε τριάντα δευτερόλεπτα, γιατί
ήθελα να του απαντήσω, µια ερώτηση έκανε και µάλιστα ήταν
και µε πολύ ευπρεπή τρόπο διατυπωµένη- στα ιχνοαποθέ-
µατα για την προστασία του εισοδήµατος των αλιέων.

Οι Τούρκοι ψαρεύουν, όπως έχουν δικαίωµα, στα ανοικτά
νερά. Τι να τους κάνουµε; Κάναµε διαµαρτυρίες, κάναµε
ξανά διαµαρτυρίες, πιέζουµε και την Τουρκία, το φέραµε
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά είναι ένα δικαίωµα για το
οποίο θα πρέπει κάποια στιγµή οι λαοί να συνεννοηθούν µε-
ταξύ τους και να καταλάβουµε ακριβώς ποιο είναι το δικαί-
ωµά τους. ∆εν µπορούµε να κάνουµε κάτι παραπάνω.

Εν πάση περιπτώσει, είναι ένα πρόβληµα. Θα το φέρουµε
ξανά εκεί που µπορούµε, θα πιέσουµε ξανά την Τουρκία και
θα κοιτάξουµε να το λύσουµε.

Τελειώνοντας, επειδή εθίγη στα γρήγορα το θέµα του
ΕΛΓΑ –και εγώ στα γρήγορα θα το πω- θα πρέπει να σας πω,
κύριε Βενιζέλο, ότι όταν αναλάβαµε εµείς την εξουσία, ανα-
λάβαµε ένα βάρος στον ΕΛΓΑ που ήταν πάνω από 1,5 δισε-
κατοµµύριο και κοντά στα 2.000.000.000. Τώρα είναι κάπου
στα 3.000.000.000 ίσως λίγο παραπάνω.

ΤΟΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τώρα δεν τα πάτε εσείς καλά µε τα µα-
θηµατικά, µε την πρακτική αριθµητική.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Εποµένως υπάρχει ένα πρόβληµα στον
αγροτικό κόσµο και υπάρχει µια ποικιλία καιρικών συνθηκών
οι οποίες χαλάνε την αγροτική παραγωγή και µοιραίως και
αναπόδραστα έρχεται ο ΕΛΓΑ για να τα καλύψει. Το ίδιο γι-
νόταν και επί των ηµερών σας, το ίδιο γίνεται και επί των ηµε-
ρών µας. Καλό είναι να βρούµε έναν τρόπο. Έχουµε έναν
τρόπο τον οποίο προτείνουµε, αλλά δεν σας το λέω τώρα για
να µη µας τον πάρετε. Θα σας τον πω εγκαίρως και πιστεύω
ότι έτσι θα λύσουµε ένα από τα προβλήµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ που µου δώσατε την ευκαιρία να µι-
λήσω εφ’ όλης της ύλης, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ ιδιαί-
τερα το Προεδρείο γιατί πραγµατικά έκανα κατάχρηση του
χρόνου, κάτι που δεν έχω ξανακάνει. Έχω περάσει από αυτήν
τη θέση και ξέρω…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εάν µου επιτρέ-
πετε, είναι δεδοµένος ο σεβασµός στην προσωπικότητα σας
και στο ρόλο σας και είναι σίγουρο ότι η συµπάθεια όλων
είναι µεγάλη απέναντί σας, γιατί µε αυτό το επίσης πολύ
ωραίο στυλ που έχετε προκαλείτε διάλογο, ο οποίος λόγω
της συµπάθειας δεν έγινε σήµερα πολύς.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ. Ευχαριστώ όλο το
Προεδρείο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Και εµείς ευχα-
ριστούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η
συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 1/1/4.6.2009 επίκαιρης επε-
ρώτησης Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ προς τον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την πολιτική της
Κυβέρνησης στον αγροτικό τοµέα.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε
τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 14.03’ λύεται η συ-

νεδρίαση για την προσεχή Τρίτη 23 Ιουνίου 2009 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος: α) κοινοβου-
λευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νο-
µοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που θα
διανεµηθεί.
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